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Október - Mesiac úcty k starším



Vážení a milí spoluobčania,
som rád, že sa Vám opäť môžem 
prihovoriť, a v tomto mesiaci zvlášť, 
našim milým rodičom, prarodičom, 
ale aj ďalším seniorom v Galan-
te. Máme tu október, mesiac úcty 
k starším spoluobčanom, kedy si 
viac ako inokedy pripomíname, že 
tu máme tých, ktorí nás vychovali, 
ktorí nám ukazovali prvé krôčiky v 
živote, učili nás prvé slová a fúkali 
nám detské rany. Oni nám ich fúka-
jú aj teraz, keď sme už dávno v pro-
duktívnom veku a máme vlastných 
potomkov, ktorým ukazujeme už 
zasa my ako rodičia cestu životom a 
pomáhame riešiť ich problémy. Pre 
našich rodičov však ostávame aj my 
stále deťmi. 
V mnohých kultúrach sveta si svojich 
starých spoluobčanov veľmi vážia a 
uznávajú ich za životné skúsenosti, 
ktoré odovzdávajú mladej generácii, 
tieto sú vnímané ako dary starších 
mladým. Škoda, že v civilizovanom 
svete veľakrát nedostatočne uctie-
vame našich starých spoluobčanov 
a, žiaľ, aj na nich zabúdame. Dnes 
veľa priestoru v spoločnosti dostáva 
fenomén mladosti, krásy a doko-
nalosti, uprednostňuje sa obal pred 
obsahom, výzor pred skúsenosťami 
a tým nie vždy doceňujeme práve 
múdrosť staršej a starej generácie, 

ktorá je skúsená, oveľa opatrnejšia 
vo výrokoch aj v hodnotení reality, 
ale aj vzťahov medzi ľuďmi. Skúsme 
sa trošku viac zamyslieť nad tým, 
ako byť úctivejší k našim seniorom 
a urobiť niečo pre to, aby sme im 
ukázali, že ich máme radi a že si ich 
vážime za všetko, čo pre nás urobili, 
keď boli pri sile, v mladosti, ale po-
vedzme im aj to, že keď potrebujeme 
nájsť istotu a pochopenie, najradšej 
sa obraciame práve na našich rodi-
čov, seniorov. Vtedy sa v nás ozýva 
akoby dieťa, ktoré potrebuje opäť  
ochranu a pocit domova. Skúsme 
viac sledovať, ako žijú naši seniori, 
čím sa trápia, a pomôcť im vždy, 
keď sa to len dá. Potešme sa spolu s 
nimi, keď majú z niečoho radosť, ale 
im aj vytvárajme príjemné chvíle v 
živote, kde sa odreagujú, kde si po-
spomínajú na svoju mladosť, kde sa 
porozprávajú so svojimi priateľmi o 
vnukoch, vnučkách, pochvália sa s 
ich úspechmi. 
Misky životných váh sa preklápajú, 
najprv nám bolo v detstve pomáha-
né, teraz pomáhajme seniorom my. 
A tak sa bude stále točiť kolobeh ži-
vota, o pár rokov budeme starí my a 
budú nám pomáhať naše deti, kto-
ré dospejú. Aj keď sa menia po ro-
koch hodnoty spoločnosti a života, 

tie ľudské a tradičné, ako je úcta k 
človeku, k životu, k našim starým 
spoluobčanom, by sa meniť nemali. 
Úctu voči ľuďom, a starým zvlášť, 
by sme mali nielen udržiavať, ale 
aj neustále podporovať ako niečo 
vzácne a jedinečné. 
Poďakujme sa našim starkým za to, 
ako nám pomáhajú  a pohlaďme im 
ruky, ktoré pre nás toľko urobili a 
ešte aj robia. Povedzme našim blíz-
kym seniorom, že sú pre nás dôležití 
a že majú navždy miesto v našich ži-
votoch aj v našich srdciach. A to nie 
iba v októbri.

Mgr. Peter Kolek
primátor mesta Galanta

IV. Medzinárodný festival dychových orchestrov 
potešil publikum tónmi opojnej hudby

Jeseň v našom meste nespestruje len farebné lístie, ale i pa-
rádne kultúrne aktivity. Máločo oblaží dušu človeka tak, ako 
dobrá hudba. Aj preto sa v Galante nedávno konal IV. Medzi-
národný festival dychových orchestrov. Na jeho príprave sa 
organizačne podieľalo Mesto Galanta, Mestské kultúrne stre-
disko a Dychový orchester mesta Galanta. Tóny dychovej hud-
by sa rozozvučali 14. septembra 2024. O podujatí porozprával 
dirigent Dychového orchestra mesta Galanta Ján Lelkes.
Festival sa mal pôvodne konať na nádvorí Neogotického 
kaštieľa v Galante, no kvôli nepriaznivému počasiu pozvali or-

ganizátori návštevníkov do Estrádnej sály Mestského kultúr-
neho strediska v Galante. Po slávnostnom otvorení festivalu 
publiku ponúkli neopakovateľné zážitky domáci aj zahraniční 
umelci. „Na začiatku zazneli tri hymny – slovenská, maďar-
ská a EÚ v podaní orchestrov. Prítomným sa prihovoril i pri-
mátor mesta Mgr. Peter Kolek,“ priblížil dirigent Ján Lelkes. 
„Okrem domáceho telesa, Dychového orchestra mesta Galan-
ta, sa predstavila Dychová hudba Dobrovoľného hasičského 
zboru Šamorín a pozvanie prijali aj dve zahraničné telesá, Er-

kel Ferenc Fúvószenekar Veszprém a Balatonfüred Város 
Koncert Fúvószenekara,“ uviedol Ján Lelkes, podľa ktoré-
ho vystupujúci vytvorili veľmi príjemnú atmosféru. „Po 
skončení vystúpení zazneli tri skladby v podaní všetkých 
zúčastnených hudobníkov. IV. Medzinárodný festival dy-
chových orchestrov sa niesol v duchu radosti zo spoločné-
ho muzicírovania, upevňovania priateľských a profe-
sionálnych vzťahov, ako aj vytvárania nových. Zúčastnené 
orchestre sa predviedli v najlepšom svetle, predstavili svo-
je najobľúbenejšie skladby,“ skonštatoval dirigent Dycho-
vého orchestra mesta Galanta Ján Lelkes. Podujatie malo 
podľa pána dirigenta medzi hudobníkmi i návštevníkmi 
veľmi dobrú odozvu. V budúcnosti plánujú organizátori 
podujatia prizvať viac vystupujúcich a potešiť tak čoraz 
väčšie publikum.

ZLG

Dychový orchester mesta Galanta a Dychová hudba 
Dobrovoľného hasičského zboru Šamorín, foto Emma Coll
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Galantské cintoríny sa už chystajú na „Dušičky“, 
na čo nezabudnúť pri ich návšteve?

Na jeseň čoraz častejšie prichá-
dzame na cintoríny navštíviť 
hroby svojich blízkych. Počas 
Dušičiek budú hýriť farbami a 
tisíckami plápolajúcich svetielok. 
Ako sú cintoríny v Galante pri-
pravené na nápor návštevníkov 
a kedy je ideálne ich navštíviť, o 
tom porozprávala vedúca oddele-
nia správy majetku v Mestskom 
úrade Galanta (MsÚ) Ing. Lucia 
Nagyová.
V Galante je viac miest, kde mož-
no položiť kyticu a zaspomínať si 
na blízkeho človeka. Pod mesto 

patrí starý cintorín na Bratislavskej ceste, nový cintorín na 
Hodskej ceste a cintoríny v mestských častiach Javorinky, 
Hody a Nebojsa. Každý z nich si vyžaduje pravidelnú údržbu. 
Čo zahŕňa ich starostlivosť? „Hlavne ide o kosenie, strihanie 
stromov, udržiavanie kríkov, čistotu i úpravu Domov smút-
ku a kaplniek,“ objasnila Ing. Lucia Nagyová. Pietne miesta sú 
prístupné verejnosti, ale nie neobmedzene. „Cintoríny otvára-
me počas leta od 7.00 do 21.00 hod., v zime od 7.00 do 18.00 
hod. Správa cintorínov pracuje od 8.00 do 12.00 hod.,“ priblí-
žila vedúca oddelenia správy majetku v MsÚ Galanta. Vlani 
bola zrekonštruovaná strecha Domu smútku, plánuje mesto 
pokračovať v ďalších modernizáciách? „V súčasnosti neplánu-
jeme renováciu Domu smútku, ale chystá sa projektové územ-
né rozhodnutie na rozšírenie cintorína v  Hodoch s rozlohou 
35 705 m2, pričom na hrobové miesta je vyhradených 15 260 
m2 a nebude chýbať ani rozptylová plocha 1209 m2,“ skonštato-
vala Ing. Nagyová. Blíži sa pietne obdobie, ako budú galantské 
cintoríny pripravené na vyšší pohyb verejnosti? „Samozrejme, 
tak ako každý rok bude mať správkyňa cintorínov a ostatní 
zamestnanci pracujúci na cintorínoch služby počas Dušičiek, 
budú pravidelne chodiť na obhliadku cintorínov. Prosíme 
návštevníkov, aby dbali na úctu a poriadok, aby opatrne pálili 
sviečky a odpad dávali do určených nádob. V prípade potreby 
nech sa obrátia na pracovníkov služieb,“ apeluje vedúca odde-

lenia správy majetku. So zvýšenou mobilitou ľudí však súvisia 
aj rôzne riziká. Aj tento rok budú dohliadať na poriadok a bez-
pečnosť príslušníci polície. Zapáliť sviečku na hrobe blízkeho 
chce množstvo ľudí, na Pamiatku zosnulých bývajú cintoríny 
extrémne preplnené. „Očakávame vyššiu návštevnosť už vo 
štvrtok (31. 10.) a najvyššiu v piatok (1. 11.) a v sobotu (2. 11.) 
večer,“ uviedla pani inžinierka, ktorá radí dobre si zabezpe-
čiť auto či bicykel na parkovisku, nenechávať kabelky voľne 
položené pri hroboch a používať reflexné prvky. Kahance v 
plastových obaloch je vhodné postaviť do sklenených nádob a 
umiestniť ich ďalej od ozdôb na hrobe.
Od 31. októbra do 2. novembra 2024 budú cintoríny v Ga-
lante otvorené nasledovne:
Starý a nový cintorín: 7.00 – 22.00 hod.
Kancelária:                   8.00 – 18.00 hod.

text a foto: Bc. Zlatica Gregorová

Výzva na darovanie vianočného 
stromčeka pre mesto Galanta

Milí obyvatelia Galanty, Vianoce sú tu čo nevidieť a 
v meste Galanta sa už teraz pomaličky pripravujeme 
na najkrajšie sviatky v roku. Preto sa na vás obracia-
me s prosbou o pomoc. Hľadáme niekoho z Galanty 
a okolitých obcí, kto by nám vedel podarovať krásny 
vianočný stromček s výškou približne do 16 metrov. 
Ak máte na dvore práve takýto stromček, ktorý by ste 
mohli darovať, prosíme, aby ste kontaktovali Tech-
nické služby mesta Galanta na tel. č. 0948 692 563. 
Mesto by rado prijalo dva stromčeky – jeden na ná-
mestie pred mestský úrad a druhý v mestskej časti Se-
ver. Ak máte záujem a môžete pomôcť, prosíme, ozvi-
te sa nám najneskôr do 10. novembra. Spoločne tak 
môžeme prispieť k vytvoreniu príjemnej vianočnej 
atmosféry v našom meste. Vopred ďakujeme za vašu 
pomoc a ochotu.

Miroslav Štibráni, Technické služby mesta Galanta
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„Prajem si, aby Galanta zachovaním svojich historických pamiatok opäť 
získala svojho strateného ducha,“ hovorí poslanec Mestského zastupiteľstva v Galante Zsolt Takáč.

V Mestskom zastupiteľstve v Galante je 
už štvrté volebné obdobie. Jeho aktívny 
prístup a konštruktívny štýl práce mu 
priniesol značnú obľúbenosť, avšak aj 
istú dávku kontroverznosti, čo vníma 
ako prirodzenú súčasť verejného života. 
Okrem svojej poslaneckej práce sa ve-
nuje aj záchrane historických pamiatok, 
predovšetkým neogotickému kaštieľu v 
Galante. S mestským poslancom Zsol-
tom Takáčom sme sa rozprávali nielen 
o jeho poslaneckej práci, ale aj o živote 
a jeho záľube v histórii.

• Poslancom mestského zastupiteľ-
stva ste už niekoľko rokov. Ako v 
ňom hodnotíte svoje doterajšie pô-
sobenie?
- Musím povedať, že moje dlhoročné 
pôsobenie v mestskom zastupiteľstve 
je pre mňa potvrdením toho, že ľu-
dia vnímajú moju prácu pozitívne. Je 
pravda, že som nikdy nerobil masívnu 
kampaň, takže výsledky volieb, v kto-
rých ma ľudia opakovane podporili, 
ma veľmi tešia. Mojím cieľom vždy 
bolo byť konštruktívny, hľadať rieše-
nia a kompromisy, aj keď to nie vždy 
bolo jednoduché. Nikdy som nebol 
typ, ktorý by sa púšťal do osobných 
konfliktov. A ak som mal niekedy 
s niekým nezhody alebo som niečo 
kritizoval, vždy som sa snažil udržať 
diskusiu na úrovni danej témy, a nie 
osobných útokov. 

• Vo verejnom živote sa často stretáva-
te aj s kritikou...
- Áno, to je prirodzené, že ak ste vo ve-
rejnej funkcii a ste aktívni, získate nie-
len priaznivcov, ale aj kritikov. Ja kriti-
ku prijímam, pokiaľ je konštruktívna. 
Rozumiem tomu, že ako verejný činiteľ 
nie vždy uspokojím všetkých, ale vždy 
sa snažím robiť rozhodnutia, ktoré sú v 
prospech väčšiny. 

• Okrem toho, že ste mestským po-
slancom, podnikateľom, tak ste sú-
časne aj predsedom Občianskeho 
združenia na záchranu neogotického 
kaštieľa v Galante. Ako vznikla táto 
iniciatíva a čo Vás inšpirovalo venovať 
sa záchrane kaštieľa?
- Združenie sme založili v roku 2012 
spolu so súčasným primátorom a vte-
dajším poslaneckým kolegom Jožkom 
Keppertom. Bol to projekt, ktorý sme 
robili úprimne a zo srdca a ktorý pre-

siahol moje očakávania.  Naším cieľom 
bolo zachrániť tento historický skvost, 
ktorý bol dlhé roky zanedbaný a o kto-
rého významnosti sme v tom čase ani 
nevedeli. Urobili sme tu neskutočne 
veľa práce a dnes, keď sa pozriete na 
kaštieľ, vidíte výrazný pokrok. Poda-
rilo sa nám realizovať viaceré projekty, 
avšak tento objekt potrebuje neustálu 
starostlivosť a financie. Kaštieľ síce žije, 
ale kým sa nezačne komerčne využívať 

a zarábať na seba, bude stále chátrať. 
Každoročne však organizujeme bri-
gády, aby sme aspoň čiastočne udržali 
priestory v poriadku. A za to patrí veľká 
vďaka všetkým.

• Vaša práca okolo kaštieľa má vraj aj 
vzdelávací charakter...
- Áno, v rámci nášho združenia robí-
me aj osvetovú činnosť. Chodíme na 
rôzne prednášky a stretnutia nielen na 
Slovensku, ale aj v Maďarsku. Snažíme 
sa motivovať ľudí, aby si uvedomili dô-
ležitosť ochrany kultúrneho dedičstva, 
no vo veľkej miere ich zaujíma aj tento 
neziskový sektor, keďže naše OZ je ne-
zisková organizácia. Okrem toho kaž-
doročne organizujeme historické podu-
jatie Slávny rod Esterházy de Galantha, 
ktoré sa stalo našou tradičnou akciou. 

• Keď už sme pri tomto podujatí, tento 
rok sa konalo jeho druhé pokračova-
nie. Skúste ho čitateľom trochu priblí-
žiť, aký je to projekt? 

- Organizujeme ho spolu so skupinou 
Fringia. Príbeh, ktorý predstavujeme v 
našom historickom podujatí, je rozde-
lený do štyroch častí. Prvá časť sa za-
meriava na príchod Esterházyovcov do 
Galanty a na príbehy chlapcov z tohto 
rodu. Druhá časť sa konala tento rok 
koncom augusta a zachytáva dramatic-
kú bitku, v ktorej títo mladí bojovníci 
padli v priebehu jedného dňa. Tretia 
časť, ktorá sa bude hrať budúci rok, sa 

sústredí na smutný príbeh pohrebu 
v Trnave, kde sa zhromaždilo vyše 
20 000 ľudí na najväčšom pohrebe v 
histórii tohto mesta.

• Na tomto projekte ste sa podieľali 
nielen ako organizátor, ale aj ako 
herec. Akú postavu ste v ňom stvár-
nili?
- V prvých troch častiach hrám po-
stavu Pavla Esterházyho, ktorý po 
smrti svojho brata preberá rodinné 
vedenie a stáva sa prvým kniežaťom 
z rodu Esterházyovcov. Štvrtá časť 
sa odohráva o polstoročie neskôr a 
zobrazuje spojenie Rakúsko-Uhor-
ska, kde stvárňujem Pavlovho vnuka 
Mikuláša Esterházyho, ktorý spolu s 
Máriou Teréziou sformoval toto his-
torické spojenie.

• Ako sa vám darí skĺbiť všetky tieto 
aktivity s osobným životom? Čo vás v 
súkromí najviac napĺňa?
- Je to možno paradox, ale v súkrom-
nom živote ma pozitívne napĺňajú ľu-
dia, ktorí sem chodia a navštevujú  ten-
to kaštieľ. Nemám na mysli len turistov, 
ale aj miestnych obyvateľov, ktorí vní-
majú tento priestor ako niečo vzácne. 

• A čo Vaše plány do budúcnosti? Plá-
nujete ešte pokračovať v poslaneckej 
práci?
- Momentálne uvažujem, že je dôleži-
té dať priestor aj mladším generáciám. 
Budem sa snažiť podporovať mladých 
ľudí, aby kandidovali a rozhodovali o 
veciach, ktoré sa ich týkajú. Myslím si, 
že je správne vedieť, kedy skončiť. Čo 
sa týka mojich plánov, rád by som sa i 
naďalej venoval aktivitám okolo kaštie-
ľa a prispel k tomu, aby bol dokončený 
do jeho 400. výročia v roku 2033. Je to 
moja srdcovka a veľmi by som chcel, 
aby tento kaštieľ znovu získal svoju pô-
vodnú slávu.

-R-
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BLESKOVKY
z Galanty

pokračovanie na str. 7

V sobotu 5. októbra sa pri príležitosti 
Medzinárodného dňa hudby uskutočni-
li v Neogotickom kaštieli dve jedinečné 
výstavy. Na jednej z nich Krisztián Ta-
kács predstavil svoju fascinujúcu zbier-
ku hudobných skriniek a gramofónov 
a na druhej výstave Martin Hodina v 
hlavnom krídle kaštieľa ukázal zasa 
zbierku zaujímavých historických pred-
metov z regiónu. 

k
Novou konateľkou obchodnej spoloč-
nosti Správa mestského majetku Galanta 
(SMMG), ktorej zakladateľom a jediným 
spoločníkom je Mesto Galanta, je od 1. ok-
tóbra 2024 pani Katarína Kanderová. 

k
Uvoľniť sa a odbúrať stres môžete na 
pravidelnom týždennom kurze meditá-
cie. Môžete sa tešiť na príjemné osobné 
stretnutia podobne naladených ľudí a 
spoločný pokrok. Stretnutia sa konajú 
každý  pondelok od 18:30 v Mestskom 
kultúrnom stredisku v Galante. Vstup 
je voľný.

k
Žiaci zo Základnej školy, Štefánikova 
ul., Galanta sa zúčastnili aktivity „Vyčisti 
svoju rieku“ v rámci projektu Európska 
noc vedy. Šikovní žiaci pomáhali čistiť 
vodnú nádrž Šárd, čím prispeli nielen k 
ochrane životného prostredia, ale záro-
veň ukázali, že im záleží na našej prírode 
a budúcnosti. Ďakujeme!

k
V sobotu 21. septembra 2024 sa vo Vlas-
tivednom múzeu v Galante uskutočnil 
tretí ročník komentovanej prehliadky 
mesta, ktorú viedol miestny historik Ju-
raj Pekarovič. Tento ročník sa sústredil 
na históriu Rímskokatolíckeho kostola 
Svätého Štefana kráľa. Podujatie nad-
viazalo na úspešné prechádzky mestom, 
ktoré sa začali v roku 2022, a pritiahlo 
množstvo záujemcov o históriu Galanty.

k
Galanta je súčasťou pilotného projektu 
Podnikni to, ktorý má ambíciu pomôcť 
ľuďom rozbehnúť vlastné podnikanie, ale 
nevedia, kde a ako začať. Zameriava sa 
predovšetkým na mladých ľudí, no otvo-
rený je pre každého, kto chce vykročiť na 
cestu podnikania. Vďaka podpore mesta 
Galanta je účasť ZDARMA! Kapacita je 
však obmedzená. Kurz bude prebiehať od 
5. novembra do 3. decembra a bude obsa-
hovať 5 workshopov. Viac informácií náj-
dete na www.podniknito.sk. Celý projekt 
sa realizuje v spolupráci s Občianskym 
združením PRO Galanta.

Galanta získala financie na rekonštrukciu 
Renesančného kaštieľa Esterházyovcov

Mesto Galanta sa v spo-
lupráci s maďarským 
mestom Tata uchádzalo 
o podporu svojho projek-
tu s názvom: “Esterhá-
zy Heritage - Preserving 
History for Future“ v 
rámci Programu Interreg 
Maďarsko – Slovensko. Ich 
snaha bola odmenená a 
spoločne získali z progra-
mu na podporu projektu príspevok vo výške 1 253 755,79 €. Spoločný projekt prispie-
va k zachovaniu miestnych hodnôt a zlepšovaniu kvality života. Obe mestá spojila 
k spolupráci spoločná história. Kaštiele Esterházyovcov boli dejiskom kultúrneho 
života svojej doby. Dve mestá (Tata, Galanta), dve vybudované kultúrne dedičstvá 
spájajú spoluprácu, ktorej cieľom je v každej z dvoch lokalít zrekonštruovať vybu-
dované dedičstvo spojené s menom Esterházyovcov a naplniť lokality s kultúrnym 
obsahom. V Galante sa plánuje rekonštrukcia Renesančného kaštieľa Esterházyov-
cov, ktorý postavil Ferenc Esterházy okolo roku 1600. V rámci projektu INTERREG 
bude obnovená vonkajšia fasáda, vybudujú sa nové rozvody zdravotechniky, menia 
sa rozvody pre svietidlá, obnoví sa sobášna sieň a vytvorí sa náučný chodník o histó-
rii Esterházyovcov. V Maďarsku v Tate bola zrekonštruovaná významná časť staveb-
ného dedičstva Esterházyovcov. V rámci tohto projektu sa plánuje obnova pamiatok 
v Anglickom parku, ktorý bol vytvorený v roku 1783. Pamiatky dotknuté obnovou: 
Műrom (umelé zrúcaniny), mešita, vstup do Népparku, dva kamenné gryfy, socha 
sv. Jána Nepomuckého a most. Okrem infraštruktúrnych investícií je cieľom pre-
hĺbiť spoluprácu projektového partnerstva, organizovať kultúrne podujatia hodné 
dedičstva Esterházyovcov: hudobné koncerty a Piknik Esterházyovcov oboch part-
nerských mestách, aby bolo kultúrne dedičstvo vnímané aj v medzinárodnom pro-
stredí. Cieľom projektu je umiestniť vidiecke kaštiele na medzinárodnú scénu tak, 
aby boli Esterházyovci prezentovaní hodní svojho niekdajšieho postavenia.

PhDr. Marcela Mazsárová, projektový manažér

Konsolidačný balíček vlády zasiahne aj občanov Galanty
24. septembra 2024 sa uskutoč-
nilo v Žiline pracovné zasadnu-
tie Združenia miest a obcí Slo-
venska (ZMOS). Toto očakáva, 
že pripravovaný konsolidačný 
balíček bude mať dosah na ob-
čanov a tým aj na samosprávy 
cez nižší výber dane z príjmov 
fyzických osôb. Na tlačovom brí-
fingu počas dnešného rokovania 
Rady ZMOS v Žiline to uviedol 
predseda združenia Jozef Božik 
(vpravo).
„Občania budú platiť vyššie dane 
pri každom jednom výrobku 
okrem základných potravín. Bude 
ich bolieť aj to, keď bude od 1. 
januára platná mechanicko-bio-
logická úprava odpadu, na zákla-
de ktorej pôjdu poplatky hore rádovo od 10 do 20 eur na hlavu,“ dodal Jozef Božik. 
Starostovia a primátori sa zhodli, že situácia v samosprávach je mimoriadne váž-
na. „Budeme nútení v priebehu roka zvyšovať poplatky za opatrovateľskú službu aj 
v zariadeniach sociálnych služieb,“ naznačila predsedníčka Komory obcí ZMOS-u 
Božena Kováčová. Prepočty primátora Galanty Petra Koleka hovoria, že budúci rok 
budú výdavky jeho samosprávy o 500 000 eur vyššie. „Dostali sme sa do situácie, keď 
nedostatok finančných prostriedkov bude znamenať zatváranie športovísk a ruše-
nie kultúrnych podujatí. Zvýšenie dane z pridanej hodnoty možno bude znamenať aj 
zrušenie plánovaných investičných aktivít,“ skonštatoval Peter Kolek.

text, foto: ZMOS, TASR, GN

Obnova pamiatok v Anglickom parku Tata 
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Zľavy a benefity pre držiteľov GalaKARTY 
od podnikateľských subjektov v Galante

Mesto Galanta ponúka držiteľom GalaKARTY množstvo vý-
hod nielen zo strany mestských organizácií, ale aj od podnika-
teľských subjektov pôsobiacich na území mesta. Tu je prehľad 
zliav a benefitov, ktoré môžete využiť u miestnych podnikateľov:

Pizzéria Taverna Sever, Česká 26, Galanta
	z Pizzéria poskytuje posedenie v príjemnom prostredí s 

pizzou pečenou v drevom vykurovanej peci. Okrem ši-
rokého výberu pizze sú v ponuke tiež cestoviny a pečené 
krídelká. K dispozícii je vlastné parkovisko a veľká terasa 
(oáza zelene) počas leta.

	z Zľava: 10 % z ceny jedla pri osobnej návšteve
Očná optika Doctor Optic, Šafárikova 43 (budova Billy), Ga-
lanta
	z V optike na zákazníkov čaká profesionálny personál a 

moderné prístrojové vybavenie. K dispozícii sú kvalitné 
okuliarové rámy a šošovky českej a nemeckej výroby.

	z Zľavy:
	y 15 % na okuliarové rámy
	y 15 % rodinné zľavy na rámy a šošovky
	y 20 % narodeninová zľava na rámy + darček
	y Vyšetrenie zraku zadarmo pri nákupe

HYDRATECH® Bratislavská 59/60, Galanta
	z Spoločnosť vykonáva opravy a kompletizácie hydrau-

lických hadíc pre priemyselné odvetvia, klimatizačných 
vedení a lanovodov.

	z Zľava: 5 % na kompletizáciu hydraulických hadíc, kli-
matizačných a servo-vedení vozidiel, lanovodov

DOSTAV - strešné okná, s. r. o., OD Univerzál Galanta, Hlav-
ná 918/2, Galanta
	z Profesionálni špecialisti na montáž a servis strešných 

okien a tieniacej techniky značky Velux, ale aj Roto či 
Fakro. Firma ponúka vhodné riešenia vrátane doplnkov 
nielen pre novostavby, ale aj pre staršie strešné okná. Po-
skytuje kompletný servis vrátane výmeny skla a pretes-
nenia, a v prípade zatekania zistí príčinu a odstráni ju.

	z Zľavy:
	y 20 % na tieniacu techniku zn. Velux
	y 20 % na montáž tieniacej techniky zn. Velux
	y 100 % zľava na poradenstvo (obhliadky)

Klub Kvapka, Pri Derni 27, Galanta
	z Ponúknu vašim deťom to, čo si zamilujú. Čo im prináša 

radosť, nových kamarátov a prispeje k zdraviu. Zmyslu-
plne strávený čas vo vode s deťmi od 4 mesiacov. Rodin-
né plávanie a VIP vstup s možnosťou využitia bazéna so 
slanou vodou, vírivky, fínskych a parných sáun.

	z Zľava: 5 % z rodinného alebo VIP vstupu do wellness 
priestorov

Burcoffee, Vajanského 909, Galanta, a  Burcoffeee Galeria, 
sídl. JAS 937, Galanta
	z Rodinná galantská firma špecializujúca sa na kávu, od 

praženia až po prípravu kávových nápojov. V ponuke sú 
stredne pražené kávy z celého sveta. Zľavu si môžu zá-
kazníci uplatniť v oboch prevádzkach.

	z Zľava: 5 % na zrnkovú kávu
Localhand, Šafárikova 1522/42, Galanta
	z Šitie výrobkov na mieru, čalúnnické práce a reštauro-

vanie starožitného nábytku. Firma sa zameriava na vý-
robu kvalitného a originálneho bytového, hotelového a 
reštauračného textilu prevažne z prírodných materiálov, 
ktoré sú spracované v chránenej krajčírskej dielni. Kla-
die dôraz na originálny dizajn látok, kvalitné materiály, 
precízne dielenské spracovanie a nadštandardnú sta-
rostlivosť o zákazníkov. 

	z Zľava: 15 % na bytový textil značky Localhand
LB BOHEMIA, Drevená 888 (vedľa Dráčika), Galanta
	z Rodinná spoločnosť bola založená v roku 2000 a vďa-

ka svojej kvalite, prepracovanosti a prijateľným cenám 
si matrace získali uznanie širokej odbornej verejnosti. 
Matrace získali mnohé prestížne ocenenia na domácich 
aj medzinárodných výstavách, kde boli oceňované naj-
mä pre svoje úžitkové vlastnosti a kvalitné materiály.

	z Zľavy:
	y 10 % na matrace a rošty značky LB BOHEMIA
	y 5 % na postele a nábytok (komody, nočné stolíky, šat-

níkové skrine)
	y Doprava a výnos zadarmo pri nákupe výrobkov

MiRCi, s. r. o., Hlavná 945/5, Galanta
	z Spoločnosť špecializujúca sa na servis a montáž klimati-

zácií, vzduchotechniky, tepelných čerpadiel a rekuperá-
cií s ohľadom na šetrenie energie a životného prostredia.

	z Zľava: Montáž klimatizácie v cene 693 €
Tasha, s. r. o., OC Galaxia, Hlavná 929/6A, Galanta
	z Chovateľské potreby s tovarom pre rôzne druhy zvierat 

a služby ako manikúra pre psy, mačky, králiky a morčatá. 
Samozrejmosťou je poradenstvo pre majiteľov zvieratiek   
a individuálny prístup. Vďaka zákazníkom a ich recenziám 
získali ocenenie Zlatá firma 2022. 

	z Zľava: 10 % na nezľavnený tovar
Držitelia Galakarty môžu využiť tieto zľavy a benefity v uve-
dených prevádzkach, čím získajú výhody pri nákupoch či 
službách v rámci mesta Galanta.

pripravila: Mgr. Mária Kilácskóová (na snímke)
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BLESKOVKY
z Galanty

Meno Zoltána Bereczkiho dobre pozná 
maďarské publikum, pretože okrem úspeš-
nej kariéry muzikálového speváka sa už 
osvedčil ako prozaický herec a porotca v 
mnohých predstaveniach. Obrovský úspech 
mu priniesli aj jeho sólové albumy a dnes sa 
stal jedným z najpopulárnejších spevákov. 
Na vianočnom koncerte 3. decembra zazne-
jú v divadelnej sále MsKS Galanta nielen 
jeho známe piesne, ale aj populárne vianoč-
né piesne.

k
V piatok 11. októbra sa uskutočnil 2. ročník 
obľúbeného podujatia Beh večernou Galan-
tou. Toto športové stretnutie opäť pritiahlo 
množstvo nadšených bežcov aj divákov. Viac 
podrobností o atmosfére, výsledkoch a ďal-
ších zaujímavostiach z tohto večera vám pri-
nesieme v novembrovom vydaní Galantských 
novín.

k
Mesto Galanta získalo v rámci programu 
Interreg Maďarsko – Slovensko na rekon-
štrukciu Renesančného kaštieľa príspevok 
vo výške 1 253 755,79 €.

k
Mesto Galanta, Mestské kultúrne stredisko 
v Galante, OZ Templars Slovakia a OZ PRO 
Galanta zorganizovali 12. októbra 2024 na 
Mierovom námestí Jesenné palacinkové sláv-
nosti. Výťažok z podujatia bol venovaný na 
podporu liečby vzácnych ochorení a poputo-
val aj seniorom v galantských zariadeniach. 

k
Počas jesenných prázdnin si žiaci užijú až 
5 dní voľna. Oddýchnuť si budú môcť už v 
stredu 30. októbra a vo štvrtok 31. októbra. 
Po nich nasleduje Sviatok všetkých svätých, 
ktorý pripadá na piatok 1. novembra, čo je 
zároveň deň pracovného pokoja. Týmto sa 
prázdniny predĺžia o víkend, takže školáci 
sa vrátia do lavíc až v pondelok 4. novembra.

k
Pri príležitosti Sviatku všetkých svätých a Pa-
miatky zosnulých budú cintoríny v Galante 
od 31. októbra do 2. novembra 2024 otvorené 
nasledovne: Starý a nový cintorín od 7.00 do 
22.00 hod., Kancelária od 8.00 do 18.00 hod. 
Za účelom zvýšenia bezpečnosti občanov na 
cintorínoch a v ich okolí budú na poriadok 
dohliadať príslušníci polície. 

k
Mesto Galanta zorganizovalo 16. októbra 
príjemné posedenie pre svojich jubilantov. 
Podrobnejší materiál prinesieme v budú-
com čísle.

- R -

Univerzita tretieho veku v Galante 
odštartovala akademický rok imatrikuláciou
V našom meste sa konala nevídaná udalosť. Študovania chtivým občanom bola 
sprístupnená možnosť navštevovať Univerzitu tretieho veku Ekonomickej uni-
verzity v Bratislave priamo v Galante. Záujemcovia boli prijatí bez prijímacích 
skúšok a pochádzajú z nášho mesta a okolia. Po absolvovaní dvojročného štúdia 
budú slávnostne promovaní na pôde Ekonomickej univerzity v Bratislave. V zasa-
dačke Mestského úradu v Galante sa 4. októbra 2024 zišli budúci študenti plní 
očakávania na slávnostnej imatrikulácii. Aké dôvody ich priviedli k štúdiu a 
čo od neho očakávajú? „Keďže som chodila na strednú školu a vtedy som sa 
dozvedela, že otvárajú Univerzitu tretieho veku, povedala som si, že keď budem 
staršia, tak si to skúsim,“ prezradila 57-ročná Monika Andrisová zo Šale. O tejto 
možnosti sa dozvedela prostredníctvom sociálnej siete a uvedomila si, že prišla 
jej pravá chvíľa. Júlia Gálová z Galanty sa štúdia nevie dočkať. „Veľmi som priví-
tala túto možnosť študovať, aby som si rozšírila obzor a spoznala témy, ktoré mi 
nie sú až také blízke, ale iste sú zaujímavé,“ uviedla pani Júlia. Od štúdia na tejto 
škole očakáva nové poznatky o zaujímavých témach a verí, že si nájde aj nové 
kamarátky, ako uviedla: „Každá socializácia je dobrá v našom veku.“
Každý z opýtaných respondentov uviedol, že sa o možnosti štúdia dozvedel zo 
sociálnej siete a webu mesta Galanta. Veria, že štúdium na Univerzite tretieho 
veku im prinesie benefit z nových poznatkov a možnosť stretávania sa a spozná-
vania nových ľudí.
Prečo sa pre štúdium na tejto škole rozhodla Klára Frištáková? Uviedla: „Ja som 
o tomto počula dávnejšie, aj z rodiny nám niekto na univerzitu chodil, a tak som 
čakala, kedy príde táto možnosť k nám do Galanty. Celý život som chodila na 
školenia, kurzy, takže aj preto.“ Pani Frištáková má k ekonomike blízko, keďže 
tento odbor vyštudovala. „Aby sme lepšie využili svoj voľný čas, aby sme sa so-
cializovali, spoznali nových ľudí, doplnili poznatky a naučili sa novým veciam,“ 
skonštatovala pani Margita Katonová z Mostovej, ktorú na štúdium prehovorila 
dlhoročná priateľka. „Som rada, že som tu a aspoň sme spolu a využijeme čas. 
Najviac sa teším na prednášky o genetike a potravinách,“ dodala pani Margita. 
Na štúdium sa prihlásilo množstvo žien, ale aj muži majú svoje zastúpenie. Pán 
Attila Kosár z Tomášikova štúdium berie vážne a veľmi sa naň teší. Prečo sa 
pridal k študentom aj on? „V prvom rade preto, lebo som si uvedomil, že si v 
tomto veku treba udržiavať mentálnu kondíciu. Manželka mi poradila spolu s 
dcérami, aby som začal študovať, prehovárať ma nemuseli,“ konkretizoval Attila 
Kosár. Každý z oslovených uviedol svoju tému, o ktorej by sa chcel dozvedieť čo 
najviac. Pani Monika sa teší na rozšírenie vedomostí z oblasti ľudských génov a 
pána Attilu zaujímajú témy, ku ktorým sa doteraz bližšie nedostal, najviac zdra-
votníctvo. Veríme, že študenti získajú poznatky, po ktorých prahnú, a v štúdiu 
im držíme palce!

text a foto: Bc. Zlatica Gregorová

Monika Andrisová a Júlia Gálová Klára Frištáková

Mesto Galanta v spolupráci s Technickými 
službami mesta Galanta dňa 11. novembra 
2024 (t. j. v  PONDELOK), budú vykonávať v 
meste Galanta a v mestských častiach Hody, 
Javorinka a Nebojsa mimoriadny jesenný 
jednorazový zber biologicky rozložiteľného 
odpadu (zelený odpad) – konáre, listy, poko-
sená tráva, zelený odpad zo záhrad. Žiadame 
obyvateľov, aby počas tohto mimoriadneho 
jesenného zberu vyložili zelený odpad pred 
svoje rodinné domy.
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Židovská kultúra sa prezentovala v Galantskom regióne

S ohňom v srdci: Spomínali sme na Petra Fahna

Každoročne v mesiaci septem-
ber sa v Galantskom regióne 
uskutočňujú výnimočné kul-
túrno-spoločenské aktivity za-
merané na prezentáciu židov-
ského kultúrneho dedičstva 
i pietna spomienka na pripo-
menutie si obetí holokaustu. 
Zámerom podujatí, ktorých 
hlavným organizátorom bolo 
Galantské osvetové stredisko, 
je predstaviť verejnosti bohatú 
židovskú kultúru, jej jedinečné 
umelecké atribúty, ale taktiež 
upriamiť pozornosť na tragic-
ké a významné historické uda-
losti majúce súvis so židovským obyvateľstvom. Podujatia sa 
realizovali za finančnej podpory Fondu na podporu kultúry 
národnostných menšín a dlhoročne sa radia k najvýznamnej-
ším kultúrno-spoločenským podujatiam v Trnavskom kraji. V 
rámci Týždňa židovskej kultúry sa v troch mestách nášho re-
giónu uskutočnilo celkovo 14 kultúrno-spoločenských podujatí. 
Špičkové koncertné interpretácie židovskej hudobnej tradície, 
exkurzy do histórie, umelecké i vzdelávacie výstavné prezen-
tácie a spoznávanie kóšer gastronómie, to bol širokospektrál-
ny program, ktorý priblížil židovské kultúrne dedičstvo širo-
kej verejnosti. 
V rámci predstavenia židovskej kultúry v Galante sa zaujímavé 
podujatia uskutočnili 11. septembra v Renesančnom kaštieli, 
26. septembra v severnom krídle Neogotického kaštieľa a o 
deň neskôr 27. septembra na nádvorí Neogotického kaštieľa. 
V hudobnom programe v Renesančnom kaštieli v Galante sa 
verejnosti predstavila oceňovaná slovenská multižánrová spe-
váčka Jana Orlická v hudobnom sprievode skvelých českých 
muzikantov. Jana Orlická spieva v 28 jazykoch sveta, žánre 
jazz, šansón, rómske piesne, židovské piesne a modlitby či tra-
dičné piesne rozmanitých kultúr. Osobitou misiou Jany Orlic-
kej je interpretácia modlitieb za obete holokaustu. Odbornou 
prednáškou na tému Synagógy na Slovensku sa prezentoval Jozef 

Dukes z Bratislavy. V roku 
2023 mu vyšla reprezentatívna 
kniha Slovenské synagógy na 
starých pohľadniciach, v ktorej 
prezentuje viac ako 120 sloven-
ských synagóg, niektoré sú už 
dávno zabudnuté, mnohé dáv-
no zmiznuté z mapy Slovenska. 
V severnom krídle neogotic-
kého kaštieľa bola predstavená 
výstava pod názvom KOŠICE 
1944 – 1945, ktorá zachytáva 
históriu 10-mesačnej nemeckej 
okupácie mesta Košice a záro-
veň kladie veľký dôraz na pre-
zentáciu činnosti záchrancov a 

protinacistických a protinyilašovských intelektuálov. Výstavu 
uviedla Veronika Szeghy Gayer, PhD., historička a vedecká 
pracovníčka Spoločenskovedného ústavu SAV v Košiciach. Je-
dinečná výstava je prístupná pre verejnosť do konca októbra. 
Ďalší odborný príspevok uviedol Dr. Tamás Kovács, univer-
zitný profesor z Budapešti. Vo svojej výbornej prednáške „Náš 
dobrý priateľ Edmund Veesenmayer…” sa zameral na činnosť 
ríšskeho zmocnenca, ktorý zohral kľúčovú úlohu pri príprave 
nemeckej okupácie a vykonaní holokaustu v Maďarsku. Zapl-
nené nádvorie Neogotického kaštieľa aplaudovalo koncertné-
mu programu hudobného zoskupenia Samaria Klezmer Band. 
Koncert bol uvedený v rámci projektu Prezentácia židovskej 
kultúry v meste Galanta a realizoval sa za finančnej podpory 
mesta Galanta. Klezmerova hudba je charakteristická podma-
nivými tanečnými rytmami a výraznými melódiami. Počas 
koncertu zazneli známe židovské melódie a skladby v zaují-
mavom hudobnom aranžmáne. Zviditeľnením a prezentáciou 
židovského kultúrneho dedičstva širokej verejnosti sa vytvára-
jú predpoklady pre lepšie poznávanie histórie a tradícií židov-
ského obyvateľstva a taktiež sa prispieva k podpore a rozvoju 
duchovných a kultúrnych hodnôt v spoločnosti.

Galantské osvetové stredisko

Niektoré okamihy v živote nás nútia 
zastaviť sa, zahľadieť do minulosti a 
pripomenúť si tých, ktorí tu zanechali 
nezmazateľnú stopu. Takýto okamih 
nastal aj v sobotu 21. septembra 2024 
v Galante, kde sa v átriu Domu Mati-
ce slovenskej (MS) zišlo množstvo ľudí, 
aby vzdali hold výnimočnej osobnosti 
– Petrovi Fahnovi. Spolok Slovákov v 
Maďarsku na čele s predsedníčkou Evou 
Kmeťovou usporiadal podujatie s prí-
značným názvom „S ohňom v srdci“. „Išlo 

o spomienkové stretnutie na zosnulé-
ho Petra Fahna, čestného člena nášho 
Spolku, ale aj neustáleho podporovateľa 
a priateľa. Jeho deti Adrián Fahn, dcéra 
Janette Vargová a sestra Katarína Sza-
bová prevzali od nás ocenenie Petrovi 
Fahnovi in memoriam,“ povedala Eva 
Kmeťová, predsedníčka Spolku. Medzi 
vzácnymi hosťami nechýbali primátor 
mesta Galanta Peter Kolek s manžel-
kou, riaditeľ Domu MS v Galante Peter 
Schvantner, predseda Miestneho od-
boru MS v Galante a zároveň predseda 
Združenia pre genealogický výskum 
dolnozemských Slovákov Ľubomír 
Kmeť, podporovateľ a priateľ Spolku 
Jozef Barcaj, riaditeľka ZŠ dvojjazyčnej 
v Slovenskom Komlóši Marianna Mele-
gová, predseda OZ Apovka Mamovka 
Miroslav Lóci s manželkou a riaditeľ-
ka Krajanského múzea MS a súčasne 
predsedníčka Spolku Slovákov z Bul-
harska p. Katarína Koňariková. Počas 
podujatia, ktoré sprevádzala srdečná 
a rodinná atmosféra, odznelo množ-
stvo piesní a spomienok. V hudobnom 
programe vystúpila spevácka skupina 
Slnečnica z Dunajskej Stredy a nová 

galantská spevácka skupina ľudových 
piesní Korene. Zvláštnu úlohu však zo-
hral syn zosnulého, Adrián Fahn, kto-
rý svojím vystúpením dojal všetkých 
prítomných. Účastníci si pochutnali 
nielen na tradičných dolnozemských 
špecialitách, ako sú baraní paprikáš, 
pečená klbáska či sárma, ale zároveň 
mali možnosť prehĺbiť svoje znalosti o 
rodokmeni a histórii svojich predkov, a 
to vďaka genealógom, ktorí predstavili 
možnosť vytvorenia rodokmeňov pre 
záujemcov. „Verím, že si naše tradície, 
históriu a múdrosť otcov budeme i na-
ďalej ctiť, a tým pomyselne polievať 
odkaz našich predkov, aby naše korene 
nevyschli,“ povedala Eva Kmeťová na 
záver podujatia, ktoré sa podarilo zor-
ganizovať aj vďaka podpore Mesta Ga-
lanta a sponzorom Michalovi Rafajovi, 
Petrovi Franciscimu a Bohušovi Šestá-
kovi. Tento deň nebol len obyčajným 
stretnutím krajanov, ale aj potvrdením, 
že kultúra, tradície a korene sú tým, čo 
nás spája a robí silnejšími. 

text: Mária Májeková, foto: Eva Kmeťová
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Galantská úverová banka

TVORIVÉ POPOLUDNIA S CHARITOU

V medzivojnovom období sa Galantská sporiteľňa stala súčas-
ťou bankového systému v Československu. Sporiteľne museli 
v roku 1920 zmeniť svoje firemné označenie a mali používať 
výraz banka.
Odvtedy začala Galantská sporiteľňa pôsobiť ako Galantská 
úverová banka a jej výkonným riaditeľom bol Dr. Móric Neu-
mann. Vedľa banky vľavo v prízemných domoch bolo klam-
piarstvo Grünhutt a obchod s drevom Stern. V budove vpravo 
pôsobil Dr. Szenkirályi,  okresný lekár. V Galante bolo v roku 
1933 založené Družstvo maďarských učiteľov, ktoré pôvod-

ne sídlilo vo dvore Chemezovho domu na Hlavnej ulici. Od 
roku 1941 malo toto družstvo na prízemí Galantskej úverovej 
banky aj samostatnú predajňu kníh, papiera a písacích potrieb 
Družstvo, ako predajňa zanikli v roku 1945. Tzv. fotopohľad-
nica zobrazujúca výklady obchodu bola vyhotovená v auguste 
roku 1942 a sú na nej zobrazení funkcionári družstva, ako aj 
pracovníci predajne.

foto a text z knihy Juraja Pekaroviča „Galanta na starých pohľadniciach“
zostavil: Juraj Stern

Galantská úverová banka v roku 1932

Kníhkupectvo Družstva maďarských učiteľov v roku 1942

Na slovíčko... 
so Sárou Margitou Balušíkovou, členkou Parlamentu mládeže Mesta Galanta

Parlament mládeže Mesta Galanta fun-
guje už šesť mesiacov a za tento čas stihli 
jeho členovia zrealizovať viacero úspeš-
ných podujatí. S jeho členkou Sárou 
Margitou Balušíkovou sme sa porozprá-
vali o doterajších aktivitách, spolupráci 
s mestom a o plánoch na najbližšie me-
siace.
• Mládežnícky parlament funguje v 
meste od apríla tohto roka. Ako by ste 

zhodnotili jeho doterajšie aktivity?
- Za toto krátke obdobie sme sa podieľali ako dobrovoľníci na 
rôznych akciách mesta Galanta. Veríme však, že do budúcna 
zaujmeme našimi aktivitami prevažne mládež, pre ktorú chce-
me vytvoriť miesto na stretávanie a trávenie voľného času. Jed-
nou z našich prvých aktivít na podujatí Kultúra spája bol stá-
nok „Natri si svoj mastný chlieb a vianočku“ a taktiež Art club. 
Týmito stánkami sme občanom mesta Galanta priblížili slo-
venskú tradičnú gastronómiu a v Art clube sme občanom kaž-
dého veku dali možnosť prísť na iné myšlienky pri kvalitných 
hudobných interpretoch a nakresliť obraz, ktorý bude použitý 
na benefičný účel. Toto podujatie sa opätovne uskutočnilo aj 
na Galantských trhoch, kde sme však ako dobrovoľníci pomá-
hali aj s ich organizáciou a prípravou. Okrem týchto podujatí 
sme zorganizovali akciu DEVIATAČIK, z ktorej chceme uro-
biť tradíciu. Preto aj tento školský rok sa deviataci galantských 
základných škôl môžu tešiť na túto akciu, ktorá sa uskutoční 
pred koncom školského roka. 

• Stretávate sa aj s niekým priamo z Mesta Galanta pri reali-
zácii svojich aktivít? Kto všetko vám je nápomocný?
- S mestom komunikujeme prostredníctvom Mgr. Veroniky 
Čandal – koordinátorky parlamentu, s hovorkyňou mesta 
Galanta Mgr. Máriou Kilácskóovou, ale, samozrejme, mali 
sme stretnutie aj s pánom primátorom Mgr. Petrom Kolekom. 
Priestory na naše stretnutia nám poskytuje Mestské kultúr-
ne stredisko v Galante, za čo veľmi pekne ďakujeme riaditeľke 
Ing. Anne Kivarothovej. V neposlednom rade nám na našej 
novej ceste pomáhajú aj poslanci mestského zastupiteľstva To-
máš Horváth a Zsolt Takáč, ktorí nás podporujú a radia nám 
pri našich projektoch. 
• Akým zaujímavým témam sa momentálne venujete?
- Momentálne uvažujeme nad tým, ako v Galante vybudovať 
miesto pre mladých ľudí, kde by sa mohli stretávať a tráviť svoj 
voľný čas. Predstavujeme si ho ako „Mestskú obývačku“. Ďal-
ším nápadom, s ktorým sa pohrávame, je vybudovanie zelenej 
strechy na budove patriacej mestu, ktorá by bola prístupná pre 
verejnosť. 
• Čo plánujete na najbližšie mesiace? Na čo sa môžu občania 
tešiť?
- V najbližších mesiacoch by sme chceli zverejniť súťaž pre 
deti a mládež o logo parlamentu, na ktorú nám bol schválený 
participatívny rozpočet. Taktiež máme v pláne rôzne besedy, 
workshopy pre mladých ľudí, uvažujeme o predvianočnom 
podujatí pre mládež, deti a rodiny. A ďalšie nápady už nechám 
zahalené rúškom tajomstva. Určite sme však otvorení nápa-
dom mladých ľudí. Touto cestou zároveň veľmi pekne ďakuje-
me za podporu občanov.

pýtala sa: Mária Májeková, foto: Photo by Claudia

Centrum pomoci človeku v Galante, ktoré zastrešuje Trnavská arcidiecézna charita, od októbra rozbieha novinku, ktorou sú tvorivé 
popoludnia s charitou. Cieľom aktivít má byť pretavenie charitného hesla Blízko pri človeku viac do praxe. Kreatívne dielničky prebie-
hajú každý utorok od 13.00 – 15.00 hod. Vítaní sú všetci, ktorí majú záujem tvoriť alebo len tak stráviť popoludnie aktívne. V októbri 
sú naplánované činnosti, ako je napríklad výroba stojanu na perá, výroba šarkana, jesenné tvorenie z listov či výroba vencov. Aktivity 
nie sú zamerané len pre detských záujemcov, ale aj pre tých, ktorí by si chceli skrášliť príbytok. Tvorivé popoludnie s charitou nie je 
vekovo ohraničené. Špecializované sociálne poradkyne všetky materiály na výrobu zabezpečia a pre prítomných bude pripravené aj ob-
čerstvenie. Prioritnou úlohou Centra pomoci človeku v Galante je pomáhať ľuďom riešiť krízové situácie, v ktorých sa ocitli, a to vďaka 
špecializovaným sociálnym poradcom. Cieľom centra je ale zároveň vytvárať príjemné prostredie poskytujúce prijatie a podporujúce 
kreativitu u každého človeka. Veríme, že tvorivé popoludnia, ktoré sa budú konať v priestoroch Centra pomoci človeku na Hlavnej 14 
v Galante prinesú lepšie povedomie spoločnosti o konkrétnych aktivitách charity a hlavne: zábavne a kreatívne využitý čas.             -sn-
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Zoltán Nagy si myslí, že dnešným seniorom sa žije ťažšie ako kedysi

Spoločnosť MiRCi, s. r. o., ponúka kvalitu a skúsenosti 
v oblasti klimatizácie a vzduchotechniky

Pracoval v ťažkom priemysle a v súčasnosti je aktívnym dô-
chodcom. Okrem toho, že je dlhoročným predsedom Sloven-
ského zväzu zdravotne postihnutých v Galante (SZZP), pán 
Zoltán Nagy rád trávi čas so svojimi vnukmi a pomôže, kde 
treba. O tom, ako vníma súčasnosť, čo ho teší a čo nie, to sa 
dozviete z nasledujúceho rozhovoru. 
Každý človek v istých chvíľach bilancuje, čo v živote dosiahol, 
čo považuje za dobré a čo nie. Taktiež často porovnáva, najmä, 
keď sa doba poriadne zmenila a nie všetko je, ako bolo. Ako 
vidí minulosť a súčasnosť pán Zoltán Nagy, vníma veľké roz-
diely oproti tomu, ako sa kedysi žilo a ako sa žije dnes? „Už len, 
keď porovnám vtedajšie a dnešné školské vymo-
ženosti, tak sú celkom iné. Mal som to šťastie, že 
som sa dostal do Ústavu zdravotne postihnutých 
v Bratislave, kde sme zo základnej školy chodie-
vali do školy v prírode. Rodičov to nestálo nič. Dnes idú deti 
do tábora a stojí to veľa peňazí,“ vyznal sa pán Zoltán, ktorý je 
rodákom z Dolných Salíb a celý život pracoval na polovičný 
invalidný dôchodok – na úkor vlastného zdravia. Bol ener-
getikom na podnikovom riaditeľstve Vodární a kanalizácií 
v Bratislave. „Viem, situácia je iná, ale toto sú základné veci 
– školstvo a zdravotníctvo, ktoré by mali byť ľuďom dostup-
nejšie. Čo sa týka zdravotníctva, toho som si užil, keď ma už 
ako štvorročného operovali na pruh a amputovali mi aj nohu. 
Za ošetrenie sa dnes platia veľké peniaze,“ tvrdí aktívny dô-
chodca. Na otázku, či si myslí, že dôchodcovia dnes požívajú 
zaslúženú úctu, trochu smutne odpovedal: „Viete, keď niekto 

nastúpi do zamestnania, je im 
jedno, či ste dovtedy odpracovali 
dva dni alebo dvadsať rokov, nik-
to nás nechráni. Ja som odrobil 
52 rokov a teraz musím chodiť 
po posudkových lekároch... ško-
da hovoriť. Oveľa ťažšie sa žije 
dnešným dôchodcom.“ Pánovi 
Zoltánovi sa neveľmi páči táto 
trošku čudná doba, najmä, čo sa 
správania mládeže týka. Nechá-

pe, ako môžu mladí 
sedieť pri jednom 
stole a nehovoriť 
spolu. Zato si medzi 

sebou píšu esemesky. „Potom sú nútení byť takí, akí sú, sa-
mozrejme, česť výnimkám. Nepáči sa mi preto táto digitálna 
doba,“ reagoval pán Zoltán, ktorému všetok voľný čas zabe-
rie pôsobenie v SZZP, ale robí to rád, veď ako hovorí, preto 
do toho išiel, aby pomáhal. Tento sympatický pán má 87 ro-
kov, v Galante žije 40 rokov a k tomuto mestu má vzťah už od 
detstva. Okrem práce vo zväze ho tešia aj vnuci. Má tip, ako 
sa dopracovať k takému peknému veku? „Recept nemám, ale 
myslím si, že každý má byť sám sebe lekárom aj psychológom, 
starať sa o seba a zaujímať sa o dianie, ktoré človeka nezaťaží,“ 
dodal pán Zoltán Nagy.

ZLG

S narastajúcimi teplotami a častejšími 
vlnami horúčav sa klimatizácia stáva 
čoraz dôležitejšou súčasťou moderného 
bývania. Pre mnohých sa už nepova-
žuje iba za luxus, ale za nevyhnutnosť, 
ktorá zabezpečuje pohodlie a zdravé 
prostredie aj počas najhorúcejších dní. 
Rovnako, ako sa zvyšuje dopyt po kli-
matizačných zariadeniach, rastie aj 
záujem o ich energeticky úsporné a 
ekologické varianty. V tomto kontexte 
sa spoločnosť MiRCi, s. r. o., etablovala 
ako spoľahlivý poskytovateľ služieb v 
oblasti montáže a servisu klimatizácií, 
pričom dbá na energetickú efektívnosť 
a ochranu životného prostredia. Okrem 
toho sa špecializuje aj na vzduchotech-
niku, tepelné čerpadlá, rekuperácie a 
alternatívne zdroje energie, čím posky-
tuje komplexné riešenia pre moderné 
domácnosti.

Komfort a úspora energie
Klimatizácie, inštalované spoločnosťou 
MiRCi, nie sú len obyčajným riešením 
pre horúce letné dni. Ide o sofistiko-
vané systémy, ktoré zabezpečujú kom-
fort a zároveň šetria energiu. Ako nám 
prezradil konateľ tejto spoločnosti Mi-
roslav Hrabovský, v praxi to znamená, 
že vaše priestory budú nielen príjemne 
vychladené, ale zároveň budete mať aj 
minimálne náklady na ich prevádzku. 
Dodáva, že tieto klimatizačné jednot-
ky vynikajú tichým chodom, jednodu-
chým ovládaním a dlhou životnosťou. 
„Sú navrhnuté tak, aby čo najefektívnej-
šie využívali energiu a zároveň posky-
tovali maximálny komfort. Veľa ľudí si 
neuvedomuje, že moderné klimatizač-
né jednotky dokážu okrem chladenia aj 
vykurovať a regulovať vlhkosť, čo z nich 
robí výborného spoločníka po celý rok. 
Navyše sú extrémne tiché a intuitívne 

na používanie, takže nijako nenarušia 
váš každodenný život.“ A čo je najväč-
šou výhodou? Vďaka viac ako 20-roč-
nej praxi na trhu má spoločnosť MiRCi 
významnú výhodu oproti konkurencii. 
Zameriavajú sa pritom na celý proces 
od poradenstva cez montáž až po pravi-
delný servis, pretože im záleží na tom, 
aby ste boli spokojní nielen s kvalitou, 
ale aj s dlhodobou úsporou na energi-
ách. A to má dnes vzhľadom na zvyšo-
vanie cien energií zásadný význam. 

Alternatívne zdroje energie
Okrem tradičných služieb pomáha 
spoločnosť MiRCi svojim zákazníkom 
výrazne znižovať náklady na energie 
aj prostredníctvom využívania alter-
natívnych zdrojov energie. „Alterna-
tívne zdroje energie, ako sú fotovoltic-
ké zariadenia a solárne systémy, môžu 
výrazne ovplyvniť spotrebu energie,“ 
vysvetľuje Miroslav Hrabovský. Ná-
vratnosť investície do takýchto techno-
lógií sa podľa neho líši v závislosti od 
viacerých faktorov vrátane možnosti 
efektívneho ukladania energie. „Dnes 
je už akumulácia, resp. uskladňovanie 
energie oveľa dostupnejšie a aj cenovo 
výhodnejšie. No skôr, ako sa rozhod-
nete pre takúto technológiu, je dôležité 

zhodnotiť, na čo presne ju budete pou-
žívať a či to má naozaj pre vás význam. 
Len tak dosiahnete, že výsledok bude 
efektívny a prinesie vám očakávané 
úspory,“ vysvetľuje konateľ spoločnos-
ti, ktorá sa môže pochváliť aj svojou 
schopnosťou riešiť atypické požiadavky 
zákazníkov na mieru.
Klimatizácia ako dizajnový doplnok

Dnes sú klimatizácie bežnou súčasťou 
moderného bývania, no okrem funkč-
nosti si čoraz viac ľudí potrpí aj na 
estetiku. Vďaka rôznorodým dizajno-
vým prevedeniam a širokej škále farieb 
môžu klimatizácie ladiť s interiérom 
každej domácnosti, takže nepôsobia 
rušivo, ale, naopak, môžu sa stať jeho 
harmonickou súčasťou. „Máme teraz 
v ponuke novinky – klimatizácie, kto-
ré dosiahli celosvetový úspech a ktoré 
majú rôzne funkcie, napríklad vrátane 
kamery, ktorá sníma polohu vášho tela 
a podľa toho prispôsobí smer prúdenia 
vzduchu,“ približuje Miroslav Hrabov-
ský. Ak si chcete takéto klimatizácie 
pozrieť zblízka aj osobne, spoločnosť 
MiRCi vás pozýva do svojej predajne na 
Hlavnej ulici č. 5 v Galante. Na mieste 
si môžete vybrať zariadenie, ktoré naj-
lepšie vyhovuje vašim potrebám a vku-
su, a zároveň sa poradiť s odborníkmi o 
možnostiach montáže a servisu. 
Spoločnosť MIRCI sa ako partner Gala-
karty navyše rozhodla podporiť znevý-
hodnené skupiny obyvateľstva posky-
tovaním špeciálnych zliav. Seniorom, 
fyzickým osobám s ťažkým zdravot-
ným postihnutím a osamelým matkám 
ponúka montáž a dodanie klimatizácie 
za zvýhodnenú cenu 693 €.

-R-
(Firma, ktorá poskytuje benefity na GalaKARTE)

Naši seniori
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Pre Alžbetu Laššuovú z Hodov 
je korením života rodina, humor a viera

V Domove sociálnych služieb v Galante spríjemňujú 
pobyt klientom aj vďaka šikovným projektom

Je doslova prírodným úkazom. Aj vo 
vyššom veku je stále plná optimizmu, 
veľa si pamätá, rada spieva a miluje po-
sedenia pri káve. Tie sú, rovnako ako 
jej milovaná rodina, neodmysliteľnou 
súčasťou jej života. Čo ešte sympatická 
pani Alžbeta Laššuová o sebe, práci, ži-
vote a rodine prezradila, to sa dozviete 
z nášho rozhovoru. Pani Alžbeta má 
89 rokov a v talóne pozoruhodný ži-
votný príbeh. Narodila sa v júni 1935 a 
vyrastala v Hodoch, oproti domu, kde 
teraz býva. Mala sedem súrodencov. 
„Po roku 1948, po smrti mamy, sme 
zostali samy s otcom. Staršie sestry išli 
do služby, chlapci sa vyučili. Ja som 
robila, čo bolo treba, aj chlieb piecť,“ 
priblížila pani Alžbeta. Vtedajší život 
školopovinných detí nebol zďaleka taký 
jednoduchý ako dnes. Štrnásťročná 
Alžbeta chodila do školy a po skončení 
vyučovania ju čakala ďalšia povinnosť 
– išla pracovať na role, k sedliakom. 
Neskôr získala prácu v družstve. „Od 
roku 1952 ako sedemnásťročná som išla 
na školenie účtovníctva do Veličnej aj 
s kolegyňou. Tak som napokon zosta-
la robiť na družstve v kancelárii. Síce 
sme sa narobili, ale mala som sa tam 
dobre, počty mi išli a zažili sme i kopu 
veselých príhod. Keď však chýbala viac 
mesiacov výplata, chodievali sme aj my 
z kancelárie sliepky aj iné zvieratá opat-
riť,“ priblížila pani Laššuová. Aj keď po 

svadbe nemali veľa peňazí, poradili si 
a pomaly si s manželom postavili dom. 
Do prvých Vianoc stihli dokončiť jed-
nu izbu a kuchyňu, postupne pribúdali 
ďalšie izby. S manželom mali päť detí. 
Pani Alžbeta Laššuová bola počas pra-
covného života a je i teraz na dôchodku 
stále aktívna. Od pätnástich rokov až 
do svojej osemdesiatky vyzdobovala 
kvetmi miestny kostol. Aj to ju napĺňa-
lo. Okrem práce na družstve i doma sa 
venovala aj miestnej politike, bola po-
slankyňou Obecného zastupiteľstva v 
Galante. Medzi jej milované záľuby pat-
ril spev. Rada si zaspievala na stretnu-

tiach s priateľmi a s harmonikou na 
priedomí, jednoducho, bolo im spolu 
príjemne. „Spievali sme slovenské pies-
ne, tradičné, nie vymyslené. Kedysi to 
bolo iné a hlavne veselšie. Teraz máme 
obchody, peniaze, ale mne sa zdá, že 
bolo kedysi veselšie. Nebolo toľko zloby 
ako teraz,“ zamyslela sa pani Alžbeta, 
ktorá za najdôležitejšie v živote považu-
je zdravie, dobrú náladu a vieru v Boha. 
„Myslím si, že viera moc robí. Človek 
je vtedy povzbudený, má v živote opo-
ru, no, ale každý to nechce pochopiť...“ 
Stále rada chodieva do kostola a navšte-
vuje aj tamojší Klub dôchodcov, aby sa 

stretla so susedmi či známymi na kus 
reči. Usmievavá rodáčka z Hodov tvr-
dí, že má vydarené deti a jej rodina sa 
o ňu vzorne stará. Má dobrých opatro-
vateľov, pričom tvrdí, že najviac lásky 
a starostlivosti jej venuje vnuk Bobo, s 
ktorým má už na pohľad veľmi pekný 
vzťah. Milovaný vnuk s úsmevom ne-
zabudol prezradiť, že babka má aj malú 
radôstku, obľubuje tradičný nemecký 
bylinno-korenistý likér, z ktorého si dá 
denne za glg na zdravie. Pani Alžbeta 
už, ako hovorí, toľko nevládze, napriek 
tomu by jej rok pred deväťdesiatkou há-
dal iba málokto, srší humorom a láska-
vosťou. Má snáď tajný recept na krásny 
vek a poradí, ako sa ho dožiť? Úprimne 
odpovedá: „Každý mi hovorí, že som 
veselá. Natrápili sme sa, ale ozaj je hu-
mor v živote dôležitý. Treba aj porozu-
menie, aj vedieť odpustiť...“

- R -

O ľudí, odkázaných na pomoc inej osoby, sa 
postará rodina, terénne opatrovateľky alebo 
sú im k dispozícii špeciálne zariadenia. Jed-
ným z nich je Domov sociálnych služieb pre 
deti a dospelých na Krásnej ulici v Galante a 
Špecializované zariadenie na ulici Priečna. 
Svojim klientom poskytujú služby ambu-
lantnou, týždennou pobytovou aj celoročnou 
formou. Mgr. Veronika Fazekas bola v tejto 
inštitúcii vychovávateľkou 25 rokov, od 1. júla 
2019 je jeho riaditeľkou. Svoju prácu má veľmi 
rada a inklinovala k nej už oddávna. Aj preto 
sa jej klienti radi prihovoria. Ako si v domove 
nažívajú? „Myslím, že veľmi dobre. Naše za-
riadenie bolo založené v roku 1990. Do súčasných priestorov 
sme sa presťahovali v roku 1992, od roku 1998 sme Domovom 
sociálnych služieb pre deti a dospelých s kapacitou 20 klien-
tov, v špecializovanom zariadení ich máme 5,“ priblížila pani 
riaditeľka. Záujemcov prijmú na základe žiadosti a splnených 
kritérií podľa zákona. Nemajú núdzu ani o čakateľov. Ako 
Mgr. Veronika Fazekas hovorí, o ich klientov je dobre posta-
rané. Dôraz kladú na ich fyzickú aj duševnú stránku, a tak 
ich pravidelne vodia do spoločnosti, na kultúrne podujatia i 
do mestskej knižnice. U dospelých sa snažia udržať nadobud-
nuté vedomosti a zručnosti a deti vedú k zlepšovaniu samo-
obslužných činností. Ich klienti sa denne venujú aktivitám s 
liečebnými metódami, rehabilitáciám a nechýba ani záujmová 
činnosť. Nezabúdajú ani na budovanie ich pozitívneho po-

stoja k životnému prostrediu separovaním 
odpadu. „Čítajú si z knižky, denne absolvujú 
pobyt vonku, v rámci ergoterapie sa venujú 
záhradke aj skrášľovaniu priestranstva. Popo-
ludní sa radi zahrajú so spoločenskými hrami 
a tiež veľmi radi počúvajú hudbu. Chodieva-
me s nimi na prechádzky, výlety, boli sme aj 
pri mori,“ prezradila Mgr. Veronika Fazekas. 
Veľmi dobrá je aj spolupráca s rodičmi a prí-
buznými našich klientov. Získané financie 
v rámci ich občianskeho združenia „Chyť-
me sa za ruky“ a sponzorov sa snažia využiť 
zmysluplne na zvýšenie štandardu klientov 
v ich zariadení. Spoluprácu s Trnavským sa-

mosprávnym krajom, ktorý je ich zriaďovateľom, si riaditeľka 
pochvaľuje, vraj nemajú problém čokoľvek vybaviť, zariadiť, 
zaobstarať, komunikácia je veľmi dobrá. Úspešne sa zapájajú 
aj do rôznych grantov. „Podarilo sa nám získať financie cez 
projekt a zakúpili sme interaktívnu tabuľu, klientov budeme 
vyučovať cez Smart systém. Tabuľu tiež využijeme aj ako kino. 
Zakúpili sme i notebooky a tablety aj našim klientom s po-
ruchami autistického spektra v špecializovanom zariadení cez 
grantový systém,“ doplnila pani riaditeľka. Na Krásnej ulici 
nezabúdajú ani na svojich zamestnancov, ktorým zriadili re-
habilitačnú miestnosť s masážnym kreslom, parafínovými zá-
balmi, soľnou lampou a aromaterapiou. Takto si oddýchnu a s 
úsmevom vykročia za ďalšími povinnosťami.

Bc. Zlatica Gregorová

Naši senioriNaši seniori
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Herec, spevák, 
hudobník a 

moderátor Juraj 
Bača z Galanty 
výrazne svojou 

prácou zviditeľňuje 
rodné mesto

S hercom, spevákom, hudobníkom, 
moderátorom, milovníkom psíkov a 
obdivovateľom žien Jurajom Bačom je 
takmer nemožné urobiť pokojný rozho-
vor vo vyhovujúcom termíne:). Rozlie-
taný mladý muž ide plnou parou vpred, 
a tak nemá veľa voľného času. Pre Ga-
lantské noviny si ho napokon predsa len 
našiel. Čo úžasné zažil a čím prekvapí 
najbližšie, to sa dozviete v rozhovore.

• Ste veľmi zaneprázdnený človek, 
vyskytujete sa vo viacerých šoubizni-
sových projektoch. Nedávno ste účin-
kovali v populárnej šou Let́ s Dance, 
neskôr zase nakrúcali pokračovanie 
tiež populárneho projektu Pečie celé 
Slovensko. To je na jedného člove-
ka viac ako dosť. Prezraďte, ako toto 
všetko stíhate? 

- Áno, je to tak. K tomu ešte pridám 
koncerty s kapelou, seriály a moderova-
nie eventov. Tento rok bol skutočne pra-
covne náročnejší, čo ma na jednej stra-
ne veľmi teší, že záujem o moju prácu, 
či už hereckú, spevácku alebo moderá-
torskú, stále narastá, na druhej strane 
si uvedomujem, že človek sa musí stále 
rozvíjať a pracovať na sebe, ako sa ho-
vorí: „Nezaspať na vavrínoch“, lebo tak 
ako všetko v živote, aj tento úspech je 
len dočasný a človek sa môže dostať do 
nemilosti svojich fanúšikov veľmi rých-
lo a niekedy ani nie svojou vinou...

• Ktorý z uvedených projektov je 
Vášmu srdcu najbližší?

- Každý je iný. Pečie celé Slovensko už 
robíme štvrtý rok a človek si za ten čas 
skutočne vytvorí k projektu vzťah. Šou 
Let’s Dance mi otvorila dvere k tan-
covaniu, ktoré som v živote nerobil, a 
musím povedať, že ma to neskutočne 
chytilo. Skutočne, každé má niečo do 
seba, aj keď teraz sa asi začnem konečne 
venovať projektu Môj osobný život, kto-
rý som dlho zanedbával. :)

• Vráťme sa na chvíľu k účinkovaniu 
v tanečnej súťaži. Vypadli ste síce 
skôr, ako mnohí dúfali, ale predsa len 

ste mali možnosť ukázať sa aj v tejto 
polohe. Museli Vás dlho „lámať“ na 
účinkovanie? Mali ste predtým taneč-
né skúsenosti alebo ste boli dovtedy 
„nepopísaný papier“, čo sa tanca týka?

- Bol som úplne nepopísaný papier, 
nikdy predtým som netancoval, a keď 
prišiel telefonát s ponukou, tak som ju 
najprv odmietol. Toto som asi nikde 
predtým nespomínal, ale koncom roka 
2023 mi zazvonil telefón 10 minút pred 
premiérou v divadle. Sedel som v šatni v 
kostýme, opakoval som si texty a zrazu 
telefonát od režiséra. Ponuka, ktorá sa 
neodmieta, však prišla v čase, keď som 
bol extrémne vyčerpaný po náročnom 
decembri plnom vianočných večierkov, 
zároveň som mal za sebou vyčerpávajú-
ci skúšobný proces v divadle a to všet-
ko sa podpísalo pod moje rozhodnutie 
netancovať. Našťastie to však režisér 
so mnou nevzdal a ozval sa ešte raz, na 
Silvestra, kedy som už bol oddýchnutý 
a, povedzme si úprimne, aj v lepšej ná-
lade, tak som napokon súhlasil a neľu-
tujem.

• Opíšte, prosím, atmosféru trénin-
gov, nedeľných vystúpení pred pub-
likom, na čo určite nezabudnete a čo 
Vám táto súťaž priniesla do života? 
Našli ste si ďalších priateľov medzi 
účinkujúcimi, zostali ste s niektorými 
v bližšom kontakte?

- Mal som veľké šťastie na tanečnú part-
nerku, pre ktorú bolo Let́ s Dance tiež 
novinkou, a tak sme veľa vecí objavo-
vali z kola na kolo spoločne. Napríklad, 
že nie vždy ide o dokonale prevedené 
tanečné zostavy, ale že to je šou. Spo-
znal som skvelých ľudí, ktorí so mnou 
mali božskú trpezlivosť, a najviac som 
asi spoznal seba, lebo som zrazu bol v 
pozícii, kedy som šiel s kožou na trh s 
niečím,  v čom som si bol absolútne ne-
istý. Moji kolegovia, ktorí dostali ponu-
ku na účinkovanie v šou o niečo skôr, 
sa začali tancu okamžite venovať. Znie 
to neskutočne, ale naozaj aj jeden deň 
tréningov spravil obrovský rozdiel a ja 
ako perfekcionista, ktorý potrebuje mať 

všetko dotiahnuté do dokonalosti, som 
zrazu bol nútený postaviť sa pred kame-
ry a odtancovať s tým, že som netušil, 
ako to celé dopadne. Bol to parádny 
adrenalínový zážitok. Som v kontakte 
s mojou tanečnou partnerkou, pretože 
nás čakajú ešte spoločné vystúpenia a 
občas si vymeníme správu s Jankom 
Ďuricom a Martinom Novákom a, sa-
mozrejme, s Tinou.

• Prejdime ešte trošku k voľnému 
času. Ako sa majú Vaše psíky, koľko 
ich teraz máte a ak toľko cestujete, be-
riete ich so sebou alebo využívate psie 
hotely?

- Mám dvoch na vlastnom dvore a ďal-
ších dvoch pridedených, takže miesta-
mi sa mi pod nohami motajú štyri psíky 
a takmer som domov doniesol piateho, 
ktorého som našiel na ceste na mode-
rovanie, avšak našťastie sa mi podarilo 
nájsť mu domov, a tak už sa teší z novej 
rodinky. Ak sa dá, najmenších beriem 
so sebou, ale priznám sa, že nebyť mo-
jich extrémne trpezlivých rodičov, asi 
by som si nemohol dovoliť toľko cesto-
vať po Slovensku, lebo sú to práve oni, 
ktorí sa starajú, keď som ja pracovne 
rozlietaný.

• Čo je nové vo Vašej hereckej a hudob-
nej kariére, chystáte aj tu novinky?

- Momentálne som dotočil jeden kri-
minálny seriál, na jeseň má čaká film v 
Čechách, no a, samozrejme, jeseň bude 
patriť opäť novej sérii Pečie celé Sloven-
sko. Zároveň máme v štádiu prípravy 
nové časti seriálu Robin a už druhý rok 
sa chystám nahrávať s orchestrom via-
nočné piesne, takže to vyzerá tak, že 
nuda to nebude. :)

Ešte doplňme, že Juraj Bača moderuje 
aj prestížne celoslovenské podujatie, 
ktoré je venované úspešným sloven-
ským ženám, kde sú aj oceňované. Podu-
jatie nesie názov Slovenka roka.  

Bc. Zl. Gregorová
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Galanťanka Petra slávi úspech v netradičnom športe Spartan

GALANTA  OPÄŤ  RAZ  ŽILA  BOXOM

Preteky Spartan, známe 
ako extrémny beh cez pre-
kážky, patria medzi najná-
ročnejšie športové disciplí-
ny. Klasické prekážkové 
Spartan preteky sa delia 
na úrovne Sprint 5 km+ 20 
prekážok, Super 10 km+ 25 
prekážok, Beast 21 km+ 30 
prekážok a Utra 50 km+ a 
viac ako 60 prekážok. Na 
rozdiel od bežných pre-
kážkových pretekov, ktoré 
sú zamerané skôr na fyzic-
kú silu, vo svete Spartan 
existuje ešte náročnejšia 
forma, teda vyšší level, ktorá stavia športovcov (účastníkov) 
pred úplne iné výzvy ako klasické Spartanské prekážky. Tento 
typ Spartan eventu sa vola Hurricane Heat a môže trvať 4, 12 
alebo až 24 hodín a najvyšším levelom je 60 hodín (Agoge). 
Ich súčasťou je vojenský dril, adrenalín, nepredvídateľné pod-
mienky a náročné úlohy v teréne, ktoré testujú nielen telo, ale 
aj myseľ. Každý, kto sa chce postaviť na štart Spartan pretekov 
alebo Hurricane Heat, musí byť nielen fyzicky pripravený, ale 
aj odhodlaný prekonať svoje limity. Jednou z osobností, ktorá 
dosiahla nevídaný úspech v tejto netradičnej disciplíne, je aj 
39-ročná Galanťanka Petra Barciová. 

Spartanu sa venuje niekoľko rokov
Petra, ktorá je zdravotnou sestrou na onkochirurgii v Bratisla-
ve, sa Spartanu venuje už deväť rokov a vďaka svojej vytrvalosti 
a odhodlaniu dosiahla tento rok svoj najväčší úspech. Okrem 
toho, že vďaka úspešnému Ultra preteku skompletizovala celú 
zbierku všetkých úrovní pretekov vo svete Spartan, tak sa stala 
prvou ženou a jedinou osobou na Slovensku, ktorá počas troch 
rokov dokázala úspešne zdolať tri náročné víkendové Hurrica-
ne Heat Endurance preteky za sebou, čo sa doteraz ešte niko-
mu nepodarilo, a je taktiež jedinou ženou v strednej Európe, 
ktorá zdolala tieto víkendovky 3-krát po sebe.  

Náročnosť po fyzickej aj psychickej stránke
Petra sa posledné roky zameriava na vyšší level pretekov – 
Spartan Endurance. Tieto preteky sú postavené na vojenskom 
princípe, kde nie je dôležitá len fyzická sila, ale predovšetkým 
výdrž a schopnosť vydržať dlhé hodiny v nepriaznivých pod-
mienkach. Súťažiaci nikdy nevedia, čo ich čaká. Na každé 

podujatie si musia priniesť povinnú a dodatočnú výbavu, a to 
bez toho, aby tušili, na čo ju presne použijú – napr. lano, nožík, 
tehly, plachtu, alebo dokonca obyčajnú loptu. „Pri Endurance 
pretekoch je dôležité byť pripravený na všetko. Často sa stáva, 
že podmienky sa zmenia z hodiny na hodinu – môže vás za-
stihnúť búrka, extrémne horúčavy alebo krupobitie. Raz sme 
museli niesť 20-kilové stavebné tvárnice ako záťaž a k tomu 4 
litre vody kvôli dodržaniu pitného režimu,“ prezradila. Tento 
šport si tak vyžaduje nielen fyzickú silu, ale najmä mentálnu 
odolnosť a vyjdenie z komfortnej zóny. Krypteia (pomyselní 
rozhodcovia) im totiž zadávajú rôzne, často nelogické a nevy-
spytateľné úlohy, ktoré musia splniť. Petra si je vedomá, že člo-
vek musí byť pripravený zvládnuť akúkoľvek prekážku, ktorú 
mu postavia do cesty. „Veľakrát sa stáva, že fyzicky zdatný člo-
vek zlyhá, lebo to psychicky nezvládne. No mentálny tréning 
je rovnako dôležitý.“

Prvá Slovenka s triumfom v Spartan Endurance
V roku 2022 sa vo Veľkej Rači v Oščadnici konali počas jedné-
ho víkendu všetky tri úrovne Spartan Endurance, tzv. Hurri-
cane Heat Trifecta Weekend – 4 hodiny, 12 hodín a 24 hodín. 
Tento koncept pretekov bol svetovou premiérou a Petra patrila 
medzi tých, ktorí túto neobyčajnú výzvu zdolali. Následne o 
rok neskôr ju zvládla aj v Česku (Tošovice) a tento rok trium-
fovala v Maďarsku (Börszöny - Kiralyret), čím sa stala jedinou 
ženou a osobou na Slovensku, ktorá dokázala všetky tri úrovne 
počas troch rokov úspešne dokončiť. „Je to obrovský paradox, 
ale som prvou ženou a osobou Slovenska, ktorá sa tejto vý-
zve postavila a zvládla ju. V strednej Európe sa to zatiaľ tiež 
nepodarilo žiadnej žene,“ povedala v reakcii na svoj úspech 
Petra, ktorá má vo svojej zbierke už niekoľko ocenení. „Keď 
som dokončila poslednú víkendovku, pocit víťazstva prišiel až 
postupne. V Spartan Hurricane Heat  nejde o to byť prvý, ale 
zvládnuť to, prekonať svoje hranice a vyjsť z toho ako silnejší 
človek.“ Na preteky sa pritom nepripravuje nijako špeciálne 
– vykonáva len crossfitové tréningy a beháva. Následne však 
dodáva, že na to, aby sa človek vydal na cestu či už klasických 
Spartan pretekov, alebo extrémnych Hurricane Heat, musí mať 
aspoň nejakú kondičku. Čo osobne jej však tento druh športu 
dal? Priznáva, že tieto preteky ju naučili mnohému. „Úplne vás 
to zmení, hlavne v tom, ako rozmýšľate. Naučila som sa krea-
tívne myslieť a riešiť kritické situácie,“ uzatvára Petra, ktorá je 
už teraz pripravená na ďalšie výzvy.

text: Mária Májeková, foto: Petra Barciová

Mestská športová hala bola počas 
druhej septembrovej soboty dejiskom 
9. kola Slovenskej ligy boxu, ktorej or-
ganizátorom bol Boxing club Galanta v 
spolupráci s KO BC Galanta a Mestom 
Galanta. V dvoch ringoch sa predstavi-
lo dovedna 90 boxerov z 30 klubov ce-
lého Slovenska, z toho galantské kluby 
mali zastúpenie počtom 8 duelantov. 
Boxovalo sa vo všetkých vekových a 
rodových kategóriách počnúc mladší-
mi žiakmi a končiac elite. Potešujúce 
bolo, že súbojom v ringoch sa prizeralo 
do 150 divákov, čo je na podujatie tohto 
typu a galantské pomery veľmi sympa-
tický počet. Potešiteľným bol aj fakt, že 
o podujatie prejavili záujem bývalí ligo-
ví boxeri legendárnej TJ OSP a repre-
zentanti Slovenska či bývalého Česko-
slovenska, ktorí, pravdaže, porovnávali 
úroveň vtedajšieho a súčasného boxu. 

Myslím si, že tu bolo v ringoch vidno 
dostatok nádejných mládežníckych 
jedincov, žiaľ, v kategórii dospelých 
výrazní jednotlivci absentovali. Je evi-
dentné, že dospelí boxeri nemajú mož-
nosti prípravy primerané potrebám 
vrcholového boxu. Galantskí boxeri sa 
prezentovali 50 % úspešnosťou, pričom 
z ôsmich duelov zvíťazili v štyroch, keď 
medzi víťazov patrili Gabriel Kováč a 
Lukáš Kováč z BCG a z KO BC to boli 
Márk Mézes a Samuel Greguška. Podu-
jatie finančne podporili AKT Natural, 
s. r. o., Čierna Voda a YUKO, s. r. o., Ga-
lanta. Najbližším boxerským podujatím 
v Galante budú majstrovstvá Slovenska 
staršieho dorastu a dospelých. Orga-
nizátorom tohto trojdňového vrcholu 
roka bude v dňoch 29. 11. – 1. 12. KO 
BC Galanta.

 Ivan  Z e l e n á k 
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Spolok Slovákov 
z Maďarska 

na Slovensku 
zorganizoval v lete 
zájazd po stopách 
našich predkov II.

V našom Spolku sme sa aj tohto roku 
chytili myšlienky bližšie spoznať miesta 
našich predkov, odkiaľ od začiatku 18. sto-
ročia osídľovali Dolnú zem. Náš projekt 
„Poznajme niekdajšie prostredie našich 
predkov – 2. etapa“ podporilo aj mesto 
Galanta, a tak sme sa pustili do organi-
zovania zájazdu. Pre tento rok sme vy-
typovali lokality niekdajšej gemerskej 
a malohontskej stolice. Všetky naplá-
nované cesty viedli cez územie, odkiaľ 
prišli naši predkovia na Dolnú zem. 
Hneď v prvý deň, po príchode do 
núdznej oblasti slovenských regiónov 
Rimavskej Soboty, sme si s údivom pre-
zerali pamätihodnosti mesta. Medzi 
nimi napríklad také starobylé skvosty 
ako Starý stoličný dom Malohontu, 
Dievčenskú školu, Kráľovský súd, Kos-
tol evanjelickej cirkvi, Stoličnú nemoc-
nicu, Školu pre pôrodné asistentky, ale 
aj Gemersko-malohontské múzeum. 
Záverom sme sa sklonili pred význam-
nými osobnosťami Gemera a Malo-
hontu, ale bezpochyby s významom 
pre celé Slovensko, a to pri prehliadke 
slovenského unikátu, ktorým je Alej 
dejateľov v Rimavskej Sobote, na Nám. 

Štefana Marka Daxnera. 
Druhý deň nás čakala návšteva ma-
lebného mestečka Tisovec. Dostalo sa 
nám vrelého prijatia na tamojšom MsÚ, 
zástupkyňou primátora mesta Tisovec 
Mgr. Martou Svobodovou. Pri zazne-
ní prvých tónov národnej piesne Keď 
sa Slovák preč do sveta uberal neostalo 
snáď ani jedno oko suché.  S priateľmi 
sme sa pristavili pri ľudsky oslovujú-
com pamätníku, patriacemu pamiatke 
Dr. Vlada Clementisa. Popoludní sme 
navštívili obec Drienčany, kde sme si 
pozreli evanjelickú faru a starobylé sl-
nečné hodiny. 
Tretí deň nášho putovania po stopách 
predkov smeroval na turistickú tra-
su Gotickej cesty na Gemeri. Tomuto 
unikátnemu projektu udelila Európska 
komisia v roku 2022 prestížnu značku 
Európske kultúrne dedičstvo. Doobe-
die sme strávili v malebnej obci Lu-
kovištia. Na miestnom cintoríne sme 

si položením vencov uctili pamiatku 
slovenských velikánov Ivana Kraska a 
Ladislava Mňačka. Na prehliadke vzác-
ností kostolného unikátu evanjelických 
kostolíkov Gotickej cesty v Rimavskom 
Brezove, Kraskove a Kyjaticiach nám 
európsky význam nástenných malieb, 
ktorých autormi boli talianski maliari, 
s láskou a múdrosťou priblížila zborová 
farárka ThDr. Janka Miháliková.

Eva Kmeťová

  KKIINNOO  DDKK  GGAALLAANNTTAA
--  NNOOVVEEMMBBEERR  --

 1. 16:30  ROZZUM V DIVOČINE
 1. 19:00 POKLAD 
 1. 21:30  VENOM: POSLEDNÝ TANEC
 2. 16:30  A VAD ROBOT
 2. 19:00  ANORA 
 2. 21:30  VENOM: AZ UTOLSÓ MENET
 3. 16:30  ROZZUM V DIVOČINE 
 3. 19:00  JOHN WICK 10. VÝROČIE
 6. 19:00 THE APPRENTICE: PRÍBEH TRUMPA 
 7. 19:00  EMA A SMRTIHLAV
 8.16:30   SOBÍK NIKO A CESTA ZA POLÁRNU ŽIARU
 8.19:00   KONKLÁVE
 9.16:30 PYŠNÁ PRINCEZNÁ  
 9.19:00 RED ONE   
 9.21:30   KONKLÁVÉ
10.16:30  SOBÍK NIKO A CESTA ZA POLÁRNU ŽIARU

 A HULLAHÓ-AKCIÓ10.19:00 
13.19:00  HANCSOVSZKY
14.19:00  VIA SLOVAKIA
15.20:00  GLADIÁTOR II
16. 16:30 BAMBI: PRÍBEH ZO ŽIVOTA V LESE
16. 19:00 GLADIÁTOR II  

- Film so slovenským dabingom alebo slovenskými titulkami
- Film s maďarským dabingom. (Szinkronizált film)  

17. 16:30  PYŠNÁ PRINCEZNÁ
 GLADIÁTOR II17. 19:00 

20. 19:00  MIKI
21. 19:00  TAJOMSTVO SMRTI
22. 16:30  200% VLK
22. 19:00  VÍKEND V TAIPEI
23. 16:30  FARKASBŐRBEN – VÁR A FALKA!
23. 19:00  GLADIÁTOR II
23. 21:30   HERETIK
27. 19:00  SUBSTANCIA
28. 19:00  VLASTNE ŤA MÁM RADA, TATI
29. 16:30  VAIANA 2
29. 19:00  LÓVE 2
29. 21:30   KONKLÁVE
30. 16:30   VAIANA 2
30. 19:00  HRANICA PREŽITIA

HERETIC30. 21:30   

Predaj a predpredaj vstupeniek je zabezpečený v pokladni kina 
vždy 1 hod. pred premietaním,na celý mesiac vopred. 
Žiakom, študentom, dôchodcom a držiteľom preukazov ZŤP a ZŤP-S
poskytujeme zľavy. Vstupenky si môžete zakúpiť online 
na našej web stránke www.kino-galanta.sk

ZMENA PROGRAMU VYHRADENÁ!

- 14 -    Galantské noviny



II. évfolyam / 2024       •       9.sz. / OKTÓBER      •       Galánta lakosainak lapja

GALÁNTAI
ÚJSÁG

Október – az idősek iránti tisztelet hava



Tisztelt Lakosok!
Örömmel köszöntöm újra önöket, és 
ebben a hónapban különösen szü-
leinket, nagyszüleinket, valamint 
minden kedves galántai idős lakost. 
Elérkezett az október, az idősek 
iránti tisztelet hónapja, amikor ta-
lán jobban, mint bármikor máskor 
azokra figyelünk, akik felneveltek 
bennünket, megtanítottak minket 
az élet első lépéseire, kimondatták 
velünk az első szavainkat, és gyer-
mekként ápolták apró sérüléseinket. 
Még most is vigyáznak ránk, bár 
már rég felnőttünk, dolgozunk, és 
saját gyermekeinket terelgetjük az 
élet útján. De a szüleink szemében 
mi mindig a gyerekeik maradunk.
Sok kultúrában nagy tisztelet övezi 
az időseket, és elismerik őket éle-
tük során szerzett tapasztalataikért, 
amelyeket ajándékként adnak át a 
fiatalabb generációknak. Sajnos a ci-
vilizált világban gyakran nem tisz-
teljük eléggé időseinket, és sokszor 
el is feledkezünk róluk. Manapság 
a fiatalság, szépség és tökéletesség 
jelensége kerül előtérbe, és gyakran 
a külsőséget részesítjük előnyben 
a belső értékekkel, a tapasztalattal 
szemben. Nem mindig értékeljük 
megfelelően az idősebb generáció 
bölcsességét, amely tapasztaltabb, 
óvatosabb a megnyilvánulásaiban és 

a valóság, valamint az emberi kap-
csolatok értékelésében.
Próbáljunk meg több tiszteletet ta-
núsítani időseink iránt, és tegyünk 
meg mindent annak érdekében, 
hogy megmutassuk nekik, meny-
nyire szeretjük és tiszteljük őket 
mindazért, amit értünk tettek, 
amikor még fiatalok és erősek vol-
tak. Mondjuk el nekik azt is, hogy 
amikor biztos pontra és megértés-
re van szükségünk, legszívesebben 
hozzájuk, a szüleinkhez és időseink-
hez fordulunk. Ilyenkor bennünk is 
megszólal a gyerek, aki ismét olta-
lomra és az otthon melegére vágyik. 
Figyeljük jobban, hogyan élnek idő-
seink, mi nyomasztja őket, és segít-
sünk nekik, amikor csak lehetséges. 
Örüljünk velük, ha valami boldoggá 
teszi őket, és teremtsünk számukra 
kellemes pillanatokat, ahol felidéz-
hetik ifjúkorukat, beszélgethetnek 
barátaikkal unokáikról, dicseked-
hetnek azok sikereivel.
Az élet mérlege billen: gyerekként 
nekünk segítettek, most rajtunk a 
sor, hogy segítsünk időseinknek. És 
így folytatódik az élet körforgása, 
pár év múlva mi is öregek leszünk, 
és gyermekeink segítenek majd ne-
künk, akik addigra felnőnek. Bár az 
évek múlásával változhatnak a tár-

sadalmi és életbeli értékek, az em-
beri és hagyományos értékek, mint 
az ember, az élet és az idősek iránti 
tisztelet, nem változhatnak. Ezt a 
tiszteletet nemcsak fenntartani kell, 
hanem folyamatosan ápolni is, mint 
valami értékes és egyedi dolgot.
Köszönjük meg időseinknek, hogy 
segítenek nekünk, és simogassuk 
meg kezeiket, amelyek oly sokat tet-
tek és tesznek értünk. Mondjuk el 
szeretteinknek, hogy fontosak szá-
munkra, és hogy örökké helyük van 
az életünkben és a szívünkben. És 
mindezt ne csak októberben tegyük.

Mgr. Peter Kolek
Galánta polgármestere

A IV. Nemzetközi Fúvószenekari Fesztivál varázslatos 
zenei élménnyel örvendeztette meg a közönséget

Ősszel városunkat nemcsak a sárguló falevelek, hanem pom-
pás kulturális események is színesítik. Kevés dolog képes úgy 
megörvendeztetni az ember lelkét, mint a jó zene. Ezért is ren-
dezték meg 2024. szeptember 14-én Galántán a IV. Nemzetkö-
zi Fúvószenekari Fesztivált Galánta város, a Városi Művelődé-
si Központ és a Galántai Városi Fúvószenekar szervezésében. 
Az eseményről Ján Lelkes, Galánta Város Fúvószenekarának 
karmestere beszélt.
A fesztivált eredetileg a galántai neogótikus kastély udvarán 
rendezték volna meg, de a kedvezőtlen időjárás miatt a galán-
tai Városi Művelődési Központ Esztrádtermében valósult meg. 

A fesztivál ünnepélyes megnyitója után a hazai és külföldi mű-
vészek felejthetetlen élményekkel gazdagították a közönséget.  
„Az esemény kezdetén három himnusz hangzott el a zene-
karok előadásában – a szlovák, a magyar és az EU himnusza. 
A jelenlévőket Mgr. Peter Kolek, a város polgármestere is kö-
szöntötte” – mondta Ján Lelkes karmester. „A helyi zenekar, a 
Galántai Városi Fúvószenekar mellett fellépett a Somorjai Ön-
kéntes Tűzoltó Egyesület Fúvószenekara, valamint meghívást 
kapott két külföldi zenekar is: a Erkel Ferenc Fúvószenekar 
Veszprém és a Balatonfüred Városi Koncert Fúvószenekara” 
– mondta Ján Lelkes, aki szerint az előadók nagyon kellemes 

hangulatot teremtettek. „A fellépések után három 
zenemű szólalt meg az összes résztvevő zenész 
előadásában. A IV. Nemzetközi Fúvószenekari 
Fesztivál a közös muzsikálás öröme, a baráti és 
szakmai kapcsolatok megerősítése, valamint újak 
létrehozása jegyében zajlott. A részt vevő zeneka-
rok a legjobb formájukat hozták, és előadták ked-
venc darabjaikat” – mondta Ján Lelkes, a Galán-
tai Városi Fúvószenekar karmestere. A karmester 
szerint az esemény nagyon jó visszhangot kapott 
mind a zenészek, mind a látogatók körében. A jö-
vőben a szervezők több fellépőt terveznek meg-
hívni, hogy egyre nagyobb közönségnek szerez-
zenek örömet.

ZLG
Balatonfüred Város Koncert Fúvószenekara, fotó Emma Coll
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A galántai temetők már készülnek a halottak
napjára – mire figyeljünk a temetőlátogatás során?

Ősszel egyre gyakrabban láto-
gatunk el a temetőkbe, hogy fel-
keressük szeretteink sírját. Ha-
lottak napján a temetők színes 
virágokkal és ezernyi pislákoló 
mécsessel telnek meg. Hogyan 
készülnek fel a galántai temetők 
a megnövekedett látogatószámra, 
mikor keressük fel a temetőket? 
Erről beszélt Ing. Lucia Nagyová, 
a Galántai Városi Hivatal (GVH) 
Vagyonkezelési osztályának ve-
zetője.Galántán több hely is van, 
ahol elhelyezhetünk egy csokrot 
és megemlékezhetünk egy közeli 

hozzátartozóról. A városhoz tartozik a régi temető a Pozsonyi 
úton, az új temető a Hódi úton, valamint a városrészek teme-
tői: Javorinka, Hódi és Nemesnebojsza. Mindegyikük folya-
matos karbantartást igényel. Milyen karbantartási munkála-
tokat kell végezni? „Főleg fűnyírást, a fák metszését, a bokrok 
karbantartását, valamint a ravatalozók és kápolnák tisztán 
tartását és gondozását” – magyarázta Ing. Lucia Nagyová. A 
temetők nyitva állnak a nyilvánosság előtt, de nem korlátla-
nul. „Nyáron 7:00 és 21:00 óra között, télen pedig 7:00 és 18:00 
óra között tartanak nyitva, az iroda ügyfélfogadási ideje 8:00-
tól 12:00 óráig tart” – ismertette a GVH Vagyonkezelési osztá-
lyának vezetője. Tavaly felújították a ravatalozó tetőszerkeze-
tét, tervez a város további modernizációt?
„Jelenleg nem tervezünk felújítást a ravatalozóban, viszont 
készül egy területrendezési terv a hódi temető bővítésére, 
amelynek területe 35 705 m2 lesz, ebből 15 260 m2 a sírhelyek 
számára lesz fenntartva, és egy 1 209 m2-es szóróparcellát is 
kialakítunk” – mondta Ing. Nagyová. Közeleg a megemléke-
zés időszaka, hogyan készülnek fel a galántai temetők a meg-
növekedett látogatószámra? „Természetesen, mint minden év-
ben, a temetők gondnokai és a többi munkatárs is szolgálatban 
lesz halottak napján, rendszeresen ellenőrzik majd a temető-
ket. Kérjük a látogatókat, hogy tartsák tiszteletben a rendet, a 
mécseseket elővigyázatosan gyújtsák meg, és a hulladékot az 
erre kijelölt edényekbe dobják. Szükség esetén forduljanak a 

temető munkatársaihoz” – hívta fel a figyelmet a vagyonkeze-
lési osztály vezetője. 
A megnövekedett látogatottság azonban különféle kockáza-
tokkal is jár. Idén is a rendőrség fog ügyelni a rendre és bizton-
ságra. Sokan szeretnének mécsest gyújtani szeretteik sírjánál, 
ilyenkor a temetők zsúfolásig megtelnek. „Már csütörtökön 
(10. 31.) magasabb látogatószámra számítunk, a legnagyobb 
forgalom pedig péntek (11. 1.) és szombat (11. 2.) este várha-
tó” – mondta a szakember, aki azt tanácsolja, hogy gondosan 
zárjuk be az autónkat és lakatoljuk le kerékpárunkat a parko-
lóban, ne hagyjuk szabadon a táskánkat a sírnál, és viseljünk 
fényvisszaverő elemeket a ruházatunkon. A műanyag burko-
latú mécseseket ajánlott üvegtartókba helyezni, és távolabb 
tenni a síron lévő díszektől.
2024. október 31. és november 2. között a galántai temetők 
az alábbiak szerint lesznek nyitva:
Régi és új temető: 7:00 – 22:00, Iroda: 8:00 – 18:00

szöveg és fotó: Bc. Zlatica Gregorová

Felhívás karácsonyfa 
adományozására 

Galánta város részére
Kedves galántai lakosok! A karácsony már a kü-
szöbön áll, és Galántán is lassan készülődünk az év 
legszebb ünnepére. Ezért most önökhöz fordulunk 
segítségért. Olyan galántai vagy környékbeli lakost 
keresünk, aki szép, körülbelül 16 méter magas ka-
rácsonyfát tudna adományozni városunknak. Ha az 
ön udvarán van ilyen fa, amelyet szívesen a városnak 
adományozna, kérjük, vegye fel a kapcsolatot a Ga-
lántai Közterület-fenntartó Vállalattal a következő 
telefonszámon: 0948 692 563. A város két fát is szíve-
sen elfogadna – egyet a városháza előtti térre és egyet 
az Észak lakótelepen helyeznénk el. Ha szeretne segí-
teni, kérjük, legkésőbb november 10-ig jelentkezzen. 
Együtt járulhatunk hozzá ahhoz, hogy kellemes ka-
rácsonyi hangulatot teremtsünk városunkban. Előre 
is köszönjük segítségét és készségét.

Miroslav Štibráni, Galánta Közterület-fenntartó Vállalata
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Tisztelt Lakosok!
Örömmel köszöntöm újra önöket, és 
ebben a hónapban különösen szü-
leinket, nagyszüleinket, valamint 
minden kedves galántai idős lakost. 
Elérkezett az október, az idősek 
iránti tisztelet hónapja, amikor ta-
lán jobban, mint bármikor máskor 
azokra figyelünk, akik felneveltek 
bennünket, megtanítottak minket 
az élet első lépéseire, kimondatták 
velünk az első szavainkat, és gyer-
mekként ápolták apró sérüléseinket. 
Még most is vigyáznak ránk, bár 
már rég felnőttünk, dolgozunk, és 
saját gyermekeinket terelgetjük az 
élet útján. De a szüleink szemében 
mi mindig a gyerekeik maradunk.
Sok kultúrában nagy tisztelet övezi 
az időseket, és elismerik őket éle-
tük során szerzett tapasztalataikért, 
amelyeket ajándékként adnak át a 
fiatalabb generációknak. Sajnos a ci-
vilizált világban gyakran nem tisz-
teljük eléggé időseinket, és sokszor 
el is feledkezünk róluk. Manapság 
a fiatalság, szépség és tökéletesség 
jelensége kerül előtérbe, és gyakran 
a külsőséget részesítjük előnyben 
a belső értékekkel, a tapasztalattal 
szemben. Nem mindig értékeljük 
megfelelően az idősebb generáció 
bölcsességét, amely tapasztaltabb, 
óvatosabb a megnyilvánulásaiban és 

a valóság, valamint az emberi kap-
csolatok értékelésében.
Próbáljunk meg több tiszteletet ta-
núsítani időseink iránt, és tegyünk 
meg mindent annak érdekében, 
hogy megmutassuk nekik, meny-
nyire szeretjük és tiszteljük őket 
mindazért, amit értünk tettek, 
amikor még fiatalok és erősek vol-
tak. Mondjuk el nekik azt is, hogy 
amikor biztos pontra és megértés-
re van szükségünk, legszívesebben 
hozzájuk, a szüleinkhez és időseink-
hez fordulunk. Ilyenkor bennünk is 
megszólal a gyerek, aki ismét olta-
lomra és az otthon melegére vágyik. 
Figyeljük jobban, hogyan élnek idő-
seink, mi nyomasztja őket, és segít-
sünk nekik, amikor csak lehetséges. 
Örüljünk velük, ha valami boldoggá 
teszi őket, és teremtsünk számukra 
kellemes pillanatokat, ahol felidéz-
hetik ifjúkorukat, beszélgethetnek 
barátaikkal unokáikról, dicseked-
hetnek azok sikereivel.
Az élet mérlege billen: gyerekként 
nekünk segítettek, most rajtunk a 
sor, hogy segítsünk időseinknek. És 
így folytatódik az élet körforgása, 
pár év múlva mi is öregek leszünk, 
és gyermekeink segítenek majd ne-
künk, akik addigra felnőnek. Bár az 
évek múlásával változhatnak a tár-

sadalmi és életbeli értékek, az em-
beri és hagyományos értékek, mint 
az ember, az élet és az idősek iránti 
tisztelet, nem változhatnak. Ezt a 
tiszteletet nemcsak fenntartani kell, 
hanem folyamatosan ápolni is, mint 
valami értékes és egyedi dolgot.
Köszönjük meg időseinknek, hogy 
segítenek nekünk, és simogassuk 
meg kezeiket, amelyek oly sokat tet-
tek és tesznek értünk. Mondjuk el 
szeretteinknek, hogy fontosak szá-
munkra, és hogy örökké helyük van 
az életünkben és a szívünkben. És 
mindezt ne csak októberben tegyük.

Mgr. Peter Kolek
Galánta polgármestere

A IV. Nemzetközi Fúvószenekari Fesztivál varázslatos 
zenei élménnyel örvendeztette meg a közönséget

Ősszel városunkat nemcsak a sárguló falevelek, hanem pom-
pás kulturális események is színesítik. Kevés dolog képes úgy 
megörvendeztetni az ember lelkét, mint a jó zene. Ezért is ren-
dezték meg 2024. szeptember 14-én Galántán a IV. Nemzetkö-
zi Fúvószenekari Fesztivált Galánta város, a Városi Művelődé-
si Központ és a Galántai Városi Fúvószenekar szervezésében. 
Az eseményről Ján Lelkes, Galánta Város Fúvószenekarának 
karmestere beszélt.
A fesztivált eredetileg a galántai neogótikus kastély udvarán 
rendezték volna meg, de a kedvezőtlen időjárás miatt a galán-
tai Városi Művelődési Központ Esztrádtermében valósult meg. 

A fesztivál ünnepélyes megnyitója után a hazai és külföldi mű-
vészek felejthetetlen élményekkel gazdagították a közönséget.  
„Az esemény kezdetén három himnusz hangzott el a zene-
karok előadásában – a szlovák, a magyar és az EU himnusza. 
A jelenlévőket Mgr. Peter Kolek, a város polgármestere is kö-
szöntötte” – mondta Ján Lelkes karmester. „A helyi zenekar, a 
Galántai Városi Fúvószenekar mellett fellépett a Somorjai Ön-
kéntes Tűzoltó Egyesület Fúvószenekara, valamint meghívást 
kapott két külföldi zenekar is: a Erkel Ferenc Fúvószenekar 
Veszprém és a Balatonfüred Városi Koncert Fúvószenekara” 
– mondta Ján Lelkes, aki szerint az előadók nagyon kellemes 

hangulatot teremtettek. „A fellépések után három 
zenemű szólalt meg az összes résztvevő zenész 
előadásában. A IV. Nemzetközi Fúvószenekari 
Fesztivál a közös muzsikálás öröme, a baráti és 
szakmai kapcsolatok megerősítése, valamint újak 
létrehozása jegyében zajlott. A részt vevő zeneka-
rok a legjobb formájukat hozták, és előadták ked-
venc darabjaikat” – mondta Ján Lelkes, a Galán-
tai Városi Fúvószenekar karmestere. A karmester 
szerint az esemény nagyon jó visszhangot kapott 
mind a zenészek, mind a látogatók körében. A jö-
vőben a szervezők több fellépőt terveznek meg-
hívni, hogy egyre nagyobb közönségnek szerez-
zenek örömet.

ZLG
Balatonfüred Város Koncert Fúvószenekara, fotó Emma Coll
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A galántai temetők már készülnek a halottak
napjára – mire figyeljünk a temetőlátogatás során?

Ősszel egyre gyakrabban láto-
gatunk el a temetőkbe, hogy fel-
keressük szeretteink sírját. Ha-
lottak napján a temetők színes 
virágokkal és ezernyi pislákoló 
mécsessel telnek meg. Hogyan 
készülnek fel a galántai temetők 
a megnövekedett látogatószámra, 
mikor keressük fel a temetőket? 
Erről beszélt Ing. Lucia Nagyová, 
a Galántai Városi Hivatal (GVH) 
Vagyonkezelési osztályának ve-
zetője.Galántán több hely is van, 
ahol elhelyezhetünk egy csokrot 
és megemlékezhetünk egy közeli 

hozzátartozóról. A városhoz tartozik a régi temető a Pozsonyi 
úton, az új temető a Hódi úton, valamint a városrészek teme-
tői: Javorinka, Hódi és Nemesnebojsza. Mindegyikük folya-
matos karbantartást igényel. Milyen karbantartási munkála-
tokat kell végezni? „Főleg fűnyírást, a fák metszését, a bokrok 
karbantartását, valamint a ravatalozók és kápolnák tisztán 
tartását és gondozását” – magyarázta Ing. Lucia Nagyová. A 
temetők nyitva állnak a nyilvánosság előtt, de nem korlátla-
nul. „Nyáron 7:00 és 21:00 óra között, télen pedig 7:00 és 18:00 
óra között tartanak nyitva, az iroda ügyfélfogadási ideje 8:00-
tól 12:00 óráig tart” – ismertette a GVH Vagyonkezelési osztá-
lyának vezetője. Tavaly felújították a ravatalozó tetőszerkeze-
tét, tervez a város további modernizációt?
„Jelenleg nem tervezünk felújítást a ravatalozóban, viszont 
készül egy területrendezési terv a hódi temető bővítésére, 
amelynek területe 35 705 m2 lesz, ebből 15 260 m2 a sírhelyek 
számára lesz fenntartva, és egy 1 209 m2-es szóróparcellát is 
kialakítunk” – mondta Ing. Nagyová. Közeleg a megemléke-
zés időszaka, hogyan készülnek fel a galántai temetők a meg-
növekedett látogatószámra? „Természetesen, mint minden év-
ben, a temetők gondnokai és a többi munkatárs is szolgálatban 
lesz halottak napján, rendszeresen ellenőrzik majd a temető-
ket. Kérjük a látogatókat, hogy tartsák tiszteletben a rendet, a 
mécseseket elővigyázatosan gyújtsák meg, és a hulladékot az 
erre kijelölt edényekbe dobják. Szükség esetén forduljanak a 

temető munkatársaihoz” – hívta fel a figyelmet a vagyonkeze-
lési osztály vezetője. 
A megnövekedett látogatottság azonban különféle kockáza-
tokkal is jár. Idén is a rendőrség fog ügyelni a rendre és bizton-
ságra. Sokan szeretnének mécsest gyújtani szeretteik sírjánál, 
ilyenkor a temetők zsúfolásig megtelnek. „Már csütörtökön 
(10. 31.) magasabb látogatószámra számítunk, a legnagyobb 
forgalom pedig péntek (11. 1.) és szombat (11. 2.) este várha-
tó” – mondta a szakember, aki azt tanácsolja, hogy gondosan 
zárjuk be az autónkat és lakatoljuk le kerékpárunkat a parko-
lóban, ne hagyjuk szabadon a táskánkat a sírnál, és viseljünk 
fényvisszaverő elemeket a ruházatunkon. A műanyag burko-
latú mécseseket ajánlott üvegtartókba helyezni, és távolabb 
tenni a síron lévő díszektől.
2024. október 31. és november 2. között a galántai temetők 
az alábbiak szerint lesznek nyitva:
Régi és új temető: 7:00 – 22:00, Iroda: 8:00 – 18:00

szöveg és fotó: Bc. Zlatica Gregorová

Felhívás karácsonyfa 
adományozására 

Galánta város részére
Kedves galántai lakosok! A karácsony már a kü-
szöbön áll, és Galántán is lassan készülődünk az év 
legszebb ünnepére. Ezért most önökhöz fordulunk 
segítségért. Olyan galántai vagy környékbeli lakost 
keresünk, aki szép, körülbelül 16 méter magas ka-
rácsonyfát tudna adományozni városunknak. Ha az 
ön udvarán van ilyen fa, amelyet szívesen a városnak 
adományozna, kérjük, vegye fel a kapcsolatot a Ga-
lántai Közterület-fenntartó Vállalattal a következő 
telefonszámon: 0948 692 563. A város két fát is szíve-
sen elfogadna – egyet a városháza előtti térre és egyet 
az Észak lakótelepen helyeznénk el. Ha szeretne segí-
teni, kérjük, legkésőbb november 10-ig jelentkezzen. 
Együtt járulhatunk hozzá ahhoz, hogy kellemes ka-
rácsonyi hangulatot teremtsünk városunkban. Előre 
is köszönjük segítségét és készségét.

Miroslav Štibráni, Galánta Közterület-fenntartó Vállalata
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„Azt szeretném, ha Galánta a történelmi műemlékei megőrzésével 
visszanyerné elveszett lelkületét” – mondja Zsolt Takáč, a galántai képviselő-testület tagja.
Zsolt Takáč már negyedik választási 
ciklusát tölti Galánta Városi Képvise-
lő-testületében. Aktív hozzáállásának 
és konstruktív munkastílusának kö-
szönhetően nagy népszerűségre tett 
szert, de ugyanakkor némi vitát is ki-
váltott, amit ő a közélet természetes ve-
lejárójának tekint. Képviselői munkája 
mellett a történelmi műemlékek, külö-
nösen a Galántai Neogótikus Kastély 
megmentésével is foglalkozik. Zsolt Ta-
káčcsal nemcsak képviselői munkájá-
ról, hanem életéről és a történelem irán-
ti szenvedélyéről is beszélgettünk.

• Már évek óta a városi képvise-
lő-testület tagja. Hogyan értékeli 
eddigi munkáját?
- El kell mondanom, hogy a városi 
képviselő-testületben eltöltött hosz-
szú idő számomra annak megerősí-
tése, hogy az emberek pozitívan ér-
tékelik a munkámat. Igaz, hogy soha 
nem folytattam nagy kampányt, így 
a választási eredmények, amelyek 
az emberek többszöri támogatását 
tükrözik, nagy örömmel töltenek 
el. A célom mindig az volt, hogy 
konstruktív legyek, megoldásokat és 
kompromisszumokat keressek, még 
ha ez nem is volt mindig egyszerű. 
Soha nem voltam az a típus, aki sze-
mélyes konfliktusokba bocsátkoz-
na. Ha valaha is nézeteltérésem volt 
valakivel, vagy valamit kritizáltam, 
mindig igyekeztem a vitát a témánál 
tartani, és nem személyes támadásokba 
bocsátkozni.

• A közéletben gyakran találkozik kri-
tikával is...
- Igen, természetes, hogy ha valaki 
közszereplő és aktív, nemcsak támo-
gatói, hanem kritikusai is lesznek. Én 
elfogadom a kritikát, ha az konstruktív. 
Megértem, hogy közszereplőként nem 
tudok mindig mindenkinek megfelelni, 
de mindig igyekszem olyan döntéseket 
hozni, amelyek a többség javát szolgál-
ják.

• Amellett, hogy városi képviselő és 
vállalkozó, az Ön elnökletével mű-
ködik a Galántai Neogótikus Kastély 
Megmentéséért Polgári Társulás. Ho-
gyan indult ez a kezdeményezés, és mi 
inspirálta Önt, hogy a kastély meg-
mentésével foglalkozzon?
- A társulást 2012-ben alapítottuk a je-
lenlegi polgármesterrel és akkori kép-
viselőtársammal, Jožko Kepperttel. Ez 
egy őszinte és szívből jövő projekt volt, 

amely túlszárnyalta a várakozásaimat. 
Célunk az volt, hogy megmentsük ezt 
a történelmi kincset, amelyet hosszú 
éveken át elhanyagoltak, és amelynek 
jelentőségéről akkor még nem is tud-
tunk. Rengeteg munkát végeztünk itt, 
és ma, ha megnézik a kastélyt, láthat-
ják a jelentős előrelépést. Számos pro-
jektet sikerült megvalósítanunk, de ez 
az épület folyamatos gondoskodást és 
finanszírozást igényel. A kastély ugyan 
él, de ha nem kezdik el kereskedelmi cé-
lokra használni és nem fog saját bevételt 

termelni, tönkremegy. Minden évben 
szervezünk önkéntes munkákat, hogy 
legalább részben rendben tartsuk a te-
rületeket. Nagy köszönet illeti minda-
zokat, akik ebben segítenek.

• A kastély körüli munkájának állító-
lag oktatási jellege is van...
- Igen, a társulásunk keretében felvilá-
gosító tevékenységet is végzünk. Kü-
lönböző előadásokra és találkozókra 
járunk nemcsak Szlovákiában, hanem 
Magyarországon is. Igyekszünk ösztö-
nözni az embereket arra, hogy felismer-
jék a kulturális örökség védelmének 
fontosságát, de sokakat érdekel a non-
profit szektor is, mivel a társulásunk 
nonprofit szervezet. Emellett minden 
évben megrendezzük a „Hírneves Es-
terházy de Galantha család” nevű tör-
ténelmi eseményt, amely hagyományos 
rendezvényünkké vált.

• Ha már erről az eseményről beszé-
lünk, idén tartották meg második al-
kalommal. Hogyan mutatná be ezt a 
projektet az olvasóknak?

- Az eseményt a Fringia csoporttal kö-
zösen szervezzük. A történet, amelyet 
bemutatunk, négy részre van osztva. 
Az első rész az Esterházyak Galántára 
érkezésére és a család fiainak történe-
tére összpontosít. A második rész idén 
augusztus végén került megrendezésre, 
és egy drámai csatát ábrázol, amelyben 
ezek a fiatal harcosok egyetlen nap alatt 
elestek. A harmadik rész, amelyet jövő-
re mutatunk be, a szomorú nagyszom-
bati temetés történetére összpontosít, 

ahol több mint 20 000 ember gyűlt 
össze Szlovákia történelmének leg-
nagyobb temetésén.

• Ebben a projektben nemcsak szer-
vezőként, hanem színészként is 
részt vett. Milyen szerepet játszott?
Az első három részben Pavol Ester-
házy szerepét játszom, aki bátyja ha-
lála után átveszi a család vezetését, 
és az Esterházy család első hercegévé 
válik. A negyedik rész fél évszázad-
dal később játszódik, és az Osztrák–
Magyar Monarchia megalakulását 
ábrázolja, ahol Pavol unokáját, Mik-
lós Esterházyt alakítom, aki Mária 
Teréziával együtt létrehozta ezt a 
történelmi szövetséget.

• Hogyan sikerül összehangolnia 
mindezt a magánéletével? Mi töl-
ti el Önt a legnagyobb örömmel a 
magánéletben?

- Talán paradoxon, de a magánéletem-
ben azok az emberek töltenek el pozi-
tív érzésekkel, akik ide látogatnak, és 
megnézik ezt a kastélyt. Nemcsak a 
turistákra gondolok, hanem a helyi la-
kosokra is, akik ezt a helyet különleges-
nek tekintik, és fokozatosan felismerik 
a jelentőségét.

• És mik a jövőbeli tervei? Folytatja 
még a képviselői munkát?
- Jelenleg úgy gondolom, fontos, hogy 
teret adjunk a fiatalabb generációknak 
is. Igyekezni fogok bátorítani a fiata-
lokat, hogy induljanak jelöltként, és 
döntsenek az őket érintő kérdésekről. 
Úgy gondolom, jó, ha az embert tudja, 
mikor kell abbahagyni. Ami a jövőbeli 
terveimet illeti, szeretnék továbbra is a 
kastély körüli tevékenységekkel fog-
lalkozni, és hozzájárulni ahhoz, hogy 
a kastély 2033-ra, megépítésének 400. 
évfordulójára elkészüljön. Ez a szív-
ügyem, és nagyon szeretném, ha a kas-
tély visszanyerné eredeti dicsőségét.

-R-
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VILLÁMHÍREK 
Galántáról

Október 5-én, a zene világnapja alkalmá-
ból két egyedülálló kiállításra került sor a 
neogótikus kastélyban. Az egyiken Krisz-
tián Takács lenyűgöző zeneszekrény- és 
gramofongyűjteményét mutatta be, míg a 
kastély főszárnyában Martin Hodina a ré-
gió érdekes történelmi tárgyait állított ki.

k
2024. október 1-jétől Katarína Kan-
derová a Správa mestského majetku Ga-
lanta (SMMG) vállalat új ügyvezetője, 
amelynek alapítója és egyedüli részvé-
nyese Galánta városa.

k
A heti rendszerességgel megrendezett 
meditációs tanfolyamon stresszlevezetést 
tanulhat. Kellemes személyes találkozók 
hasonló érdeklődésű emberekkel és kö-
zös fejlődés. A tanfolyam minden hétfőn 
18:30-kor kezdődik a galántai Városi Mű-
velődési Központban. A belépés ingyenes. 

k
A galántai Štefánik utcai Alapiskola 
diákjai az Európai tudományos éjszaka 
projekt keretében részt vettek a Tisztítsd 
meg a folyódat elnevezésű kezdemé-
nyezésben. Az ügyes diákok segítettek 
megtisztítani a Sárd víztározót, ezzel 
nemcsak a környezet védelméhez járul-
tak hozzá, hanem megmutatták, hogy 
törődnek a természettel és jövőnkkel. 
Köszönjük!

k
2024. szeptember 21-én a Galántai Hely-
történeti Múzeumban tartották a városné-
ző túra harmadik évadát, amelyet Juraj 
Pekarovič helyi történész vezetett. Az idei 
esemény a Szent István király római kato-
likus templom történetére összpontosított. 
A túra a 2022-ben indult sikeres városnéző 
séták folytatása volt, és sok, Galánta törté-
nelme iránt érdeklődő lakost vonzott.

k
Galánta városa csatlakozott a Podnik-
ni to elnevezésű kísérleti projekthez, 
amelynek célja, hogy segítséget nyújtson 
azoknak, akik saját vállalkozásba kezde-
nének, de nem tudják, hogyan és hol fog-
janak hozzá. A projekt elsősorban a fi a-
talokat célozza meg, de bárki előtt nyitva 
áll, aki vállalkozásba szeretne kezdeni. 
A város támogatásának köszönhetően a 
részvétel INGYENES! A létszám korláto-
zott. A tanfolyam 2024. november 5-től 
december 3-ig tart, és öt workshopból 
áll. További információk a www.podnik-
nito.sk oldalon találhatók.  A projekt a 
PRO Galanta Polgári Társulással együtt-
működve valósul meg.

folytatás a 7. oldalon

Galánta támogatást kapott az Esterházyak 
reneszánsz kastélyának felújítására

Galánta városa a 
magyarországi Tata 
városával együttmű-
ködve nyújtotta be 
az „Esterházy Heri-
tage – Preserving 
History for Future „ 
elnevezésű projek-
tet az Interreg Ma-
gyarország-Szlovákia 
Program keretében. 
Erőfeszítéseiket siker 
koronázta, és közösen 1 253 755,79 eurós támogatást kaptak a projekt megvalósí-
tásához. A közös projekt hozzájárul a helyi értékek megőrzéséhez és az életminőség 
javításához. A két várost a közös történelem kötötte össze az együttműködésben. 
Az Esterházy-kastélyok koruk kulturális életének színterei voltak. A két város (Tata, 
Galánta) és két kulturális örökség köti össze az együttműködést, melynek célja, hogy 
mindkét helyszínen felújítsák az Esterházyak nevéhez kötődő örökséget, és kultu-
rális tartalommal töltsék meg a helyszíneket. Galántán az Esterházyak reneszánsz 
kastélyának felújítását tervezik, amelyet Esterházy Ferenc építtetett körülbelül 1600-
ban. Az INTERREG projekt keretében megújul a külső homlokzat, új egészségügyi 
rendszerek kerülnek kialakításra, kicserélik a világítási vezetékeket, felújítják a há-
zasságkötő termet, valamint egy tanösvényt hoznak létre az Esterházyak történe-
téről. Magyarországon, Tatán az Esterházyak jelentős építészeti örökségének egy 
részét már felújították. A projekt részeként az 1783-ban létrehozott Angolparkban 
található emlékek rekonstrukciója is tervben van. A felújításra kerülő műemlékek: 
Műrom (mesterséges romok), mecset, a Néppark bejárata, két kőgriff, Nepomuki 
Szent János szobra és egy híd. Az infrastrukturális beruházások mellett a projekt 
célja a projektpartnerség elmélyítése, és az Esterházyak örökségéhez méltó kulturális 
rendezvények szervezése: zenei koncertek és Esterházy-piknik mindkét partnervá-
rosban, hogy az Esterházyak kulturális örökségére nemzetközi szinten is felhívják a 
figyelmet. A projekt célja, hogy a vidéki kastélyokat nemzetközi színtérre helyezzék, 
és az Esterházyak egykori rangjukhoz méltóan kerüljenek bemutatásra.

PhDr. Marcela Mazsárová, projektmenedzser

A kormány konszolidációs csomagja Galánta lakosait is érinti
2024. szeptember 24-én Zsolnán 
került sor a Szlovákiai Városok 
és Falvak Társulásának (SZVFT) 
ülésére. A társulás arra számít, 
hogy az előkészületben lévő kon-
szolidációs csomag hatással lesz 
a lakosokra, és ezáltal az önkor-
mányzatokra is, a magánszemé-
lyek jövedelemadójából szárma-
zó alacsonyabb bevétel révén. 
Az SZVFT tanácsának zsolnai 
ülésén tartott sajtótájékoztatón 
erről Jozef Božik, a társulás el-
nöke beszélt. 
„A polgárok minden egyes termé-
kért magasabb adót fognak fizet-
ni, kivéve az alapvető élelmisze-
reket. Mindemellett január 1-jétől 
életbe lép a mechanikai-biológiai hulladékkezelés, amelynek következtében a szemét-
díjak fejenként 10-20 euróval emelkednek” – tette hozzá Božik. A polgármesterek 
és városvezetők egyetértettek abban, hogy az önkormányzatok helyzete rendkívül 
súlyos. „Kénytelenek leszünk az év folyamán emelni a gondozói szolgáltatások díjait, 
még a szociális intézményekben is” – jelezte Božena Kováčová, az SZVFT falvak ka-
marájának elnöke. Peter Kolek, Galánta polgármestere számításai szerint jövőre az 
önkormányzat kiadásai 500 000 euróval növekednek. „Olyan helyzetbe kerültünk, 
hogy a pénzhiány a sportlétesítmények bezárását és kulturális rendezvények eltörlé-
sét fogja jelenteni. A hozzáadottérték-adó emelése talán azt is jelentheti, hogy a terve-
zett beruházási tevékenységek elmaradnak” – állapította meg Peter Kolek.

Szöveg, fotó: ZMOS, TASR, GN
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„Azt szeretném, ha Galánta a történelmi műemlékei megőrzésével 
visszanyerné elveszett lelkületét” – mondja Zsolt Takáč, a galántai képviselő-testület tagja.
Zsolt Takáč már negyedik választási 
ciklusát tölti Galánta Városi Képvise-
lő-testületében. Aktív hozzáállásának 
és konstruktív munkastílusának kö-
szönhetően nagy népszerűségre tett 
szert, de ugyanakkor némi vitát is ki-
váltott, amit ő a közélet természetes ve-
lejárójának tekint. Képviselői munkája 
mellett a történelmi műemlékek, külö-
nösen a Galántai Neogótikus Kastély 
megmentésével is foglalkozik. Zsolt Ta-
káčcsal nemcsak képviselői munkájá-
ról, hanem életéről és a történelem irán-
ti szenvedélyéről is beszélgettünk.

• Már évek óta a városi képvise-
lő-testület tagja. Hogyan értékeli 
eddigi munkáját?
- El kell mondanom, hogy a városi 
képviselő-testületben eltöltött hosz-
szú idő számomra annak megerősí-
tése, hogy az emberek pozitívan ér-
tékelik a munkámat. Igaz, hogy soha 
nem folytattam nagy kampányt, így 
a választási eredmények, amelyek 
az emberek többszöri támogatását 
tükrözik, nagy örömmel töltenek 
el. A célom mindig az volt, hogy 
konstruktív legyek, megoldásokat és 
kompromisszumokat keressek, még 
ha ez nem is volt mindig egyszerű. 
Soha nem voltam az a típus, aki sze-
mélyes konfliktusokba bocsátkoz-
na. Ha valaha is nézeteltérésem volt 
valakivel, vagy valamit kritizáltam, 
mindig igyekeztem a vitát a témánál 
tartani, és nem személyes támadásokba 
bocsátkozni.

• A közéletben gyakran találkozik kri-
tikával is...
- Igen, természetes, hogy ha valaki 
közszereplő és aktív, nemcsak támo-
gatói, hanem kritikusai is lesznek. Én 
elfogadom a kritikát, ha az konstruktív. 
Megértem, hogy közszereplőként nem 
tudok mindig mindenkinek megfelelni, 
de mindig igyekszem olyan döntéseket 
hozni, amelyek a többség javát szolgál-
ják.

• Amellett, hogy városi képviselő és 
vállalkozó, az Ön elnökletével mű-
ködik a Galántai Neogótikus Kastély 
Megmentéséért Polgári Társulás. Ho-
gyan indult ez a kezdeményezés, és mi 
inspirálta Önt, hogy a kastély meg-
mentésével foglalkozzon?
- A társulást 2012-ben alapítottuk a je-
lenlegi polgármesterrel és akkori kép-
viselőtársammal, Jožko Kepperttel. Ez 
egy őszinte és szívből jövő projekt volt, 

amely túlszárnyalta a várakozásaimat. 
Célunk az volt, hogy megmentsük ezt 
a történelmi kincset, amelyet hosszú 
éveken át elhanyagoltak, és amelynek 
jelentőségéről akkor még nem is tud-
tunk. Rengeteg munkát végeztünk itt, 
és ma, ha megnézik a kastélyt, láthat-
ják a jelentős előrelépést. Számos pro-
jektet sikerült megvalósítanunk, de ez 
az épület folyamatos gondoskodást és 
finanszírozást igényel. A kastély ugyan 
él, de ha nem kezdik el kereskedelmi cé-
lokra használni és nem fog saját bevételt 

termelni, tönkremegy. Minden évben 
szervezünk önkéntes munkákat, hogy 
legalább részben rendben tartsuk a te-
rületeket. Nagy köszönet illeti minda-
zokat, akik ebben segítenek.

• A kastély körüli munkájának állító-
lag oktatási jellege is van...
- Igen, a társulásunk keretében felvilá-
gosító tevékenységet is végzünk. Kü-
lönböző előadásokra és találkozókra 
járunk nemcsak Szlovákiában, hanem 
Magyarországon is. Igyekszünk ösztö-
nözni az embereket arra, hogy felismer-
jék a kulturális örökség védelmének 
fontosságát, de sokakat érdekel a non-
profit szektor is, mivel a társulásunk 
nonprofit szervezet. Emellett minden 
évben megrendezzük a „Hírneves Es-
terházy de Galantha család” nevű tör-
ténelmi eseményt, amely hagyományos 
rendezvényünkké vált.

• Ha már erről az eseményről beszé-
lünk, idén tartották meg második al-
kalommal. Hogyan mutatná be ezt a 
projektet az olvasóknak?

- Az eseményt a Fringia csoporttal kö-
zösen szervezzük. A történet, amelyet 
bemutatunk, négy részre van osztva. 
Az első rész az Esterházyak Galántára 
érkezésére és a család fiainak történe-
tére összpontosít. A második rész idén 
augusztus végén került megrendezésre, 
és egy drámai csatát ábrázol, amelyben 
ezek a fiatal harcosok egyetlen nap alatt 
elestek. A harmadik rész, amelyet jövő-
re mutatunk be, a szomorú nagyszom-
bati temetés történetére összpontosít, 

ahol több mint 20 000 ember gyűlt 
össze Szlovákia történelmének leg-
nagyobb temetésén.

• Ebben a projektben nemcsak szer-
vezőként, hanem színészként is 
részt vett. Milyen szerepet játszott?
Az első három részben Pavol Ester-
házy szerepét játszom, aki bátyja ha-
lála után átveszi a család vezetését, 
és az Esterházy család első hercegévé 
válik. A negyedik rész fél évszázad-
dal később játszódik, és az Osztrák–
Magyar Monarchia megalakulását 
ábrázolja, ahol Pavol unokáját, Mik-
lós Esterházyt alakítom, aki Mária 
Teréziával együtt létrehozta ezt a 
történelmi szövetséget.

• Hogyan sikerül összehangolnia 
mindezt a magánéletével? Mi töl-
ti el Önt a legnagyobb örömmel a 
magánéletben?

- Talán paradoxon, de a magánéletem-
ben azok az emberek töltenek el pozi-
tív érzésekkel, akik ide látogatnak, és 
megnézik ezt a kastélyt. Nemcsak a 
turistákra gondolok, hanem a helyi la-
kosokra is, akik ezt a helyet különleges-
nek tekintik, és fokozatosan felismerik 
a jelentőségét.

• És mik a jövőbeli tervei? Folytatja 
még a képviselői munkát?
- Jelenleg úgy gondolom, fontos, hogy 
teret adjunk a fiatalabb generációknak 
is. Igyekezni fogok bátorítani a fiata-
lokat, hogy induljanak jelöltként, és 
döntsenek az őket érintő kérdésekről. 
Úgy gondolom, jó, ha az embert tudja, 
mikor kell abbahagyni. Ami a jövőbeli 
terveimet illeti, szeretnék továbbra is a 
kastély körüli tevékenységekkel fog-
lalkozni, és hozzájárulni ahhoz, hogy 
a kastély 2033-ra, megépítésének 400. 
évfordulójára elkészüljön. Ez a szív-
ügyem, és nagyon szeretném, ha a kas-
tély visszanyerné eredeti dicsőségét.

-R-
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figyelmet. A projekt célja, hogy a vidéki kastélyokat nemzetközi színtérre helyezzék, 
és az Esterházyak egykori rangjukhoz méltóan kerüljenek bemutatásra.

PhDr. Marcela Mazsárová, projektmenedzser

A kormány konszolidációs csomagja Galánta lakosait is érinti
2024. szeptember 24-én Zsolnán 
került sor a Szlovákiai Városok 
és Falvak Társulásának (SZVFT) 
ülésére. A társulás arra számít, 
hogy az előkészületben lévő kon-
szolidációs csomag hatással lesz 
a lakosokra, és ezáltal az önkor-
mányzatokra is, a magánszemé-
lyek jövedelemadójából szárma-
zó alacsonyabb bevétel révén. 
Az SZVFT tanácsának zsolnai 
ülésén tartott sajtótájékoztatón 
erről Jozef Božik, a társulás el-
nöke beszélt. 
„A polgárok minden egyes termé-
kért magasabb adót fognak fizet-
ni, kivéve az alapvető élelmisze-
reket. Mindemellett január 1-jétől 
életbe lép a mechanikai-biológiai hulladékkezelés, amelynek következtében a szemét-
díjak fejenként 10-20 euróval emelkednek” – tette hozzá Božik. A polgármesterek 
és városvezetők egyetértettek abban, hogy az önkormányzatok helyzete rendkívül 
súlyos. „Kénytelenek leszünk az év folyamán emelni a gondozói szolgáltatások díjait, 
még a szociális intézményekben is” – jelezte Božena Kováčová, az SZVFT falvak ka-
marájának elnöke. Peter Kolek, Galánta polgármestere számításai szerint jövőre az 
önkormányzat kiadásai 500 000 euróval növekednek. „Olyan helyzetbe kerültünk, 
hogy a pénzhiány a sportlétesítmények bezárását és kulturális rendezvények eltörlé-
sét fogja jelenteni. A hozzáadottérték-adó emelése talán azt is jelentheti, hogy a terve-
zett beruházási tevékenységek elmaradnak” – állapította meg Peter Kolek.

Szöveg, fotó: ZMOS, TASR, GN

Galántai Reneszánsz kastély
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Galánta városa számos kedvezményt kínál a GalaKARTA-tulaj-
donosoknak, nemcsak a városi szervezetek, hanem a városban 
működő vállalkozók részéről is. Az alábbiakban áttekintjük a 
helyi vállalkozásoknál igénybe vehető kedvezményeket és jut-
tatásokat:
Pizzéria Taverna Sever, Cseh utca 26, Galánta
	z A pizzéria kellemes környezetben, fatüzelésű kemencé-

ben sült pizzákkal várja a vendégeket. A pizzák széles 
választéka mellett tészták és sült szárnyak is szerepelnek 
a kínálatban. Saját parkolóval és nyáron nagy terasszal 
(zöld oázis) rendelkezik.

	z Kedvezmény: 10% kedvezmény az étteremben elfo-
gyasztott ételek árából.

Doctor Optic szemészet, Šafárik utca 43 (Billa épülete), Ga-
lánta
	z A szemüvegboltban professzionális személyzet és mo-

dern eszközök várják a vásárlókat. Minőségi cseh és né-
met gyártmányú szemüvegkeretek és lencsék kaphatók.

	z Kedvezmények:
	y 15% kedvezmény a szemüvegkeretekre.
	y 15% családi kedvezmény keretekre és lencsékre.
	y 20% születésnapi kedvezmény keretekre + ajándék.
	y Ingyenes szemvizsgálat, ha az üzletükben vásárol.   

HYDRATECH®, Pozsonyi út 59/60, Galánta
	z A vállalat ipari hidraulikus csövek, légkondicionáló ve-

zetékek és vezérműkábelek javításával és összeszerelésé-
vel foglalkozik.

	z Kedvezmény: 5% kedvezmény hidraulikus csövek, lég-
kondicionáló és szervóvezetékek, vezérműkábelek ösz-
szeszerelésére.

DOSTAV – tetőablakok, s.r.o., Univerzál bevásárlóközpont 
Galánta, Fő utca 918/2

 z Professzionális szakemberek Velux, Roto és Fakro már-
kájú tetőablakok és árnyékoló rendszerek beszerelésére 
és karbantartására. A cég nemcsak új épületekhez, ha-
nem régebbi tetőablakokhoz is kínál megfelelő megol-
dásokat tartozékokkal együtt. Teljes körű szolgáltatást 
nyújt, beleértve az üvegcserét és újraszigetelést, szivárgás 
esetén pedig feltárja az okot és orvosolja azt. 

 z Kedvezmények:
	y 20% kedvezmény a Velux árnyékoló technikára.
	y 20% kedvezmény a Velux árnyékoló technika besze-
relésére.
	y 100% kedvezmény tanácsadásra (helyszíni felmérés).

Klub Kvapka, Dernya utca 27, Galánta
 z Olyan programokat kínálnak gyerekeknek, amelyeket 

szeretni fognak, örömöt, új barátokat és egészséges idő-
töltést. Családi úszás és VIP belépő sós vizes medencébe, 
pezsgőfürdőbe, fi nn és gőzszaunákba.

 z Kedvezmény: 5% kedvezmény családi vagy VIP belé-
pőkre a wellnesslétesítményekbe.

Burcoff ee, Vajanský utca 909, Galánta és Burcoff ee Galeria, 
JAS lakótelep 937, Galánta

 z Galántai családi vállalkozás, amely a kávébabok pör-
kölésére és kávékészítésére specializálódott. Közepesen 
pörkölt kávékat kínálnak a világ minden tájáról. A vá-
sárlók mindkét helyszínen beválthatják a kedvezményt.

 z Kedvezmény: 5% kedvezmény a szemes kávéra.
Localhand, Šafárik utca 1522/42, Galánta

 z Egyedi gyártású textíliák, kárpitos munkák és antik 
bútorok restaurálása. Kiváló minőségű lakás-, hotel- és 
éttermi textíliák előállítására specializálódott, főleg ter-
mészetes anyagokból, egy védett varrodaműhelyben. 
Hangsúlyt fektetnek a szövetek eredeti tervezésére, a mi-
nőségi anyagokra, a precíz műhelymunkára és a kiváló 
ügyfélszolgálatra.

 z Kedvezmény: 15% kedvezmény a Localhand márkájú 
lakástextíliákra.

LB BOHEMIA, Fa utca 888 (Dráčik mellett), Galánta
 z A családi vállalkozás 2000-ben alakult, és minőségének, 

kifi nomultságának és megfi zethető árainak köszönhe-
tően a matracok széles szakmai közönség elismerését 
vívták ki. A matracok számos rangos díjat nyertek a 
nemzeti és nemzetközi kiállításokon, ahol különösen a 
használati tulajdonságaik és a minőségi anyagok miatt 
értékelték őket.

 z Kedvezmények:
	y 10% kedvezmény LB BOHEMIA matracokra és rá-
csokra.
	y 5% kedvezmény ágyakra és bútorokra (komódok, éj-
jeliszekrények, ruhásszekrények).
	y Az itt megvásárolt termékek ingyenes szállítása és be-
hordása.

 MiRCi, s.r.o., Fő utca 945/5, Galanta
 z Klímaberendezések, szellőzőrendszerek, hőszivattyúk és 

rekuperációs rendszerek beszerelésére és karbantartásá-
ra specializálódott, különös fi gyelmet fordítva az ener-
giatakarékosságra és a környezetvédelemre.

 z Kedvezmény: klímaberendezés beszerelése 693 €-ért.
Tasha s.r.o., Galaxia bevásárlóközpont Fő utca 929/6A, Ga-
lánta

 z Állateledel és felszerelés különféle állatok számára, va-
lamint szolgáltatások, mint például manikűr kutyáknak, 
macskáknak, nyulaknak és tengerimalacoknak. Egyénre 
szabott tanácsadás is elérhető. A vásárlóknak és értéke-
léseiknek köszönhetően elnyerték az Zlatá fi rma 2022dí-
jat.

 z Kedvezmény: 10% kedvezmény a nem akciós termékek-
re.

A GalaKARTA-tulajdonsok ezeket a kedvezményeket és elő-
nyöket vehetik igénybe a fent említett létesítményekben, így 
előnyökhöz jutnak a vásárlások és szolgáltatások igénybevé-
tele során.

összeállította: Mgr. Mária Kilácskóová (a fotón)

A galántai vállalkozások által nyújtott kedvezmények 
és előnyök a GalaKARTA-tulajdonosoknak
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VILLÁMHÍREK 
Galántáról

Zoltán Bereczki nevét jól ismeri a magyar 
közönség, hiszen a sikeres musicalénekesi 
karrierje mellett már színészként és szá-
mos előadás zsűritagjaként is bizonyított. 
Szólóalbumai hatalmas sikert arattak, és 
ma az egyik legnépszerűbb énekes. A de-
cember 3-i karácsonyi koncertjén a galán-
tai Városi Művelődési Központ színházter-
mében a jól ismert dalai mellett népszerű 
karácsonyi dalok is felcsendülnek majd.

k
Október 11-én, pénteken került sor a nép-
szerű Galántai Esti Futás második évadára. 
Ez a sportesemény ismét számos lelkes futót 
és nézőt vonzott. Részletesebb információkat 
az esemény hangulatáról, eredményekről és 
egyéb érdekességekről a Galántai Újság no-
vemberi számában olvashatnak.

k
Galánta városa 1 253 755,79 eurós támo-
gatást kapott az Interreg Magyarország–
Szlovákia program keretében a Reneszánsz 
kastély felújítására.

k
Galánta városa, a Városi Művelődési Köz-
pont,  a Templars Slovakia Polgári Társulás 
és az OZ PRO Galanta 2024. október 12-én, 
a Béke téren rendezte meg az Őszi Palacsin-
tafesztivált. Az esemény bevételét a ritka be-
tegségek kezelésének támogatására, valamint 
a galántai idősek gondozására ajánlották fel.

k
5 napos ősziszünetnek örülhetnek a diákok. 
Október 30-án, szerdán és október 31-én 
csütörtökön már nem mennek iskolába, ezt 
követi a mindenszentek ünnepe, amely no-
vember 1-re, péntekre esik, és egyben mun-
kaszüneti nap is. Így a szünet a hétvégével 
meghosszabbodik, és a diákok csak novem-
ber 4-én, hétfőn térnek vissza az iskolapadba.

k
Mindenszentekkor és halottak napján a ga-
lántai temetők 2024. október 31. és november 
2. között a következőképpen lesznek nyitva: a 
régi és az új temető 7:00–22:00, az iroda pe-
dig 8:00–18:00 között tartanak nyitva. A biz-
tonság növelése érdekében a temetőkben és 
környékükön járőrök ügyelnek a rendre.

k
Galánta városa október 16-án kellemes 
összejövetelt szervezett jubilánsai számá-
ra. Részletesebb beszámolót a következő 
számban közlünk. 

- R -

Imatrikulációval indította az akadémiai évet 
a Harmadik Kor Egyeteme Galántán

Városunkban egy rendkívüli eseményre került sor. Az ismereteiket bővíteni vá-
gyó lakosok számára lehetőség nyílt, hogy közvetlenül Galántán tanuljanak a 
Pozsonyi Közgazdasági Egyetem Harmadik Kor Egyetemén. Az érdeklődőket 
felvételi vizsga nélkül vették fel, és Galántáról, valamint környékéről származ-
nak. A kétéves tanulmányok elvégzése után a Pozsonyi Közgazdasági Egyetem 
ünnepélyes diplomaosztóján avatják majd őket. A várakozással teli leendő hall-
gatók 2024. október 4-én a galántai városháza tanácstermében gyűltek össze az 
ünnepélyes imatrikuláción. Miért jelentkeztek a Harmadik Kor Egyetemére, és 
mit várnak tőle? „Középiskolás koromban hallottam a Harmadik Kor Egyete-
méről, akkor elhatároztam, hogy ha idősebb leszek, kipróbálom” – árulta el az 
57 éves Monika Andrisová Vágsellyéről. A közösségi hálón értesült erről a lehe-
tőségről, és élt is vele. Júlia Gálová Galántáról már alig várja, hogy elkezdje a ta-
nulást. „Nagyon örültem ennek a lehetőségnek, hogy szélesítsem a látókörömet, 
és megismerkedjek olyan témákkal, amelyek nem annyira közeliek számomra, 
de biztosan érdekesek” – mondta Júlia asszony. A tanulmányoktól új ismerete-
ket vár érdekes témákról, és reméli, hogy új barátokat is szerez, ahogy mondta: 
„Minden társas érintkezés jó a mi korunkban.”
A megkérdezettek mindegyike a közösségi hálón vagy Galánta város webolda-
lán értesült a tanulási lehetőségről. Úgy vélik, hogy a Harmadik Kor Egyetemén 
folytatott tanulmányok során új ismeretekre és ismeretségekre tesznek szert.
Miért döntött úgy Klára Frištáková, hogy jelentkezik az egyetemre? Így nyi-
latkozott: „Már korábban is hallottam erről, a családunkból is járt már valaki 
ilyen egyetemre, és vártam, hogy ez a lehetőség hozzánk, Galántára is elérkez-
zen. Egész életemben jártam képzésekre, tanfolyamokra, ezért is jelentkeztem.” 
Frištáková asszonyhoz közel áll a közgazdaságtan, hiszen ezen a szakon végzett. 
„Azért jelentkeztünk, hogy jobban kihasználjuk a szabadidőnket, hogy szocia-
lizálódjunk, megismerjünk új embereket, bővítsük a tudásunkat, és új dolgokat 
tanuljunk” – foglalta össze Margita Katonová asszony Hidaskürtről, akit egy 
régi barátnője vett rá a tanulásra. „Örülök, hogy itt vagyok, és legalább együtt 
vagyunk, és jól kihasználjuk az időt. Legjobban a genetikai és élelmiszer-tudo-
mányi előadásokra várok” – tette hozzá Margita asszony. Az egyetemre számos 
hölgy jelentkezett, de az urak is képviseltetik magukat. Attila Kosár úr Tallós-
ról, komolyan veszi a tanulást, és már nagyon várja. Miért csatlakozott a hallga-
tókhoz? „Elsősorban azért, mert rájöttem, hogy ebben a korban fontos a men-
tális kondíciót fenntartani. A feleségem és a lányaim javasolták, hogy kezdjek el 
tanulni, nem kellett sokáig győzködniük” – pontosította Attila Kosár. A meg-
kérdezettek mindegyike megnevezte azt a témát, amelyről a legtöbbet szeretne 
megtudni. Monika asszony a génekkel kapcsolatos ismereteit szeretné bővíteni, 
míg Attila úr olyan témák iránt érdeklődik, amelyekkel eddig közelebbről nem 
foglalkozott, leginkább az egészségügy érdekli. Bízunk benne, hogy a hallgatók 
elsajátítják az áhított ismereteket, és sok sikert kívánunk nekik a tanulmányok-
hoz! 

szöveg és fotó: Bc. Zlatica Gregorová

Danka asszony és Margita Katonová Attila Kosár 

Galánta városa a Galántai Közterület-fenn-
tartó Vállalattal együttműködve 2024. no-
vember 11-én (HÉTFŐN) rendkívüli, egysze-
ri őszi zöldhulladék-gyűjtést tart Galántán, 
valamint Hódi, Javorinka és Nemesnebojsza 
városrészekben. A gyűjtés során elszállítják 
a biológiailag lebomló hulladékot, mint pél-
dául az ágakat, leveleket, lenyírt füvet és ker-
ti zöldhulladékot. Kérjük a lakosokat, hogy 
ezen a napon helyezzék ki a zöldhulladékot a 
házaik elé.
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Galánta városa számos kedvezményt kínál a GalaKARTA-tulaj-
donosoknak, nemcsak a városi szervezetek, hanem a városban 
működő vállalkozók részéről is. Az alábbiakban áttekintjük a 
helyi vállalkozásoknál igénybe vehető kedvezményeket és jut-
tatásokat:
Pizzéria Taverna Sever, Cseh utca 26, Galánta
	z A pizzéria kellemes környezetben, fatüzelésű kemencé-

ben sült pizzákkal várja a vendégeket. A pizzák széles 
választéka mellett tészták és sült szárnyak is szerepelnek 
a kínálatban. Saját parkolóval és nyáron nagy terasszal 
(zöld oázis) rendelkezik.

	z Kedvezmény: 10% kedvezmény az étteremben elfo-
gyasztott ételek árából.

Doctor Optic szemészet, Šafárik utca 43 (Billa épülete), Ga-
lánta
	z A szemüvegboltban professzionális személyzet és mo-

dern eszközök várják a vásárlókat. Minőségi cseh és né-
met gyártmányú szemüvegkeretek és lencsék kaphatók.

	z Kedvezmények:
	y 15% kedvezmény a szemüvegkeretekre.
	y 15% családi kedvezmény keretekre és lencsékre.
	y 20% születésnapi kedvezmény keretekre + ajándék.
	y Ingyenes szemvizsgálat, ha az üzletükben vásárol.   

HYDRATECH®, Pozsonyi út 59/60, Galánta
	z A vállalat ipari hidraulikus csövek, légkondicionáló ve-

zetékek és vezérműkábelek javításával és összeszerelésé-
vel foglalkozik.

	z Kedvezmény: 5% kedvezmény hidraulikus csövek, lég-
kondicionáló és szervóvezetékek, vezérműkábelek ösz-
szeszerelésére.

DOSTAV – tetőablakok, s.r.o., Univerzál bevásárlóközpont 
Galánta, Fő utca 918/2

 z Professzionális szakemberek Velux, Roto és Fakro már-
kájú tetőablakok és árnyékoló rendszerek beszerelésére 
és karbantartására. A cég nemcsak új épületekhez, ha-
nem régebbi tetőablakokhoz is kínál megfelelő megol-
dásokat tartozékokkal együtt. Teljes körű szolgáltatást 
nyújt, beleértve az üvegcserét és újraszigetelést, szivárgás 
esetén pedig feltárja az okot és orvosolja azt. 

 z Kedvezmények:
	y 20% kedvezmény a Velux árnyékoló technikára.
	y 20% kedvezmény a Velux árnyékoló technika besze-
relésére.
	y 100% kedvezmény tanácsadásra (helyszíni felmérés).

Klub Kvapka, Dernya utca 27, Galánta
 z Olyan programokat kínálnak gyerekeknek, amelyeket 

szeretni fognak, örömöt, új barátokat és egészséges idő-
töltést. Családi úszás és VIP belépő sós vizes medencébe, 
pezsgőfürdőbe, fi nn és gőzszaunákba.

 z Kedvezmény: 5% kedvezmény családi vagy VIP belé-
pőkre a wellnesslétesítményekbe.

Burcoff ee, Vajanský utca 909, Galánta és Burcoff ee Galeria, 
JAS lakótelep 937, Galánta

 z Galántai családi vállalkozás, amely a kávébabok pör-
kölésére és kávékészítésére specializálódott. Közepesen 
pörkölt kávékat kínálnak a világ minden tájáról. A vá-
sárlók mindkét helyszínen beválthatják a kedvezményt.

 z Kedvezmény: 5% kedvezmény a szemes kávéra.
Localhand, Šafárik utca 1522/42, Galánta

 z Egyedi gyártású textíliák, kárpitos munkák és antik 
bútorok restaurálása. Kiváló minőségű lakás-, hotel- és 
éttermi textíliák előállítására specializálódott, főleg ter-
mészetes anyagokból, egy védett varrodaműhelyben. 
Hangsúlyt fektetnek a szövetek eredeti tervezésére, a mi-
nőségi anyagokra, a precíz műhelymunkára és a kiváló 
ügyfélszolgálatra.

 z Kedvezmény: 15% kedvezmény a Localhand márkájú 
lakástextíliákra.

LB BOHEMIA, Fa utca 888 (Dráčik mellett), Galánta
 z A családi vállalkozás 2000-ben alakult, és minőségének, 

kifi nomultságának és megfi zethető árainak köszönhe-
tően a matracok széles szakmai közönség elismerését 
vívták ki. A matracok számos rangos díjat nyertek a 
nemzeti és nemzetközi kiállításokon, ahol különösen a 
használati tulajdonságaik és a minőségi anyagok miatt 
értékelték őket.

 z Kedvezmények:
	y 10% kedvezmény LB BOHEMIA matracokra és rá-
csokra.
	y 5% kedvezmény ágyakra és bútorokra (komódok, éj-
jeliszekrények, ruhásszekrények).
	y Az itt megvásárolt termékek ingyenes szállítása és be-
hordása.

 MiRCi, s.r.o., Fő utca 945/5, Galanta
 z Klímaberendezések, szellőzőrendszerek, hőszivattyúk és 

rekuperációs rendszerek beszerelésére és karbantartásá-
ra specializálódott, különös fi gyelmet fordítva az ener-
giatakarékosságra és a környezetvédelemre.

 z Kedvezmény: klímaberendezés beszerelése 693 €-ért.
Tasha s.r.o., Galaxia bevásárlóközpont Fő utca 929/6A, Ga-
lánta

 z Állateledel és felszerelés különféle állatok számára, va-
lamint szolgáltatások, mint például manikűr kutyáknak, 
macskáknak, nyulaknak és tengerimalacoknak. Egyénre 
szabott tanácsadás is elérhető. A vásárlóknak és értéke-
léseiknek köszönhetően elnyerték az Zlatá fi rma 2022dí-
jat.

 z Kedvezmény: 10% kedvezmény a nem akciós termékek-
re.

A GalaKARTA-tulajdonsok ezeket a kedvezményeket és elő-
nyöket vehetik igénybe a fent említett létesítményekben, így 
előnyökhöz jutnak a vásárlások és szolgáltatások igénybevé-
tele során.

összeállította: Mgr. Mária Kilácskóová (a fotón)

A galántai vállalkozások által nyújtott kedvezmények 
és előnyök a GalaKARTA-tulajdonosoknak
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VILLÁMHÍREK 
Galántáról

Zoltán Bereczki nevét jól ismeri a magyar 
közönség, hiszen a sikeres musicalénekesi 
karrierje mellett már színészként és szá-
mos előadás zsűritagjaként is bizonyított. 
Szólóalbumai hatalmas sikert arattak, és 
ma az egyik legnépszerűbb énekes. A de-
cember 3-i karácsonyi koncertjén a galán-
tai Városi Művelődési Központ színházter-
mében a jól ismert dalai mellett népszerű 
karácsonyi dalok is felcsendülnek majd.

k
Október 11-én, pénteken került sor a nép-
szerű Galántai Esti Futás második évadára. 
Ez a sportesemény ismét számos lelkes futót 
és nézőt vonzott. Részletesebb információkat 
az esemény hangulatáról, eredményekről és 
egyéb érdekességekről a Galántai Újság no-
vemberi számában olvashatnak.

k
Galánta városa 1 253 755,79 eurós támo-
gatást kapott az Interreg Magyarország–
Szlovákia program keretében a Reneszánsz 
kastély felújítására.

k
Galánta városa, a Városi Művelődési Köz-
pont,  a Templars Slovakia Polgári Társulás 
és az OZ PRO Galanta 2024. október 12-én, 
a Béke téren rendezte meg az Őszi Palacsin-
tafesztivált. Az esemény bevételét a ritka be-
tegségek kezelésének támogatására, valamint 
a galántai idősek gondozására ajánlották fel.

k
5 napos ősziszünetnek örülhetnek a diákok. 
Október 30-án, szerdán és október 31-én 
csütörtökön már nem mennek iskolába, ezt 
követi a mindenszentek ünnepe, amely no-
vember 1-re, péntekre esik, és egyben mun-
kaszüneti nap is. Így a szünet a hétvégével 
meghosszabbodik, és a diákok csak novem-
ber 4-én, hétfőn térnek vissza az iskolapadba.

k
Mindenszentekkor és halottak napján a ga-
lántai temetők 2024. október 31. és november 
2. között a következőképpen lesznek nyitva: a 
régi és az új temető 7:00–22:00, az iroda pe-
dig 8:00–18:00 között tartanak nyitva. A biz-
tonság növelése érdekében a temetőkben és 
környékükön járőrök ügyelnek a rendre.

k
Galánta városa október 16-án kellemes 
összejövetelt szervezett jubilánsai számá-
ra. Részletesebb beszámolót a következő 
számban közlünk. 

- R -

Imatrikulációval indította az akadémiai évet 
a Harmadik Kor Egyeteme Galántán

Városunkban egy rendkívüli eseményre került sor. Az ismereteiket bővíteni vá-
gyó lakosok számára lehetőség nyílt, hogy közvetlenül Galántán tanuljanak a 
Pozsonyi Közgazdasági Egyetem Harmadik Kor Egyetemén. Az érdeklődőket 
felvételi vizsga nélkül vették fel, és Galántáról, valamint környékéről származ-
nak. A kétéves tanulmányok elvégzése után a Pozsonyi Közgazdasági Egyetem 
ünnepélyes diplomaosztóján avatják majd őket. A várakozással teli leendő hall-
gatók 2024. október 4-én a galántai városháza tanácstermében gyűltek össze az 
ünnepélyes imatrikuláción. Miért jelentkeztek a Harmadik Kor Egyetemére, és 
mit várnak tőle? „Középiskolás koromban hallottam a Harmadik Kor Egyete-
méről, akkor elhatároztam, hogy ha idősebb leszek, kipróbálom” – árulta el az 
57 éves Monika Andrisová Vágsellyéről. A közösségi hálón értesült erről a lehe-
tőségről, és élt is vele. Júlia Gálová Galántáról már alig várja, hogy elkezdje a ta-
nulást. „Nagyon örültem ennek a lehetőségnek, hogy szélesítsem a látókörömet, 
és megismerkedjek olyan témákkal, amelyek nem annyira közeliek számomra, 
de biztosan érdekesek” – mondta Júlia asszony. A tanulmányoktól új ismerete-
ket vár érdekes témákról, és reméli, hogy új barátokat is szerez, ahogy mondta: 
„Minden társas érintkezés jó a mi korunkban.”
A megkérdezettek mindegyike a közösségi hálón vagy Galánta város webolda-
lán értesült a tanulási lehetőségről. Úgy vélik, hogy a Harmadik Kor Egyetemén 
folytatott tanulmányok során új ismeretekre és ismeretségekre tesznek szert.
Miért döntött úgy Klára Frištáková, hogy jelentkezik az egyetemre? Így nyi-
latkozott: „Már korábban is hallottam erről, a családunkból is járt már valaki 
ilyen egyetemre, és vártam, hogy ez a lehetőség hozzánk, Galántára is elérkez-
zen. Egész életemben jártam képzésekre, tanfolyamokra, ezért is jelentkeztem.” 
Frištáková asszonyhoz közel áll a közgazdaságtan, hiszen ezen a szakon végzett. 
„Azért jelentkeztünk, hogy jobban kihasználjuk a szabadidőnket, hogy szocia-
lizálódjunk, megismerjünk új embereket, bővítsük a tudásunkat, és új dolgokat 
tanuljunk” – foglalta össze Margita Katonová asszony Hidaskürtről, akit egy 
régi barátnője vett rá a tanulásra. „Örülök, hogy itt vagyok, és legalább együtt 
vagyunk, és jól kihasználjuk az időt. Legjobban a genetikai és élelmiszer-tudo-
mányi előadásokra várok” – tette hozzá Margita asszony. Az egyetemre számos 
hölgy jelentkezett, de az urak is képviseltetik magukat. Attila Kosár úr Tallós-
ról, komolyan veszi a tanulást, és már nagyon várja. Miért csatlakozott a hallga-
tókhoz? „Elsősorban azért, mert rájöttem, hogy ebben a korban fontos a men-
tális kondíciót fenntartani. A feleségem és a lányaim javasolták, hogy kezdjek el 
tanulni, nem kellett sokáig győzködniük” – pontosította Attila Kosár. A meg-
kérdezettek mindegyike megnevezte azt a témát, amelyről a legtöbbet szeretne 
megtudni. Monika asszony a génekkel kapcsolatos ismereteit szeretné bővíteni, 
míg Attila úr olyan témák iránt érdeklődik, amelyekkel eddig közelebbről nem 
foglalkozott, leginkább az egészségügy érdekli. Bízunk benne, hogy a hallgatók 
elsajátítják az áhított ismereteket, és sok sikert kívánunk nekik a tanulmányok-
hoz! 

szöveg és fotó: Bc. Zlatica Gregorová

Danka asszony és Margita Katonová Attila Kosár 

Galánta városa a Galántai Közterület-fenn-
tartó Vállalattal együttműködve 2024. no-
vember 11-én (HÉTFŐN) rendkívüli, egysze-
ri őszi zöldhulladék-gyűjtést tart Galántán, 
valamint Hódi, Javorinka és Nemesnebojsza 
városrészekben. A gyűjtés során elszállítják 
a biológiailag lebomló hulladékot, mint pél-
dául az ágakat, leveleket, lenyírt füvet és ker-
ti zöldhulladékot. Kérjük a lakosokat, hogy 
ezen a napon helyezzék ki a zöldhulladékot a 
házaik elé.
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A zsidó kultúra bemutatása a Galántai régióban
A galántai régióban minden év szeptemberében egy kivéte-
les rendezvénysorozatra kerül sor. A Galántai Népművelési 
Központ által, a Zsidó Kultúra Hete keretében megszervezett 
rendezvények célja, hogy bemutassa a zsidó kultúra gazdag-
ságát, annak egyedi művészi értékeit, és felhívja a figyelmet a 
zsidó lakosság történelmének tragikus és jelentős eseményeire. 
A rendezvénysorozat a Kisebbségi Alap anyagi támogatásával 
valósult meg, és évek óta Nagyszombat megye egyik legní-
vósabb kulturális eseményei közé tartozik. A Galántai járás 
három városában – Galántán, Diószegen és Szeredben - ösz-
szesen 14 kulturális rendezvény valósult meg. A széles prog-
ramkínálat között a nagyközönség megismerhette a zsidó zene 
legkiemelkedőbb előadóit, művelődési, történelmi és ismeret-
terjesztő előadásokon keresztül hoztuk közelebb e népcsoport 
múltját és bevezettük az érdeklődőket a kóser gasztronómiába 
is. A rendezvénysorozat keretén belül Galántán három rendez-
vényre került sor. Szeptember 11-én a reneszánsz kastélyban, 
26-án a neogótikus kastély északi szárnyában, majd egy nap-
pal később, szeptember 27-én a neogótikus kastély udvarán. 
A reneszánsz kastélyban tartott zenei műsorban Jana Orlic-
ká, neves szlovák énekesnő mutatkozott be, nagyszerű cseh 
zenészek kíséretében. Jana Orlická 28 nyelven énekel, külön-
féle műfajokban. Repertoárjában megtalálhatóak a jazz, san-
zonok, roma dalok, zsidó dalok és imák, valamint különböző 
kultúrák hagyományos dalai. Különleges küldetésének tartja a 
holokauszt áldozataiért mondott imák tolmácsolását. 
Jozef Dukes pozsonyi szerző a hazai zsinagógák témájában 
tartott egy élvezetes előadást. 2023-ban jelent meg szerkesz-
tésében a Szlovákiai zsinagógák régi képeslapokon című rep-
rezentatív kötete, amelyben több mint 120 hazai zsinagógát 
mutat be, és amelyek közülük már számos megsemmisült.  
A következő rendezvényre a neogótikus kastély északi szár-
nyában került sor, ahol megnyílt a KASSA 1944 – 1945 című 
történelmi kiállítás. A kiállítás Kassa 10 hónapos német meg-
szállásának történetét örökíti meg, bemutatva a náci- és nyi-
lasterror tragikus eseményeit. A tárlat emléket állít a magyar-

országi zsidóság deportálásának is. A kiállítást Szeghy Gayer 
Veronika történész, a Szlovák Tudományos Akadémia Kassai 
Társadalomtudományi Intézetének kutatója mutatta be. Az 
egyedi kiállítás október végéig látogatható. Ezt követte  Kovács 
Tamás, a budapesti Holokauszt Emlékközpont volt igazgató-
jának, a budapesti Nemzeti Közszolgálati Egyetem tanszékve-
zető tanárának „Jó barátunk, Edmund Veesenmayer...” című 
történelmi előadása, melyben a német megszállás előkészítésé-
ben és a holokauszt magyarországi végrehajtásában kulcssze-
repet játszó egykori teljhatalmú birodalmi megbízott és hazai 
segítőinek szomorú tevékenységét mutatta be. A harmadik 
rendezvény a neogótikus kastély udvarán valósult meg, ahol a 
nagyszámú közönség először láthatta és hallhatta Galántán a 
klezmer zenét játszó Samaria Klezmer Band formációt. A ze-
nekar repertoárját magával ragadó táncritmusok, jellegzetes és 
ismert zsidó dallamok alkották egyedi feldolgozásban. A kon-
cert Galánta város anyagi támogatásával valósult meg. A szer-
vezőknek a rendezvénysorozattal sikerült elérniük az eredeti 
célt: hiszen a gazdag programkínálat nagyszámú közönséget 
vonzott nemcsak Galántán, de Diószegen és Szeredben is, és 
közelebb kerültük e népcsoport szellemi és kulturális értékei-
nek a megismeréséhez.

Galántai Népművelési Központ

Az élet egyes pillanatai arra késztetnek 
bennünket, hogy megálljunk, vissza-
tekintsünk a múltba, és emlékezzünk 
azokra, akik mély nyomot hagytak 
maguk után. Ilyen pillanat volt 2024. 
szeptember 21-e is Galántán, amikor a 
Matica slovenská galántai székházának 
átriumában azért gyűltek össze, hogy 
tisztelegjenek Peter Fahn emléke előtt, 
aki egy különleges személyiség volt. A 
Magyarországi Szlovákok Szövetsége, 
Eva Kmeťová elnök vezetésével, Tűzzel 

a szívben címmel szervezett emlékező 
rendezvényt. „Ez egy megemlékezés 
volt Peter Fahnról, elhunyt tiszteletbeli 
tagunkról, aki mindig támogatta és ba-
rátja volt szövetségünknek. Gyermekei, 
Adrián Fahn, lánya, Janette Vargová 
és nővére, Katarína Szabová vették át 
tőlünk a Peter Fahnnak posztumusz 
odaítélt kitüntetést” – mondta Eva 
Kmeťová.
A rendezvényen számos fontos vendég 
vett részt, köztük Galánta polgármes-
tere, Peter Kolek és felesége, Peter Sch-
vantner, a Matica slovenská galántai 
székházának igazgatója, valamint Ľu-
bomír Kmeť, az Alföldi Szlovákok Ge-
nealógiai Kutató Egyesületének elnöke, 
az egyesület barátja és támogatója, Jozef 
Barcaj, a tótkomlósi kétnyelvű általános 
iskola igazgatónője, Marianna Melego-
vá, az Apovka Mamovka Polgári Tár-
sulás elnöke, Miroslav Lóci és felesége, 
valamint a Matica slovenská Regionális 
múzeumának igazgatónője és egyben a 
Bolgár Szlovákok Szövetségének elnö-
ke, Katarína Koňariková.  
A meghitt, családias hangulatú esemé-
nyen sok dal és emlékidézés hangzott 

el. Fellépett a dunaszerdahelyi Napra-
forgó énekcsoport, valamint az új ga-
lántai Korene népdalegyüttes. Az este 
különleges szerepet kapott Peter Fahn 
fia, Adrián Fahn, aki megható fellépé-
sével könnyeket csalt a jelenlévők sze-
mébe. A résztvevők nemcsak finom al-
földi ételeket, mint a birkapaprikás, sült 
kolbász és szárma kóstolhattak, hanem 
a genealógusok segítségével lehetősé-
gük volt jobban megismerni családfáju-
kat és őseik történetét is. A rendezvény 
végén, amelyet Galánta városának és 
a szponzoroknak, Michal Rafaj, Petr 
Francisci és Bohuš Šesták támogatásá-
nak köszönhetően rendeztek meg Eva 
Kmeťová így fogalmazott: „Hiszem, 
hogy továbbra is tisztelni fogjuk hagyo-
mányainkat, történelmünket és őseink 
bölcsességét, hogy gyökereink soha ne 
száradjanak el.” Ez a nap nem csak egy 
egyszerű találkozó volt, hanem annak 
megerősítése is, hogy a kultúra, a ha-
gyományok és a gyökerek azok, ame-
lyek összekötnek és erősebbé tesznek 
bennünket. 

Szöveg: Mária Májeková, Fotó: Eva Kmeťová

Tűzzel a szívben: Peter Fahnra emlékeztünk
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A Galántai Hitelbank
A Galántai Takarékpénztár a két világháború közötti időszak-
ban a Csehszlovák bankrendszer részévé vált. A takarékpénz-
táraknak 1920-ban meg kellett változtatniuk a nevüket, és a 
„bank” kifejezést használniuk az intézményük elnevezésében. 
Ettől kezdve a Galántai Takarékpénztár Galántai Hitelbank-
ként működött, és ügyvezető igazgatója Dr. Móric Neumann 
volt. A bank mellett balra, a földszintes házakban, Grünhutt 
bádogosműhelye és Stern fakereskedő üzlete kapott helyet. A 
jobb oldali épületben Dr. Szenkirályi, a járási orvos rendelt. 
Galántán 1933-ban alapították meg a Magyar Tanítók Szö-

vetkezetét, amely eredetileg a Fő utcán található Chemez-ház 
udvarában működött. 1941-től ez a szövetkezet a Galántai 
Hitelbank földszintjén külön könyv-, papír- és írószerüzletet 
is nyitott. A szövetkezet és az üzlet 1945-ben megszűntek. Az 
úgynevezett fotóképeslap, amely az üzlet kirakatait ábrázolja, 
1942 augusztusában készült, és a képen a szövetkezet tisztvise-
lői, valamint az üzlet munkatársai láthatók.

Pekarovič György Galánta régi képeslapokon című könyvéből összeállította Juraj SternA Galántai Hitelbank 1932-ben

A Magyar Tanítók Szövetkezeti Könyvesboltja 1942-ben

Álljunk meg egy szóra... 
Sára Margita Balušíkovával, a Galántai Városi Ifjúsági Parlament tagjával

A Galántai Városi Ifjúsági Parlament hat 
hónapja működik, és ez idő alatt a tagok 
több sikeres rendezvényt is megvaló-
sítottak. Sára Margita Balušíkovával, a 
parlament egyik tagjával beszélgettünk 
az eddigi tevékenységekről, az önkor-
mányzattal való együttműködésről, va-
lamint a következő hónapokra tervezett 
projektekről.
• Az ifjúsági parlament idén április óta 
működik a városban. Hogyan értékeli 

az eddigi tevékenységeit, milyen konkrét projekteket sike-
rült megvalósítani?
- E rövid idő alatt különféle jótékonysági és városi rendez-
vényeken vettünk részt önkéntesként Galantán. Reméljük 
azonban, hogy a jövőben tevékenységeinkkel elsősorban a 
fiatalokat tudjuk megszólítani, és olyan helyet hozhatunk 
létre, ahol találkozhatnak és szabadidejüket eltölthetik. Az 
egyik első eseményünk a Kultúra összeköt rendezvényen egy 
Kend meg saját zsíroskenyered és fonottkalácsod stand volt, 
valamint az Art Club. Ezekkel a standokkal Galánta lakóinak 
bemutattuk a hagyományos szlovák gasztronómiát, és az Art 
Clubban minden korosztálynak lehetőséget adtunk arra, hogy 
minőségi zenei előadók mellett kapcsolódjon ki, és egy képet 
rajzoljon, amely jótékonysági célra kerül felhasználásra. Ez a 
rendezvény a Galántai Vásáron is megvalósításra került, ahol 
azonban önkéntesként segítettünk a szervezésben és az elő-
készületekben is. Ezen kívül megszerveztük a DEVIATAČIK 
nevű eseményt, amelyből hagyományt szeretnénk teremteni, 
ezért az idei tanévben is megszervezzük a galántai alapiskolák 
kilencedikes tanulóinak, még a tanév vége előtt.

• Találkoznak a Galántai Városi Önkormányzat tagjaival 
a tevékenységeik megvalósítása során? Ki mindenki segít 
önöknek?
- A várossal Mgr. Veronika Čandalon, a parlament koordiná-
torán és Galánta város szóvivőjén, Mgr. Mária Kilácskóován 
keresztül kommunikálunk, de természetesen találkoztunk 
Mgr. Peter Kolek polgármester úrral is. Az üléseinkhez a ga-
lántai Városi Művelődési Központ biztosítja a helyszínt, ami-
ért nagyon hálásak vagyunk Ing. Anna Kivarothová igazga-
tónőnek. Végül, de nem utolsósorban, a városi önkormányzat 
képviselői, Tomáš Horváth és Zsolt Takáč is segítenek nekünk, 
támogatnak bennünket, és tanácsot adnak projektjeinkhez.
• Milyen érdekes témákkal foglalkoznak jelenleg?
- Jelenleg azon gondolkodunk, hogyan hozhatnánk létre Ga-
lántán egy olyan helyet, ahol a fiatalok találkozhatnának és 
együtt tölthetnék a szabadidejüket. Ezt egy „Városi nappali” 
formájában képzeljük el. Egy másik ötletünk egy zöldtető lét-
rehozása lenne egy a város tulajdonában lévő épületen, amely 
nyilvánosan hozzáférhető lenne.
• Mik a terveik a következő hónapokra? Mire számíthatnak 
a lakosok?
- A következő hónapokban szeretnénk meghirdetni egy logó-
pályázatot gyerekek és fiatalok számára a parlament logójának 
elkészítésére, amelyre a részvételi költségvetést már jóváhagy-
ták. Továbbá különféle beszélgetéseket, workshopokat terve-
zünk a fiataloknak, és gondolkodunk egy adventi rendezvény 
megszervezésén is fiatalok, gyerekek és családok számára. A 
többi ötlet azonban egyelőre titok. Nyitottak vagyunk azon-
ban a fiatalok ötleteire is, amelyeket a közösségi oldalainkon 
keresztül küldhetnek el nekünk. 

kérdezett: Mária Májeková, fotó: Photo by Claudia

ALKOTÓ DÉLUTÁNOK A KARITÁSSZAL
A galántai Humán Segítő Központ, amely a Nagyszombat Főegyházmegyei Karitász szervezésében működik októbertől új tevékenységet indított, az 
úgynevezett Alkotó délutánokat a karitásszal. Az események célja, hogy a karitász jelmondatát, „Közel az emberhez”, még inkább átültessék a gya-
korlatba. A kreatív műhelyek minden kedden 13:00 és 15:00 óra között zajlanak. Mindenkit szeretettel várnak, aki alkotni vágyik, vagy csak aktívan 
szeretné eltölteni a délutánt. Októberben olyan tevékenységek szerepelnek a programban, mint például tolltartó állvány készítése, sárkánykészítés, 
őszi alkotások levelekből, vagy koszorúk készítése. Az alkotó délutánok nemcsak gyerekeknek szólnak, hanem azoknak is, akik szeretnék szebbé tenni 
otthonukat, életkorhoz nem kötöttek. A szakképzett szociális tanácsadók minden alapanyagot biztosítanak az alkotómunkához, és a résztvevőket 
frissítőkkel is várják. A galántai Humán Segítő Központ legfőbb feladata, hogy szociális tanácsadók segítségével támogassa az embereket a válság-
helyzetek megoldásában. A központ célja azonban egyben az is, hogy barátságos környezetet teremtsen, amely minden ember számára befogadó és 
támogatja a kreativitást. Bízunk benne, hogy az alkotó délutánok, amelyek a Humán Segítő Központ Fő utca 14. szám alatti helyiségeiben kerülnek 
megrendezésre, hozzájárulnak a karitász tevékenységeinek jobb megismertetéséhez, és legfőképp a szórakoztató és kreatív időtöltéshez.               -sn-
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Zoltán Nagy szerint a mai nyugdíjasok sorsa nehezebb

A MiRCi, s.r.o. vállalat minőséget és tapasztalatot kínál 
a légkondicionálás és szellőzéstechnika területén

Nehéziparban dolgozott, jelenleg pedig aktív nyugdíjas. Zoltán 
Nagy, aki már hosszú évek óta a Szlovákiai Egészségkárosultak 
Szövetsége (SZESZ) galántai szervezetének elnöke, szívesen tölti az 
idejét az unokáival, és segít, ahol csak tud. Hogy miként látja a jelent, 
mi okoz neki örömet, és mi nem, azt az alábbi interjúból tudhatjuk meg.
Minden ember életében eljön az a pillanat, amikor mérlegeli, mit 
ért el, mit tart jónak, és mit nem. Gyakran hasonlítgatunk is, külö-
nösen, ha az idők nagyon megváltoztak, és már semmi sem olyan, 
mint régen volt. Hogyan látja a múltat és a jelent Zoltán Nagy úr? 
Nagy különbségeket vél felfedezni a régi és a mostani élet között? 
„Már ha csak összehasonlítom az akkori és a mai iskolai lehetősé-
geket, azok teljesen mások. Szerencsém volt, hogy 
bekerültem a pozsonyi Egészségkárosultak Intéze-
tébe, ahol az alapiskolából erdei iskolába jártunk. A 
szüleimnek ez egy fillérjébe sem került. Ma, ha a gyerekek táborba 
mennek, az rengeteg pénzbe kerül” – osztotta meg gondolatait Zol-
tán úr, aki Alsószeliből származik, és egész életét félrokkantnyugdí-
jasként dolgozta le – saját egészsége rovására. Pozsonyban, a Víz- és 
Csatornaművek vállalati igazgatóságán energetikusként dolgozott. 
„Tudom, hogy más időket élünk, de az alapvető dolgoknak, mint az 
oktatás és az egészségügy, elérhetőbbeknek kellene lenniük az em-
berek számára. Ami az egészségügyet illeti, abból kijutott nekem, 
hiszen már négyéves koromban operáltak sérvvel, és a lábamat is 
amputálták. Ma hatalmas összegeket fizetünk az orvosi ellátásért” 
– mondja az aktív nyugdíjas. Arra a kérdésre, hogy szerinte a mai 
nyugdíjasok megkapják-e a megérdemelt tiszteletet, kissé szomo-

rúan válaszolt: „Tudják, amikor valaki belép egy munkahelyre, 
senkit sem érdekel, hogy két napot 
vagy húsz évet dolgozott-e már, 
senki sem véd minket. Én 52 évet 
dolgoztam le, és most bizottsági 
orvosokhoz kell járnom... kár a szó-
ért. Sokkal nehezebb a mai nyug-
díjasok élete.” Zoltán úrnak nem 
nagyon tetszik ez a kissé furcsa kor, 
különösen a fiatalok viselkedése 
zavarja. Nem érti, hogyan tudnak a 

fiatalok egy asztalnál 
ülni, és nem beszélni 
egymással. Ehelyett 

SMS-eket írnak egymásnak.  „Aztán kénytelenek olyanok lenni, 
amilyenek, persze, tisztelet a kivételnek. Nem tetszik nekem ez a 
digitális korszak” – mondta Zoltán úr, akinek minden szabadidejét 
leköti a SZESZ-ben végzett munkája, de szívesen csinálja, hiszen, 
ahogy mondja, azért vágott bele, hogy segítsen. Ez a szimpatikus úr 
87 éves, Galántán él 40 éve, és gyerekkora óta kötődik a városhoz. 
A szövetségben végzett munkán kívül az unokái is örömet szerez-
nek neki. Van valami tanácsa, hogyan lehet elérni ezt a szép kort? 
„Nincs receptem, de úgy gondolom, hogy mindenki legyen önmaga 
orvosa és pszichológusa, törődjön magával, és foglalkozzon olyan 
dolgokkal, amelyek nem terhelik túl” – tette hozzá Zoltán Nagy úr.

ZLG

A növekvő hőmérséklet és egyre gyakoribb 
hőhullámok miatt a klímaberendezés a mo-
dern lakások egyre fontosabb elemévé válik. 
Sokak számára már nem csak luxus, hanem 
elengedhetetlen eszköz, amely biztosítja a 
kényelmet és az egészséges környezetet a 
legforróbb napokon is. Ahogy a légkondi-
cionálók iránti kereslet növekszik, úgy nő 
az érdeklődés az energiatakarékos és kör-
nyezetbarát változatok iránt is. Ebben az 
összefüggésben a MiRCi, s.r.o. megbízható 
szolgáltatónak bizonyult a légkondicionálók 
telepítése és szervizelése terén, ügyelve az 
energiahatékonyságra és a környezetvéde-
lemre. Emellett a cég szellőzőrendszerekre, 
hőszivattyúkra, rekuperációs rendszerekre 
és alternatív energiaforrásokra is speciali-
zálódott, teljes körű megoldásokat nyújtva a 
modern háztartások számára.

Kényelem és energiatakarékosság 
A MiRCi által telepített klímaberendezés 
nem csupán egy hétköznapi megoldás a for-
ró nyári napokra. Ezek kifinomult rendsze-
rek, amelyek kényelmet nyújtanak, miköz-
ben energiát takarítanak meg. Ahogy a cég 
ügyvezetője, Miroslav Hrabovský elmondta, 
ez azt jelenti, hogy a lakótere nemcsak kel-
lemesen hűtött lesz, hanem minimális üze-
meltetési költséggel is jár. Hozzátette, hogy 
ezek a klímaberendezések csendes műkö-
désükkel, egyszerű vezérlésükkel és hosszú 
élettartamukkal tűnnek ki. „Úgy tervezték 
őket, hogy a lehető leghatékonyabban hasz-
nálják fel az energiát, miközben maximális 
kényelmet biztosítanak. Sokan nem is gon-
dolnák, hogy a modern klímaberendezések 
nemcsak hűtenek, hanem fűtenek és szabá-
lyozzák a páratartalmat is, így egész évben 

hasznosak. Ráadásul rendkívül halkak és 
intuitívan kezelhetők, így nem zavarják 
meg a mindennapi életet.” Mi a legnagyobb 
előnye? Több mint 20 éves piaci tapasztala-
tának köszönhetően a MiRCi jelentős előnyt 
élvez a versenytársakkal szemben. A teljes 
folyamatra összpontosítanak, a tanácsadás-
tól a telepítésen át a rendszeres karbantar-
tásig, hogy biztosítsák az elégedettséget 
nemcsak a minőség, hanem az energiameg-
takarítás terén is. Ez különösen fontos a nö-
vekvő energiaárak figyelembevételével.

Alternatív energiaforrások 
A hagyományos szolgáltatások mellett a 
MiRCi a megújuló energiaforrások haszná-
latával is segíti ügyfeleit az energiafogyasz-
tás jelentős csökkentésében. „Az alternatív 
energiaforrások, mint a napelemes rendsze-
rek és a napkollektorok, jelentősen befolyá-
solják az energiafogyasztást” – magyarázta 
Miroslav Hrabovský. A beruházás megté-
rülése az ilyen technológiákba számos té-
nyezőtől függ, többek között az hatékony 
energiatárolás lehetőségétől. „Ma már az 
energia tárolása sokkal hozzáférhetőbb és 
költséghatékonyabb. Azonban mielőtt ilyen 
technológiába fektetne, fontos mérlegelni, 
hogy pontosan mire kívánja használni, és 

hogy valóban megéri-e. Csak így érhető el, 
hogy a végeredmény hatékony legyen és a 
várt megtakarítást hozza” – tette hozzá az 
ügyvezető, aki büszke arra, hogy cége az 
ügyfelek egyéni igényeire is talál megoldást.

A klímaberendezés mint dizájnelem 
Manapság a klímaberendezések a modern 
lakások szerves részét képezik, ám a funk-
cionalitás mellett egyre többen figyelnek az 
esztétikára is. A különféle dizájnoknak és 
színek széles választékának köszönhetően 
a klímaberendezések bármelyik otthon be-
rendezéséhez illeszkedhetnek, így nem za-
varóan hatnak, hanem éppen ellenkezőleg, 
otthonunk harmonikus részévé válhatnak. 
„Újdonságként olyan klímaberendezéseket 
kínálunk, amelyek világszerte sikert arat-
tak, és számos funkcióval rendelkeznek, 
például kamerával, amely érzékeli a test-
helyzetét, és ennek megfelelően irányítja a 
levegő áramlását” – mondta Miroslav Hra-
bovský. Ha személyesen is meg szeretné 
tekinteni ezeket a klímaberendezéseket, a 
MiRCi munkatársai szeretettel várják Önt 
a galántai Fő utca 5. szám alatti üzletük-
be. Itt kiválaszthatja az igényeinek és ízlé-
sének legjobban megfelelő készüléket, és 
szakemberekkel konzultálhat a telepítés és 
karbantartás lehetőségeiről. A MiRCi mint 
a GalaKarta partnere emellett úgy döntött, 
hogy a lakosság hátrányos helyzetű csoport-
jait speciális kedvezménnyel támogatja. Az 
időseknek, a súlyosan egészségkárosodott 
természetes személyeknek és az egyedülálló 
anyáknak a klímaberendezések beszerelését 
és szállítását kedvezményes 693 € áron kínálja.

-R-
(A GalaKarta-előnyöket nyújtó vállalkozás)

Időseink

- 10 -    Galántai Újság

A Hódiról származó, mindig mosolygós Alžbeta Laššuová 
számára a család, a humor és a hit az élet fűszerei

A Galántai Szociális Otthonban kreatív projektekkel 
teszik kellemesebbé a lakók mindennapjait

Alžbeta Laššuová egy két lábon járó 
csoda. Még idősebb korában is tele 
van optimizmussal, sok mindenre em-
lékszik, szeret énekelni és elüldögélni 
egy kávé mellett. Mindezek, akárcsak 
a szeretett családja, élete szerves részét 
képezik. Hogy még mit árult el a kedves 
Alžbeta Laššuová magáról, munkájáról, 
az életéről és a családjáról, azt az inter-
júnkból megtudhatják. Alžbeta asszony 
89 éves, és figyelemre méltó élettör-
ténete van. 1935 júniusában született, 
és Hódiban nőtt fel, szemben azzal a 
házzal, ahol jelenleg lakik. Hét testvére 
volt. „1948 után, miután anyánk meg-
halt, egyedül maradtunk apánkkal. Az 
idősebb nővéreim szolgálatba mentek, 
a fiúkat kitanították. Én azt csináltam, 
amit kellett, még kenyeret is sütöttem” 
– idézte fel Alžbeta asszony. Akkoriban 
az iskolás gyermekek élete korántsem 
volt olyan egyszerű, mint manapság. A 
14 éves Alžbeta iskolába járt, de a taní-
tás után újabb feladat várta – a földeken 
dolgozott a gazdáknál. Később a szö-
vetkezetben kapott munkát. „1952-ben, 
17 évesen könyvelőképzésre mentem 
Nagyfaluba egy kolléganőmmel. Így 
végül maradtam a szövetkezetnél, az 
irodában dolgoztam. Bár sokat dolgoz-
tunk, jól éreztem magam, a számokban 
jó voltam, és sok vidám élményben volt 
részünk. Amikor azonban hónapokig 
nem kaptunk fizetést, mi is elmentünk 
az irodából tyúkokat és más állatokat 
tenyészteni” – mesélte Laššuová asz-
szony. Bár az esküvő után nem volt sok 

pénzük, mégis boldogultak, és lassan 
felépítették a házukat. Az első karácso-
nyig elkészültek egy szobával és a kony-
hával, majd fokozatosan bővült a ház 
többi része is. A férjével öt gyerekük 
született. Alžbeta Laššuová asszony 
munkásélete alatt, és most, nyugdíjas-
ként is aktív. 15 éves korától egészen 
80 éves koráig díszítette virágokkal a 
helyi templomot. Ebben is örömét lel-
te.  A szövetkezetben és az otthon vég-
zett munka mellett a helyi politikában 
is részt vett, Galántán önkormányzati 
képviselőként tevékenykedett. Kedvenc 
hobbijai közé tartozott az éneklés. Szí-
vesen énekelt baráti találkozókon, har-
monikakísérettel a tornácon, egyszerű-

en, jól érezték magukat együtt. „Szlovák 
dalokat énekeltünk, hagyományosakat, 
nem kitaláltakat. Régebben más volt az 
élet, főleg vidámabb. Most vannak bol-
tok, pénz, de nekem úgy tűnik, régen 
vidámabb volt az élet. Nem volt ennyi 
rosszindulat, mint most” – gondol-
kodott el Alžbeta asszony, aki szerint 
az életben a legfontosabb az egészség, 
a jókedv és az Istenbe vetett hit. „Úgy 
gondolom, hogy a hit sokat segít. Az 
ember bátorítva érzi magát, van táma-
sza az életben, de nem mindenki akarja 
ezt megérteni...” Még mindig szívesen 
jár templomba, és meglátogatja a helyi 
nyugdíjasklubot, hogy találkozzon a 
szomszédokkal vagy ismerősökkel egy 

kis beszélgetésre. A Hódiról származó 
mosolygós asszony szerint gyermekei 
jól megállják helyüket az életben, és a 
családja kiválóan gondoskodik róla. Jó 
gondozói vannak, és elmondása szerint 
a legtöbb szeretetet és törődést az uno-
kája, Bobo adja neki, akivel láthatóan 
szép kapcsolatot ápol. Szeretett unoká-
ja mosolyogva elárulta, hogy a nagy-
mama szereti a hagyományos német 
gyógynövényes-likőrt, és minden nap 
iszik egy kortyot az egészségére. Alž-
beta asszony már, ahogy mondja, nem 
bír annyit dolgozni, mint régen, ennek 
ellenére kevesen mondanák meg, hogy 
már majdnem kilencven éves, hiszen 
sugárzik belőle a kedvesség és a humor. 
Talán van egy titkos receptje a hosszú 
és szép élethez? Őszintén ezt válaszol-
ja: „Mindenki azt mondja, hogy vidám 
vagyok. Sok nehézségen mentünk ke-
resztül, de a humor tényleg fontos az 
életben. Szükség van megértésre is, és 
tudni kell megbocsátani...”

- R -

Azokról az emberekről, akik mások segítségé-
re szorulnak, családjuk, gondozók vagy spe-
ciális intézmények gondoskodnak. Ezek közé 
tartozik a galántai Gyönyörű utcai Gyermekek 
és Felnőttek Szociális Otthona, valamint a Ke-
reszt utcai Specializált Intézmény. Klienseik-
nek ambuláns, heti bentlakásos és egész éves 
ellátási formákat biztosítanak. Mgr. Veronika 
Fazekas 25 éven keresztül volt nevelő az intéz-
ményben, 2019. július 1-től pedig az igazgató-
ja. Nagyon szereti a munkáját, és már régóta 
vonzotta ez a terület, talán ezért is szeretnek 
vele beszélgetni a lakók. Milyen az élet az 
otthonban? „Szerintem nagyon jó. Intézmé-
nyünk 1990-ben alakult. Jelenlegi helyünkre 
1992-ben költöztünk, és 1998 óta 20 fős ka-
pacitással működünk mint Gyermekek és Felnőttek Szociális 
Otthona, a specializált intézményben pedig 5 kliensünk van” 
– mondta az igazgatónő. 
A jelentkezőket kérelem alapján, a törvény által előírt kritéri-
umok teljesítése esetén veszik fel. Várakozókban sincs hiány. 
Ahogy Mgr. Veronika Fazekas elmondta, a klienseikről jól 
gondoskodnak. Nagy hangsúlyt fektetnek fizikai és lelki jólé-
tükre, rendszeresen elviszik őket társas eseményekre, kulturá-
lis rendezvényekre, valamint a városi könyvtárba. A felnőttek 
tudását és készségeit igyekeznek fenntartani, míg a gyerekeket 
az önkiszolgáló tevékenységek fejlesztésére tanítják. A lakók 
mindennap terápiás módszerekkel végzett tevékenysége-
ken vesznek részt, rehabilitációkon, és érdeklődési körüknek 
megfelelő foglalkozások sem hiányoznak. Az ökológiai tuda-

tosságot is építik a hulladék szelektálásával. 
„Olvasnak, naponta sétálnak a szabadban, a 
foglalkoztató terápia keretében kertészked-
nek, és csinosítják a környezetet. Délután 
szívesen játszanak társasjátékokat, és nagyon 
szeretik a zenét is.
Szoktunk sétálni, kirándulni, voltunk a ten-
gernél is” – árulta el Mgr. Veronika Fazekas. 
A szülőkkel és rokonokkal való együttmű-
ködés is kiváló. A Chyťme sa za ruky (fogjuk 
meg egymás kezét) polgári társulás bevételeit 
és a szponzoroktól kapott támogatást a lakók 
életszínvonalának javítására fordítják. Az in-
tézmény fenntartója, a Nagyszombat Megyei 
Önkormányzattal való együttműködést is 
dicséri az igazgatónő, semmilyen nehézségük 

nincs a dolgok elintézésével, beszerzéssel, és a kommunikáció 
is kiváló. Eredményesen pályáznak különböző támogatásokra 
is. „Egy sikeres projektnek köszönhetően vásároltunk egy in-
teraktív táblát, amelyen a Smart rendszer segítségével fogjuk 
oktatni a lakókat. A táblát mozivetítésre is használjuk majd. 
A pályázati rendszeren keresztül laptopokat és táblagépeket is 
vásároltunk az autizmus spektrumzavarral küzdő ügyfeleink 
számára a speciális intézményben” – tette hozzá az igazgatónő. 
A Gyönyörű utcán dolgozó munkatársakról sem feledkeznek 
meg, számukra egy rehabilitációs helyiséget hoztak létre masz-
százsfotellel, paraffinos pakolásokkal, sólámpával és aromate-
rápiával. Így pihenhetnek, és mosolyogva folytathatják a rájuk 
váró feladatokat.

Bc. Zlatica Gregorová
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A Hódiról származó, mindig mosolygós Alžbeta Laššuová 
számára a család, a humor és a hit az élet fűszerei

A Galántai Szociális Otthonban kreatív projektekkel 
teszik kellemesebbé a lakók mindennapjait

Alžbeta Laššuová egy két lábon járó 
csoda. Még idősebb korában is tele 
van optimizmussal, sok mindenre em-
lékszik, szeret énekelni és elüldögélni 
egy kávé mellett. Mindezek, akárcsak 
a szeretett családja, élete szerves részét 
képezik. Hogy még mit árult el a kedves 
Alžbeta Laššuová magáról, munkájáról, 
az életéről és a családjáról, azt az inter-
júnkból megtudhatják. Alžbeta asszony 
89 éves, és figyelemre méltó élettör-
ténete van. 1935 júniusában született, 
és Hódiban nőtt fel, szemben azzal a 
házzal, ahol jelenleg lakik. Hét testvére 
volt. „1948 után, miután anyánk meg-
halt, egyedül maradtunk apánkkal. Az 
idősebb nővéreim szolgálatba mentek, 
a fiúkat kitanították. Én azt csináltam, 
amit kellett, még kenyeret is sütöttem” 
– idézte fel Alžbeta asszony. Akkoriban 
az iskolás gyermekek élete korántsem 
volt olyan egyszerű, mint manapság. A 
14 éves Alžbeta iskolába járt, de a taní-
tás után újabb feladat várta – a földeken 
dolgozott a gazdáknál. Később a szö-
vetkezetben kapott munkát. „1952-ben, 
17 évesen könyvelőképzésre mentem 
Nagyfaluba egy kolléganőmmel. Így 
végül maradtam a szövetkezetnél, az 
irodában dolgoztam. Bár sokat dolgoz-
tunk, jól éreztem magam, a számokban 
jó voltam, és sok vidám élményben volt 
részünk. Amikor azonban hónapokig 
nem kaptunk fizetést, mi is elmentünk 
az irodából tyúkokat és más állatokat 
tenyészteni” – mesélte Laššuová asz-
szony. Bár az esküvő után nem volt sok 

pénzük, mégis boldogultak, és lassan 
felépítették a házukat. Az első karácso-
nyig elkészültek egy szobával és a kony-
hával, majd fokozatosan bővült a ház 
többi része is. A férjével öt gyerekük 
született. Alžbeta Laššuová asszony 
munkásélete alatt, és most, nyugdíjas-
ként is aktív. 15 éves korától egészen 
80 éves koráig díszítette virágokkal a 
helyi templomot. Ebben is örömét lel-
te.  A szövetkezetben és az otthon vég-
zett munka mellett a helyi politikában 
is részt vett, Galántán önkormányzati 
képviselőként tevékenykedett. Kedvenc 
hobbijai közé tartozott az éneklés. Szí-
vesen énekelt baráti találkozókon, har-
monikakísérettel a tornácon, egyszerű-

en, jól érezték magukat együtt. „Szlovák 
dalokat énekeltünk, hagyományosakat, 
nem kitaláltakat. Régebben más volt az 
élet, főleg vidámabb. Most vannak bol-
tok, pénz, de nekem úgy tűnik, régen 
vidámabb volt az élet. Nem volt ennyi 
rosszindulat, mint most” – gondol-
kodott el Alžbeta asszony, aki szerint 
az életben a legfontosabb az egészség, 
a jókedv és az Istenbe vetett hit. „Úgy 
gondolom, hogy a hit sokat segít. Az 
ember bátorítva érzi magát, van táma-
sza az életben, de nem mindenki akarja 
ezt megérteni...” Még mindig szívesen 
jár templomba, és meglátogatja a helyi 
nyugdíjasklubot, hogy találkozzon a 
szomszédokkal vagy ismerősökkel egy 

kis beszélgetésre. A Hódiról származó 
mosolygós asszony szerint gyermekei 
jól megállják helyüket az életben, és a 
családja kiválóan gondoskodik róla. Jó 
gondozói vannak, és elmondása szerint 
a legtöbb szeretetet és törődést az uno-
kája, Bobo adja neki, akivel láthatóan 
szép kapcsolatot ápol. Szeretett unoká-
ja mosolyogva elárulta, hogy a nagy-
mama szereti a hagyományos német 
gyógynövényes-likőrt, és minden nap 
iszik egy kortyot az egészségére. Alž-
beta asszony már, ahogy mondja, nem 
bír annyit dolgozni, mint régen, ennek 
ellenére kevesen mondanák meg, hogy 
már majdnem kilencven éves, hiszen 
sugárzik belőle a kedvesség és a humor. 
Talán van egy titkos receptje a hosszú 
és szép élethez? Őszintén ezt válaszol-
ja: „Mindenki azt mondja, hogy vidám 
vagyok. Sok nehézségen mentünk ke-
resztül, de a humor tényleg fontos az 
életben. Szükség van megértésre is, és 
tudni kell megbocsátani...”
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tosságot is építik a hulladék szelektálásával. 
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ködés is kiváló. A Chyťme sa za ruky (fogjuk 
meg egymás kezét) polgári társulás bevételeit 
és a szponzoroktól kapott támogatást a lakók 
életszínvonalának javítására fordítják. Az in-
tézmény fenntartója, a Nagyszombat Megyei 
Önkormányzattal való együttműködést is 
dicséri az igazgatónő, semmilyen nehézségük 

nincs a dolgok elintézésével, beszerzéssel, és a kommunikáció 
is kiváló. Eredményesen pályáznak különböző támogatásokra 
is. „Egy sikeres projektnek köszönhetően vásároltunk egy in-
teraktív táblát, amelyen a Smart rendszer segítségével fogjuk 
oktatni a lakókat. A táblát mozivetítésre is használjuk majd. 
A pályázati rendszeren keresztül laptopokat és táblagépeket is 
vásároltunk az autizmus spektrumzavarral küzdő ügyfeleink 
számára a speciális intézményben” – tette hozzá az igazgatónő. 
A Gyönyörű utcán dolgozó munkatársakról sem feledkeznek 
meg, számukra egy rehabilitációs helyiséget hoztak létre masz-
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A galántai színész, énekes, 
zenész és műsorvezető, Juraj 

Bača munkásságával jelentősen 
hozzájárul szülővárosa 

népszerűsítéséhez
A színésszel, énekessel, zenésszel, mű-
sorvezetővel, kutyabaráttal és a nők 
csodálójaként ismert Juraj Bačával 
szinte lehetetlen időpontot találni egy 
nyugodt beszélgetésre. A fiatal, elfoglalt 
férfi teljes gőzzel halad előre, így nem 
sok szabadideje van, végül mégis sike-
rült időt szakítania a Galántai Újságra. 
Az interjúból megtudhatják, milyen 
csodálatos élményekkel gazdagodott, 
és milyen tervei vannak a közeljövőben.

• Ön nagyon elfoglalt ember, több 
showbizniszprojektben is szerepel. 
Nemrég a népszerű Let’s Dance show-
ban láthattuk, később pedig a Pečie 
celé Slovensko című műsor folytatását 
forgatta. Ez egy emberre több is mint 
elég. Árulja el, hogyan sikerül mind-
ezt összeegyeztetni? 

- Igen, valóban így van. Ehhez jönnek 
még a koncertek a zenekarral, a soroza-
tok és a műsorvezetés. Ez az év valóban 
mozgalmasabb volt, ami egyfelől na-
gyon boldoggá tesz, hiszen a színészi, 
énekesi vagy műsorvezetői munkám 
iránti érdeklődés folyamatosan növek-
szik, másfelől tisztában vagyok vele, 
hogy az embernek folyamatosan fejlőd-
nie kell, dolgoznia magán, ahogy mon-
dani szokás, nem ülök a babérjaimon, 
mert mint minden az életben, ez a siker 
is csak átmeneti, és az ember nagyon 
gyorsan kieshet a rajongói kegyeiből, 
néha önhibáján kívül...

• Melyik projekt áll legközelebb a szí-
véhez az említettek közül?

- Mindegyik más. A Pečie celé Slovens-
ko műsoron már negyedik éve dolgo-
zunk, és az ember ez idő alatt valóban 
kötődni kezd a projekthez. A Let’s Dan-
ce show megnyitotta előttem a tánchoz 
vezető ajtót, amit korábban soha nem 
próbáltam, és be kell vallanom, hogy 
nagyon megfogott. Mindegyiknek 
megvan a maga varázsa, bár most való-
színűleg végre a Saját életem projekttel 
kezdek foglalkozni, amit eddig elha-
nyagoltam :).

• Térjünk vissza egy pillanatra a tánc-
versenyhez. Bár a vártnál kicsit hama-
rabb esett ki, de így is volt lehetősége 
megmutatni magát ebben a szerep-
ben. Sokáig kellett önt győzködni, 
hogy részt vegyen a műsorban? Voltak 
táncos tapasztalatai? 

- Teljesen kezdő 
voltam, soha nem 
táncoltam előtte, és 
amikor jött a telefon-
hívás az ajánlattal, 
először visszautasí-
tottam. Talán sehol 
sem említettem ezt 
korábban, de 2023 
végén 10 perccel egy 
színházi bemutató 
előtt csörgött a te-
lefonom. A jelme-
zemben ültem az 
öltözőben, ismétel-
tem a szövegemet, és 
egyszer csak jött egy 
telefonhívás a ren-
dezőtől. A visszauta-
síthatatlan ajánlat azonban egy olyan 
időszakban érkezett, amikor rendkívül 
kimerült voltam a mozgalmas decem-
beri hónap után, ami tele volt karácso-
nyi rendezvényekkel, és a színházi pró-
bák is nagyon kimerítőek voltak, ezért 
döntöttem úgy, hogy nem táncolok. 
Szerencsére a rendező nem adta fel, és 
újra megkeresett szilveszterkor, ami-
kor már kipihent voltam, és valljuk be 
őszintén, jobb hangulatban is, így végül 
beleegyeztem, és nem bántam meg.

• Kérem, írja le az edzések, valamint 
a vasárnapi, közönség előtti fellépé-
sek hangulatát. Mi az, amire biztosan 
emlékezni fog, és mit hozott az életé-
be ez a verseny? Talált új barátokat a 
fellépők között, kapcsolatban maradt 
valakivel?

- Nagy szerencsém volt a táncpartne-
remmel, akinek a Let’s Dance szintén 
újdonság volt, így sok dolgot együtt 
fedeztünk fel. Például azt, hogy nem 
mindig a tökéletesen kivitelezett tánclé-
pések számítanak, hanem az, hogy ez 
egy show. Csodálatos embereket ismer-
tem meg, akik rendkívül türelmesek 
voltak velem, és talán a legjobban ma-
gamat ismertem meg, mivel hirtelen 
olyan helyzetben találtam magam, ahol 
olyasmivel léptem ki a nyilvánosság elé, 
amiben teljesen bizonytalan voltam. A 
kollégáim, akik kicsit korábban kaptak 
ajánlatot a műsorban való részvételre, 
azonnal elkezdtek táncolni. Hihetet-
lennek tűnik, de valóban már egy nap-
nyi edzés is hatalmas különbséget ered-
ményez, és én, mint perfekcionista, aki 
mindent tökéletesen szeretne csinálni, 
hirtelen arra kényszerültem, hogy a ka-
merák elé álljak és eltáncoljak valamit 
úgy, hogy fogalmam sem volt, hogyan 

fog elsülni. Ez egy nagyszerű adrena-
linlöket volt. Kapcsolatban maradtam a 
táncpartneremmel, mert még közös fel-
lépések várnak ránk, és néha üzenetet 
váltok Janko Ďuricával, Martin Novák-
kal, és természetesen Tinával.

• Térjünk át kicsit a szabadidőre. Hogy 
vannak a kutyái, hány van most, és ha 
ilyen sokat utazik, viszi őket magával, 
vagy kutyaszállodát vesz igénybe?

- Kettő van a saját udvaromban, és ket-
tőt örököltem, így néha négy kutya sza-
ladgál körülöttem. Majdnem hazahoz-
tam egy ötödiket is, akit egy eseményre 
tartó utam során találtam, de szeren-
csére sikerült neki új otthont találnom, 
és jól érzi magát az új családjában. Ha 
lehet, a kisebbeket magammal viszem, 
de be kell vallanom, ha nem lennének 
rendkívül türelmes szüleim, valószínű-
leg nem tudnék ennyit utazni, mert ők 
gondoskodnak róluk, amikor én dolgo-
zom.

• Mi újság a színészi és zenei karrier-
jében, tervez valami újdonságot ezen 
a téren is?

- Most fejeztem be egy bűnügyi soro-
zatot, ősszel egy cseh film vár rám, és 
természetesen az ősz ismét a Pečie celé 
Slovensko új évadáé lesz. Ezen kívül ké-
szülőben van a Robin című sorozat új 
része, és már második éve készülök ka-
rácsonyi dalokat felvenni a zenekarral, 
tehát biztosan nem fogok unatkozni. :)

Tegyük hozzá, hogy Juraj Bača egy ran-
gos, országos esemény, a Slovenka roka 
házigazdája volt, amely a sikeres szlo-
vák nőket ünnepli, és díjazza.  

Bc. Zl. Gregorová
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A galántai Petra egy nem hagyományos sportágban, 

a Spartan versenyeken arat sikereket

GALÁNTÁN ISMÉT A BOXÉ VOLT A FŐSZEREP

A Spartan versenyek, 
amelyek extrém akadály-
futásként ismertek, a leg-
nehezebb sportágak közé 
tartoznak. A klasszikus 
Spartan akadályversenyek 
kategóriái a Sprint 5 km+ 
20 akadály, Super 10 km+ 
25 akadály, Beast 21 km+ 
30 akadály és Ultra 50 km+ 
több mint 60 akadállyal. A 
hagyományos akadályfutá-
sokkal szemben, amelyek 
főként a fizikai erőre össz-
pontosítanak, a Spartan vilá-
gában létezik egy még nehe-
zebb verzió, egy magasabb 
szint, amely a sportolókat teljesen új kihívások elé állítja. Ez a 
Hurricane Heat, és 4, 12 vagy akár 24 óráig tarthat, a legmaga-
sabb szint pedig 60 órás (Agoge). Katonai gyakorlatok, adrena-
lin, kiszámíthatatlan körülmények és a terepen végrehajtandó 
nehéz feladatok – ezek mind részei a versenyeknek, amelyek 
nemcsak a testet, hanem az elmét is próbára teszik. Bárki, aki 
Spartan versenyen vagy Hurricane Heat-en akar részt venni, 
nemcsak fizikailag kell, hogy felkészült legyen, hanem el kell 
határoznia, hogy átlépi saját határait. A 39 éves Galántai Petra 
Barciová példátlan sikereket ért el ebben a nem mindennapi 
sportágban.

Több éve jár Spartan versenyekre
Petra, aki a pozsonyi onkológiai sebészeten dolgozik ápoló-
nőként, már kilenc éve jár Spartan versenyekre, és kitartásá-
nak és elhivatottságának köszönhetően ebben az évben érte el 
legnagyobb sikerét. Azon túl, hogy egy sikeres Ultra verseny 
révén teljesítette a Spartan versenyek összes szintjét, ő lett az 
első nő és az egyetlen ember Szlovákiában, aki három éven 
belül egymás után sikeresen teljesített három nehéz hétvégi 
Hurricane Heat állóképességi versenyt, amit eddig még sen-
kinek sem sikerült, és ő az egyetlen nő Közép-Európában, aki 
háromszor egymás után teljesítette ezeket a hétvégéket.

Fizikailag és mentálisan is megterhelő
Petra az elmúlt években egy magasabb szintű versenyre, a 
Spartan Endurance-re összpontosít. Ez a verseny katonai el-
veken alapul, ahol nemcsak a fizikai erő, hanem a kitartás is 
fontos, valamint az a képesség, hogy az ember hosszú órákig 
kibírja a kedvezőtlen körülményeket. A versenyzők sosem 
tudják, mi vár rájuk. Minden eseményre kötelező és kiegészí-

tő felszerelést kell magukkal hozniuk, anélkül, hogy pontosan 
tudnák, mire fogják használni – például kötelet, kést, téglákat, 
ponyvát vagy akár egy egyszerű labdát. „Az Endurance verse-
nyeken fontos, hogy az ember mindenre fel legyen készülve. 
Gyakran előfordul, hogy az időjárási körülmények óráról órá-
ra változnak – elkaphat egy vihar, extrém hőség vagy jégeső 
zúdul rád. Egyszer 20 kilós építőanyagokat kellett cipelni, és 
ehhez 4 liter vizet, hogy a megfelelő folyadékbevitel biztosít-
va legyen” – mesélte. Ez a sportág tehát nemcsak fizikai erőt, 
hanem főleg mentális kitartást és a komfortzónából való kilé-
pést igényel. A Krypteia (képzeletbeli bírók) ugyanis gyakran 
logikátlan és kiszámíthatatlan feladatokat adnak, amelyeket 
teljesíteni kell. Petra tisztában van azzal, hogy fel kell készülni 
bármilyen akadályra, amit eléjük állítanak. „Sokszor előfor-
dul, hogy egy fizikailag erős ember kudarcot vall, mert mentá-
lisan nem bírja. A mentális edzés ugyanolyan fontos.”

Az első szlovák nő, akinek sikerült 
a Spartan Endurance 

2022-ben Ócsadon, Nagy-Racsán rendezték meg egy hétvége 
alatt a Spartan Endurance verseny mindhárom szintjét, az 
úgynevezett Hurricane Heat Trifecta Weekend-et – 4 óra, 12 
óra és 24 óra. Ez a versenykoncepció világpremier volt, és Petra 
azok közé tartozott, akik sikeresen teljesítették ezt a nem min-
dennapi kihívást. Egy évvel később Csehországban (Tošovice) 
is megcsinálta, és idén pedig Magyarországon (Börzsöny – Ki-
rályrét), ezzel ő lett az egyetlen nő és személy Szlovákiában, 
aki három éven belül mindhárom szintet sikeresen teljesítette. 
„Ez hatalmas paradoxon, de én vagyok az első nő és személy 
Szlovákiában, aki szembenézett ezzel a kihívással, és sikerült 
is teljesíteni. Közép-Európában sem sikerült eddig egyetlen 
nőnek sem” – mondta Petra a sikerére reagálva, akinek már 
több díj is van a gyűjteményében. „Amikor befejeztem az utol-
só hétvégét, a győzelem érzése fokozatosan jött. A Spartan 
Hurricane Heat versenyeken nem az a cél, hogy első legyél, ha-
nem hogy teljesítsd, átlépd a határaidat, és erősebb emberként 
kerülj ki belőle.” Petra nem végez speciális edzéseket – csak 
crossfit edzésekre és futni jár. Hozzáteszi azonban, hogy an-
nak, aki el akar indulni akár a klasszikus Spartan versenyeken, 
akár az extrém Hurricane Heat-en, valamilyen állóképesség-
gel kell rendelkeznie. Mit adott neki személyesen ez a sport? 
Elárulja, hogy ezek a versenyek sok mindenre megtanították. 
„Teljesen megváltoztat, főleg abban, ahogyan gondolkodsz. 
Megtanultam kreatívan gondolkodni és kritikus helyzeteket 
megoldani” – zárja gondolatait Petra, aki készen áll a követ-
kező kihívásokra.

szöveg: Mária Májeková, fotó: Petra Barciová

A városi sportcsarnok adott otthont 
szeptember második szombatján a Szlo-
vák Ökölvívó Liga 9. fordulójának, ame-
lyet a Galántai Boxing Club a KO BC 
Galantával és Galánta városával közösen 
szervezett. A két ringben összesen 90 
ökölvívó mérkőzött meg, akik 30 klubot 
képviseltek az ország minden részéről. A 
galántai klubok nyolc versenyzővel vettek 
részt az eseményen. A küzdelmek min-
den kor- és nemi kategóriában zajlottak, 
a legfiatalabbaktól egészen az elit ver-
senyzőkig. Örömteli volt, hogy a ringek 
körül mintegy 150 néző gyűlt össze, ami 
helyi viszonylatban szép szám egy ilyen 
eseményen. Az is jóleső érzés volt, hogy a 
rendezvény iránt érdeklődtek a legendás 
TJ OSP egykori ligás ökölvívói, valamint 
Szlovákia és a korábbi Csehszlovákia vá-
logatott ökölvívói is, akik természetesen 
összehasonlították a régi és a mai boksz 

színvonalát. Úgy gondolom, hogy ma sok 
ígéretes fiatal bokszoló mutatkozott be, 
bár a felnőtt kategóriában hiányoztak a 
kiemelkedő egyéniségek. Egyértelmű, 
hogy a felnőtt versenyzők nem kapnak 
megfelelő felkészülési lehetőségeket, 
amelyek megfelelnének a csúcsbox kö-
vetelményeinek. A galántai bokszolók 
50%-os sikerarányt értek el, nyolc mér-
kőzésükből négyet megnyertek. A győz-
tesek között szerepelt Gabriel Kováč és 
Lukáš Kováč a BCG-ből, valamint Márk 
Mézes és Samuel Greguška a KO BC-ből. 
Az eseményt az AKT Natural s.r.o. Čier-
na Voda és a YUKO s.r.o. Galanta támo-
gatta. A következő bokszesemény Galán-
tán a szlovák ifjúsági és felnőtt bajnokság 
lesz. A háromnapos rendezvényt 2024. 
november 29. és december 1. között a KO 
BC Galanta szervezi meg.

 Ivan  Z e l e n á k 
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A galántai Petra egy nem hagyományos sportágban, 
a Spartan versenyeken arat sikereket

GALÁNTÁN ISMÉT A BOXÉ VOLT A FŐSZEREP
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ČARO SLOVA - 57. ročník krajského festivalu 
umeleckého prednesu žien v Galante

A női művészi előadók kerületi fesztiváljának 
57. évfolyama Galántán

Mesto Galanta upozorňuje Galánta város felhívása

Galantské osvetové stredisko je dlhoročným organizátorom jedinečného festivalu umeleckého prednesu žien, ktorý sa uskutočňuje 
pod názvom Čaro slova. Zámerom festivalu bolo podporovať rozvoj umeleckého prednesu žien a taktiež dať priestor na konfrontá-
ciu úrovne prednesov žien. V priestoroch Renesančného kaštieľa v Galante sa festival uskutočnil dňa 19. septembra 2024 za účasti 
14 recitátoriek. Festival býva každoročne miestom, kde sa stretávajú talentované recitátorky z celého Trnavského kraja, ale i mimo 
neho, aby predstavili svoje umenie v prednese poézie, prózy a autorskej literárnej tvorby a taktiež sa vzájomne inšpirovali a pod-
porovali v tvorivom vyjadrovaní. Bola to príležitosť nielen pre záujemkyne interpretujúce umelecké slovo, ale aj pre návštevníkov, 
aby zažili nezabudnuteľné momenty plné emócií a kultúrneho obohatenia. Festival umožnil vzájomné stretnutie recitátoriek zdie-
ľajúcich spoločnú vášeň pre umelecký prednes, podporil dialóg, vzdelávanie a výmenu skúseností. Festival taktiež vytvoril priestor, 
kde mladé dámy, ale aj ženy v zrelom veku, či na 
zaslúženom dôchodku prezentovali svoje nadanie 
a nadšenie pre literatúru, ktorá sa tak stala mos-
tom medzi generáciami. Program festivalu bol 
tento rok obohatený o prezentáciu vydanej autor-
skej tvorby Ivany Popluhárovej a hudobno-slovnú 
interpretáciu v podobe piesňového recitálu v poda-
ní Katalin Kollár v klavírnom doprovode Ernesta 
Mezeiho k vytvoreniu krásnej a nezabudnuteľnej 
umeleckej atmosféry. Podujatie z verejných zdro-
jov podporil Fond na podporu umenia, ktorý bol aj 
hlavným partnerom podujatia.

Galantské osvetové stredisko

A Galántai Népművelési Központ évek óta rendszeres szervezője „A szó varázsa” című női művészi előadók egyedülálló feszti-
váljának. A galántai reneszánsz kastélyban 2024. szeptember 19-én megtartott rendezvényen 14 tehetséges női előadó vett részt 
Nagyszombat megyéből.  A rendezvény lehetőséget teremtett úgy a fiatal, mint az idősebb hölgyek számára, hogy bemutathassák 
tehetségüket és lelkesedésüket a vers és a prózamondás, valamint a szerzői irodalmi alkotás terén, ezzel is hidat alkotva a generá-
ciók között. A művészi szó értelmezése és szeretete iránt érdeklődő művészi előadók mellett a nézők is felejthetetlen érzelmekkel 
és kulturális élménnyel teli pillanatokat élhettek meg. A fesztivált az idén Ivana Popluhárová eredeti művének bemutatása színesí-
tette, majd Kollár Katalin dalestjét hallgathattuk Mezei Ernő zongorakíséretével, gyönyörű és felejthetetlen hangulatot teremtve. 
A fesztivál jó lehetőséget adott a közös szenvedélynek hódoló, a költészetet és a művészi előadást kedvelő női szavalók közös talál-
kozására és tapasztalatcseréjére. A rendezvényt közpénzből a Művészeti Alap támogatta, amely egyben a rendezvény fő partnere 
is volt.

Galántai Népművelési Központ

Mesto Galanta vyzýva všetky podnikateľské subjekty, t. j. fyzické 
osoby – podnikateľov a právnické osoby, k vykonaniu jesennej etapy 
deratizácie nimi vlastnených alebo spravovaných objektov, kanali-
začných a kolektorových rozvodov, areálov určených na podnikanie 
a bývanie vrátane školských, zdravotníckych, športovo-rekreač-
ných, telovýchovných a kultúrnych zariadení, zariadení sociálnych 
služieb, bytových a polyfunkčných domov, skladov a skládok na 
území mesta Galanta a v mestských častiach Hody, Nebojsa, Javo-
rinka. Deratizáciu je potrebné vykonať okrem interiérov budov aj 
v ich bezprostrednom okolí, v šachtách a kanalizačných prípojkách 
v priamom vzťahu k objektu až po prvú vpusť, a to v stanovenom 
jednotnom časovom intervale od 15. októbra 2024 do 15. novem-
bra 2024. Termín je stanovený podľa znalostí o reprodukčnom cykle 
živočíšnych škodcov v jesenných mesiacoch. Deratizácia môže byť 
vykonaná výlučne prostredníctvom firiem oprávnených na profe-
sionálne vykonávanie regulácie živočíšnych škodcov. Zároveň sú 
vlastníci, správcovia alebo užívatelia nehnuteľností povinní preu-
kázať, že deratizáciu zabezpečili v stanovenej lehote. Oznámenie o 
vykonanej deratizácii je potrebné zaslať na Mestský úrad Galanta, 
Oddelenie komunálnych služieb a životného prostredia, alebo na e-
-mail: veronika.karovicova@galanta.sk.

Ďakujeme za spoluprácu. 

Galánta város felszólítja a város területén működő vállalkozásokat és 
természetes személyeket – vállalkozókat és jogi személyeket – az őszi 
rágcsálóirtás elvégzésére a tulajdonukban vagy kezelésükben lévő épü-
letekben, szennyvízcsatorna- és közműhálózatokban, üzleti és lakáscé-
lú helyiségekben, beleértve az iskolai, egészségügyi, sport- és rekreáci-
ós, testnevelési és kulturális létesítményeket, szociális szolgáltatásokat 
nyújtó létesítményeket, lakó- és többfunkciós épületeket, raktárakat és 
hulladéklerakókat Galánta területén és Hódy, Nemesnebojsza, Javo-
rinka városrészekben. A rágcsálóirtást az épületek belső terein kívül 
az épületek közvetlen környezetében, aknákban és csatornacsatlako-
zásokban, amelyek közvetlen kapcsolatban vannak az épülettel, egé-
szen az első vízelvezetőig kell elvégezni egységes időintervallumban, 
2024. október 15-től 2024. november 15-ig. A határidőt a kártevők 
őszi hónapokban zajló szaporodási ciklusának ismeretében állapítják 
meg. A rágcsálóirtást kizárólag az állati kártevők professzionális sza-
bályozására felhatalmazott cégek végezhetik. Ugyanakkor az ingat-
lantulajdonosok, -kezelők vagy -használók kötelesek igazolni, hogy a 
határidőn belül gondoskodtak az irtásról. Az irtásról szóló értesítést a 
Galántai Városi Hivatal Lakossági szolgáltatások és környezetvédelmi 
szakosztályára, vagy a következő e-mail-címre kell küldeni: veronika.
karovicova@galanta.sk.

Köszönjük az együttműködést.
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